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سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

واکسن نزده ها بیشترین 
قربانی کرونا درقم

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

طرح "پیش سرد" گوشت دام سبک در قم اجرایی شد

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اغلب فوت  های 
مربوط به موج ششم در استان، مربوط به کسانی بوده که 
یا واکسن نزده اند یا واکسیناسیون آنها کامل نبوده است. 

با کرونا،  مقابله  راهبردی  مهدی مصری در جلسه کمیته 
ابتلاء به  بیان داشت: گروه سنی بالای ۷۰ سال به دلیل 
هستند  پرخطر  گروه های  از  زمینه ای،  پیش  بیماری های 
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مدیر کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد: 

ثبت نام بیش از 1۲1 هزار متقاضی 
قمی در سامانه مسکن 
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فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( خبرداد:

اعطای تسهیلات کم بهره به سربازان

ضرورت تکمیل واکسیناسیون و رعایت نکات بهداشتی

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از ۱۲۱ 
هزار متقاضی از این استان در طرح نهضت ملی مسکن 
ثبت نام کرده اند که از این تعداد بیش از ۲۹ هزار ثبت نام 

مربوط به مجردین است.  محمد صادقی با اشاره به ثبت نام 
۱۲۱ هزار و ۵۴۳ متقاضی در مجموع طرح های اقدام ملی 
مسکن و نهضت ملی مسکن در این استان، بیان کرد: از 

۲4

همزمان با میلاد حضرت علی )ع( صورت گرفت :

افتتاح پروژه ملی فیبر نوری شاتل درقم
همزمان با میلاد حضرت علی )ع( در مراسمی با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، دبیر شورای 
عالی فضای مجازی، مدیران عامل اپراتورهای کشور و مدیران ارشد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء قم ، پروژه  ی ملی فیبر نوری شرکت شاتل که زمینه ی ایجاد 
تحول در صنعت ICT کشور است، افتتاح شد. به گزارش.خبرنگارما ، عصر دوشنبه در این مراسم دکتر 
عیسی زارع پور )وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات( پروژه ی توسعه ی شبکه دسترسی ثابت مبتنی بر 

فیبر نوری  )FTTx(را به صورت ارتباط آنلاین با شهر قم و با حضور مقامات ارشد استان افتتاح کرد.
مدیرعامل گروه  شــرکت های شــاتل طی ارتباط آنلاین با شــهر قم به ارایه ی توضیحاتی درخصوص 
 FTTx پروژه ی ملی شاتل بر بستر فیبر نوری پرداخت.  دکتر احمدرضا نخجوانی ی با اشاره به پروژه ی
شــاتل گفت: ما در ابتدا پروژه ی FTTC را از ۴ ســال پیش آغاز کردیم اما متاسفانه با چالش هایی که با 
مخابرات داشــتیم، با حمایت ها و راهنمایی های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ســعی کردیم به 

اقتصاد کشور را از حالت 
انتظار خارج کنیم

واقعیت این است که از دهه ۵۰ تاکنون، نیم قرن است 
به  بود؛  فرصت سوزی  دهه   ۹۰ دهه  می فروشیم.  نفت 

طوری که رشد منفی اقتصاد را شاهد بودیم.  در این شرایط برای حفظ کشور و جلوگیری 
از فرسودگی اقتصاد، به ۴۰۰ میلیارد دلار پول نیاز داریم. ۱۳۰ میلیارد دلار نیز برای سرمایه 
گذاری در حوزه انرژی نیاز داریم تا بتوانیم خود را حفظ کنیم. این در شرایطی است که بحث 
۱۵۰۰ هزار میلیارد تومان ناترازی صندوق های بازنشستگی و سایر مشکلات مطرح است. از 
سال ۱۳۹۷ برای اولین بار، رشد هزینه های جبران استهلاک بیشتر از رشد سرمایه گذاری 
بوده که نشان می دهد زیرساخت ها در حال فرسودگی بیشتر هستند.  تعلل در روابط بین 
المللی و منطقه ای فرصت را از ما خواهد گرفت. اگر برجام زودتر به نتیجه می رسید، قیمت 
نفت که حالا به بالای ۸۰ دلار رسیده، فرصتی را در اختیار ما قرار می داد، اما در حال حاضر 
این فرصت برای صادرات از دست رفته است. این که بگوییم اقتصاد به برجام ربطی ندارد، 
یک شوخی و کمدی است. همه بازارها منتظر برجام هستند. باید تکلیف خود را هر چه 
سریعتر روشن کنیم. هر چه تعلل کنیم، بیشتر آسیب می بینیم. شاید غرب می خواهد زمان 
را از ما بگیرد و هر قدر زمان از دست بدهیم، کار برای ما سخت تر می شود. کشور را باید از 
حالت انتظار برای نتیجه برجام و FATF و پایان تحریم خارج کنیم. این انتظار کشیدن ها 
باعث عدم جذب سرمایه می شود. جذب ۴۰۰ میلیارد دلار برای ۳ سال آینده بسیار سخت 
است، در حالی که یک دهه هیچ سرمایه ای را نتوانستیم جذب کنیم. اگر برجام امضا نشود، 
ریسک سیاسی-اقتصادی ما بالاتر می رود. تحریم شدیم ولی توانستیم نفت بفروشیم ولی 
هزینه های صادرات ما بسیار بالا بود، چون ریسک اقتصادی بالایی تحمیل می شد. بنابراین 
هر معاهده بین المللی را نپذیریم، ریسک اقتصادی مان بالا می رود. امیدواریم برجام سریعتر 

امضا شود. بعد سراغ FATF برویم و تعیین تکلیف شود.
* کارشناس اقتصادی

مسئول بسیج طلاب و روحانیون استان قم:

عمل به مطالبه جهاد تبیین، بهترین راه 
حراست از آرمان های انقلاب است

مسئول سازمان بسیج طلاب و روحانیون استان قم گفت: عمل به مطالبه مقام معظم 
رهبری در شرایط کنونی، بهترین راه حراست از آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی است. 
حجت الاسلام اسماعیل امیرزاده در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری حوزه ضمن تبریک 
میلاد حضرت علی علیه السلام و روز پدر، ابراز داشت: در ماه های اخیر، رهبر معظم انقلاب 
چندین مرتبه بر اهمیت و ضرورت اهتمام همگان به خصوص اهالی رسانه نسبت به جهاد 
تبیین، تأکید فرموده اند و این بحث نشان از اهمیت این موضوع در راستای حراست از 
آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی دارد. وی افزود: در واقع در این شرایط بهترین راه 
حراست از این ارزش ها و آرمان ها، عمل به مطالبه حضرت آقا در خصوص جهاد تبیین و 
بصیرت افزایی و آگاهی بخشی در سطح جامعه است. وی همچنین گفت: در کنار بحث 
جهاد تبیین و احساس مسئولیت همگانی در این باره ما باید هر چه بیشتر و بهتر به مردم 
خدمت صادقانه داشته و در راستای حل مشکلات آنها، شبانه روز و بی وقفه بکوشیم. مسئول 
سازمان بسیج طلاب و روحانیون استان قم ادامه داد: همان طور که امام راحل و مقام معظم 
رهبری بارها فرموده اند، مردم ولی نعمت انقلاب هستند و خدمت به آنها و تلاش در مسیر 

حل مشکلاتشان، لازمه دفاع از انقلاب اسلامی و مقابله با توطئه های دشمنان است.
وی با بیان اینکه مردم در طول ۴۳ سال اخیر، نشان داده اند که به طور همه جانبه حامی و 
پشتیبان این انقلاب و نظام هستند، اظهار داشت: واقعیت آن است که این انقلاب و نهضت 
به آسانی پیروز نشده و به ثمر ننشسته است و لذا امروز بیش از هر زمان دیگری باید با حراست 

از آن و رفع نقاط ضعف کشور در مسیر پاسداشت آن گام برداشت.
دومین یادواره شهدای نیروگاه قم برگزار می شود  

دومین یادواره شهدای نیروگاه قم با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین احمد پناهیان و 
روایتگری علی مالکی نژاد برگزار می شود. 

  براساس این گزارش ، دومین یادواره شهدای منطقه نیروگاه قم به همت هیأت خدام 
الحسین)ع( در مسجد حضرت ولی عصر)ع( واقع در نبش میدان توحید برگزار می شود.

این مراسم پنج شنبه 2۸ دی ماه بعد از نماز مغرب و عشا با سخنرانی حجت الاسلام 
والمسلمین احمد پناهیان و روایتگری علی مالکی نژاد برگزار می شود.

همچنین در مراسم دومین یادواره شهدای منطقه نیروگاه قم محمد جواد احمدی از 
مداحان استان قم برای مردم شهیدپرور این استان مداحی خواهد کرد.

وحید اشتیاقی*

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

واکسن نزده ها بیشترین قربانی کرونا درقم

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اغلب فوت  های مربوط به موج ششم در استان، 
مربوط به کسانی بوده که یا واکسن نزده اند یا واکسیناسیون آنها کامل نبوده است.

مهدی مصری در جلسه کمیته راهبردی مقابله با کرونا، بیان داشت: گروه سنی بالای 
۷۰ سال به دلیل ابتلاء به بیماری های پیش زمینه ای، از گروه های پرخطر هستند باید در 
کنار تزریق واکسن کامل، نسبت به رعایت نکات بهداشتی در مواجهه با این گروه سنی دقت 
نظر بیشتری داشت. وی افزود: تعداد قابل توجهی از درگذشتگان، دیر به مراکز درمانی 
مراجعه کرده اند که کار را برای کادر درمانی بسیار سخت می کند. وی ادامه داد: یکی دیگر از 
گروه های پرخطر که حفظ سلامتی آنان بسیار حساس است مربوط به مادران باردار هستند 
که متأسفانه دریافت واکسن کرونای این قشر از میانگین واکسیناسیون استان پایین تر بوده و 

باید نسبت به واکسیناسیون این گروه اهتمام بیشتری وجود داشته باشد.
۵ بیمار کرونایی جان خود را از دست دادند

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 2۴ ساعت منتهی به بیست و ششم بهمن ماه 
جاری ، ۵بیمار مبتلا به کرونا دراین استان جان خود را از دست دادند. 

به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری با اشاره 
به آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم، افزود: در این مدت 6۹ بیمار با علایم ابتلا به 

ویروس کرونا در اورژانس مراکز درمانی استان پذیرش و از این تعداد ۵۷ نفر بستری شدند.
وی اضافه کرد: همچنین ۷۷ بیمار مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته در بیمارستان 
بستری شده بودند نیز با بهبودی ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر کل بیماران 
بستری در بیمارستان های استان قم ۴۰۱نفر است که حال ۵۴ نفر وخیم می باشد. مصری 
خاطرنشان کرد: در 2۴ ساعت منتهی به بیست و پنجم بهمن ماه، ۵6۳تست کرونا از 
شهروندان گرفته شده که ۳۴۵ مورد مثبت بوده است. به گفته وی، تاکنون یک میلیون و ۷2۰ 
هزار و ۵2۰ دوز واکسن کرونا به شهروندان استان قم تزریق شده است. وضعیت کرونایی قم 
که از روز ۵ آذرماه به رنگ آبی درآمده بود، از چهارم بهمن ماه به رنگ زرد و از هشتم بهمن ماه 
به رنگ قرمز درآمد. شهروندان قمی برای طرح هرگونه پرسش درباره ویروس کرونا می توانند 
با شماره تلفن های ۴۰۳۰، ۳۱۳6 و ۱۹۰ تماس بگیرند و برای کسب آخرین خبرهای 
 @webdaqom دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم، به کانال آن به نشانی

در فضای مجازی و یا تارنمای آن به نشانی اینترنتی www.muq.ac.ir مراجعه کنند.
 

رییس هیات کشتی استان قم  خبرداد:

حضور10 آزادکار قمی در مسابقات کشتی 
قهرمانی کشور 

رییس هیات کشتی استان قم گفت: تیم کشتی آزاد نوجوانان استان قم متشکل از ۱۰ 
ورزشکار راهی ارومیه محل برگزاری رقابت های قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی شد. 

هادی علیایی افزود:  رقابت های کشتی آزاد نوجوانان قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی 
جهت اعزام به مسابقات آسیایی وجهانی 2۰22 طی روزهای 2۷ الی ۳۰ بهمن ماه به 
میزبانی شهر ارومیه برگزار خواهد شد که تیم استان قم با ترکیبی کامل و با سرپرستی مهدی 

باقری به این مسابقات اعزام شد.
وی اظهار داشت: در اوزان ۴۵، ۴۸، ۵۱ و ۵۵ و 6۰ کیلوگرم به ترتیب ابوالفضل ولایی، 

مهدی حسن زاده، علی بابا، امیرحسین آزادی و امیرحسین رضوانی کشتی می گیرند.
علیایی ادامه داد: علی خلج، علیرضا اسکندری، محمد بیگدلی، سعید رضایی و ابوالفضل 
قدمی نیز نمایندگان قم در اوزان 6۵، ۷۱، ۸۰، ۹2 و ۱۱۰ کیلوگرم خواهند بود. وی در پایان 
عنوان کرد: سیدحسین موسوی سرمربی و مهدی باقری و علیرضا حسن زاده نیز بعنوان 

مربی تیم کشی آزاد قم را در رقابت های انتخابی تیم ملی همراهی می کنند.

  

نماینده ولی فقیه در استان قم پیوند خانه، مسجد و مدرسه را پیوندی ارزشمند 
و اصیل دانست.  آیت الله سیدمحمد سعیدی، امام جمعه قم در ارتباط تصویری 
با ششمین اجلاس استانی نماز قم که در شهرستان کهک برگزار شد، گفت: 
امیدوارم این نشست باعث خیر و برکت و اقامه نماز در سطح بهتر و بیشتری 
باشد و در پرتو اقامه این فریضه الهی ان شاءالله منکرات و زشتی ها هم رخت برمی 
بندد. وی افزود: پیوند خانه، مسجد و مدرسه یک پیوند محتوایی و ارزشمند و 
اصیل است. خانه اولین محیطی است که انسان با آنجا انس می گیرد، در آنجا 

 عضو کارگروه جشنواره مشارکت های اجتماعی سلامت گفت :در قم ۳ هزار نفر 
در بحث ویروس کرونا به صورت جهادی فعالیت کردند و این نمونه ای از مشارکت 
این مشارکت جهادی در عرصه اجتماعی سلامت حتی در  و  اجتماعی است 
همه استان ها هم به عنوان الگو اجرا شده است.  حجت الاسلام والمسلمین 
عباس علی واشیان در نشست خبری که با موضوع »فراخوان سفیران جشنواره 
شد  برگزار  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  سلامت«  اجتماعی  مشارکت های 
اظهارداشت: این جشنواره دو سال قبل با نام »آیین سلامت« در استان زنجان 

آیت الله سعیدی در ارتباط تصویری با ششمین اجلاس استانی نماز قم :
پیوند خانه، مسجد و مدرسه پیوند ارزشمند و اصیل است

عضو کارگروه جشنواره مشارکت های اجتماعی سلامت مطرح کرد:
نیروهای جهادی قم الگو در عرصه مشارکت اجتماعی سلامت

84

8

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

استان قم نیازمند 
مراکز تفریحی و سرگرمی است
مشکلات مرکز تفریحی آب و تاب برطرف می شود

فراخوان مشارکت در سرمایه گذاری راه اندازی 
کارگاه تولید شن وماسه دانه بندی از مصالح کوهی

شرکت بین المللی بازرگانی پیشروان تجارت گستر پارسیان به شماره ثبت ۱۷۸۰۹ 
)تابعه موسسه توسعه و عمران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان) در نظر دارد به منظور 
راه انداز ی و تجهیز کارگاره دانه بند ی شن و ماسه با بهره بردار ی از منابع 

موجود در منطقه ویژه به صورت مشارکت اقدام نماید.
لذا به متقاضیان یک هفته بعد از انتشار آگهی نوبت دوم مهلت داده می شود 
ضمن اعلام آمادگی به شرح ذیل اسناد مربوطه را به دفتر شرکت واقع در قم - 
سلفچگان - کیلومتر ۳ جاده اصفهان ساختمان مرکزی منطقه ویژه ارسال نمایند.

۱ -ارائه رزومه کاری متقاضی به همراه لیست کامل تجهیزات انجام پروژه
2 -تعیین حداقل ۱2 در صد از مبلغ فروش روزانه مصالح حد اقل ۳۰۰ تن به شرکت 

بازرگانی پیشروان تجارت گستر پارسیان به عنوان سهم مشارکت
۳ - ارائه کد اقتصادی جهت اشخاص حقوقی و ارائه کد ملی جهت افراد حقیقی در 
زمان درخواست اسناد مزایده و بازدید از موضوع مزایده قبل از ارائه پیشنهاد الزامی 

می باشد.
   ۴  - شرکت در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات رسیده مختار می باشد.

ضمنا در خصوص مشارکت فوق امتیازات مربوط به آب )یک اینچ( برق و گاز )در حد 
نیاز( و تخصیص و صدور مجوز بهره بردار ی از ۵۰۰۰ متر مربع زمین در مجاورت 
محل اجرا جهت استقرار ماشین آالت و دپوی مصالح به عهده شرکت بازرگانی بوده و 
اخذ هر گونه مجوز قانونی خصوصا محیط زیست و پرداخت هر گونه عوارض قانونی 

بعهده متقاضی می باشد.
۵-ملاک انتخاب سرمایه گذار رزومه کاری، لیست تجهیزات تعیین شده با ذکر 

حداقل تولید تناژ روزانه سهم شرکت بازرگانی خواهد بود.

نوبت دوم

شرکت بین المللی بازرگانی پیشروان تجارت گستر پارسیان
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مزایا و معایب شفافیت آرای نمایندگان مجلس 

 طرح شفافیت آرای نمایندگان نخستین بار در ۱۴ شهریور سال ۹۷ در جلسه علنی 
مجلس دهم به رأی گذاشته شد؛ اما نمایندگان با ۵۹ رای موافق، ۱۰۸ رای مخالف و پنج 
رای ممتنع از مجموع ۱۹۴ نماینده حاضر در مجلس وقت با آن مخالفت کردند. این طرح 
در حالی رد شد که اندکی قبل از آن، اکثر نمایندگان مجلس دهم در رسانه ها از آن حمایت 

کرده بودند. در هر حال این طرح به عمر مجلس دهم قد نداد و به مجلس یازدهم رسید.
این طرح یکی از اولین طرح هایی بود که در مجلس یازدهم تدوین و به کمیسیون تدوین 

آیین نامه داخلی مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی ارجاع شد. 
کمیسیون تدوین نیز به دلیل ناقص بودن طرح، کارگروهی برای ارزیابی آن تشکیل داد 
و در نهایت گزارش کمیته مربوطه در کمیسیون بررسی، تصویب و به جلسه علنی ارجاع 
شد. به گفته خانم سمیه محمودی سخنگوی کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی، این طرح، چون مربوط به تغییر آیین نامه داخلی مجلس است نیاز به 2 
سوم آرای نمایندگان داشت که با اختلاف 2 الی ۵ رأی، این طرح تصویب نشد به همین 
علت از دستور کار مجلس خارج شد، اما بر اساس ماده ۱۳۰ آیین نامه داخلی مجلس با 
امضای ۵۰ نماینده دوباره در دستور کار قرار گرفت. طرح دوباره برای انجام اصلاحات به 
کمیسیون تدوین آیین نامه ارجاع شد و پس از بررسی مجدد به هیئت رئیسه تقدیم و در 
دستور کار هفتگی، نه دستور کار روزانه قرار گرفت. خانم محمودی می گوید: در صورتی 
که طرح شفافیت آرا مجدداً از سوی نمایندگان رد شود، طرح به طور کلی از دستور کار 

مجلس خارج می شود.
مزایای شفافیت آرای نمایندگان مجلس

تصویب این طرح مزایای چندی دارد. اولین مزیت آن این است که آرا وکلای ملت به 
صورت شفاف در اختیار مردم قرار می گیرد و مردم از موضع گیری های نمایندگان خود در 

قبال موضوعات مختلف آگاه می شوند. 
دومین مزیت این است که در تصویب طرح ها و لوایح، بهترین و درست ترین تصمیم اخذ 
می شود و چنانچه نماینده ای در اتخاذ تصمیمات خود در مورد طرح و یا لایحه ای دچار 
مشکل شود، مشاوره های کارشناسان و مردم می تواند در اصلاح دیدگاه و تصمیم او موثر 

واقع شود.
سومین مزیت این طرح پاسخگو شدن نمایندگان مجلس برابر مردم است. اما اکنون 
که به دلیل شفاف نبودن آرای نمایندگان مجلس، چنانچه نماینده ای در تصویب طرح یا 

لایحه ای دچار خطای شناختی و تصمیم شود، به کسی نیز پاسخگو نخواهد بود.
چهارمین مزیت پایین آمدن ضریب خطا در تصمیمات نمایندگان مجلس است؛ 
بدین معنی که نمایندگان می دانند همه رفتار ها تصمیمات و آرای آن ها در منظر 
قضاوت و نظر مردم قرار می گیرد؛ لذا نسبت به چگونگی تصمیمات خود، دقت نظر 
و مطالعه بیشتری خواهند داشت. همچنین شفافیت آرا باعث می شود نماینده نتواند 
با مقامات اجرایی زد و بند های پنهان انجام دهد و موضع گیری های نماینده در حوزه 
تقنینی و نظارتی کاملًا روشن می شود و موکلان می توانند به ارزیابی عملکرد نماینده 

خود بپردازند.
پنجمین مزیت این طرح، ارتقای جایگاه و عملکرد مجلس شورای اسلامی است و 

مردمی بودن مجلس بیش از گذشته محقق خواهد شد.
ششمین مزیت این طرح، پیشتاز شدن مجلس شورای اسلامی و سرایت این تصمیم 
درست به قوای مجریه و قضائیه و دیگر دستگاه ها و نهادهاست )البته به جز نهاد ها و 

دستگاه های نظامی و امنیتی که در همه نظام های سیاسی سازوکار آن محرمانه است(.
هفتمین آثار مثبت شفافیت آرای نمایندگان، شفافیت پارلمانی است؛ موضوعی که 
تجربه کشور های دیگر آن را موفق ارزیابی می کند. شفافیت پارلمانی از زیر شاخه های 
شفافیت سیاسی است که علاوه بر تحقق حق ذاتی مردم در آگاهی و نظارت بر کارگزاران 
حکومتی، سبب افزایش اعتماد مردم به این نهاد و در نتیجه افزایش مشارکت مردم در 
انجام وظایف پارلمانی و کمک به پارلمان می شود. با شفاف شدن مجلس، مردم می توانند 
اطلاعات مربوط به نماینده خود را از سایت های رسمی مجلس و صفحات مربوط به 
نمایندگان دریافت کنند. این اطلاعات شامل عملکرد فردی نمایندگان، کمیسیون ها، 
صحن علنی، حوزه نظارتی و سایر بخش های مرتبط با مجلس است. بدین ترتیب با 
تصویب این طرح می توان زمینه نظارت همگانی در مجلس را با انتشار دقیق و با کیفیت 

اطلاعات مربوطه فراهم آورد.
هشتمین مزیت تصویب این طرح ارتقای اعتماد عمومی، رضایت مردم و در نهایت 
افزایش سرمایه اجتماعی در جامعه است؛ در نتیجه همراهی و همدلی مردم با مجلس 
شورای اسلامی طبیعتا بیشتر خواهد شد. بنابر این به نظر می آید تحقق حکمرانی خوب 

نیز یکی از آثار مفید شفافیت به خصوص شفافیت آرای نمایندگان مجلس باشد.
معایب شفافیت آرای نمایندگان

هر چند بر اساس اصل ۸۴ قانون اساسی نمایندگان مجلس در بیان مطالب خود آزاد 
هستند، اما از آنجایی که نماینده همیشه نگران رأی چهار سال آینده خود بوده ممکن 
است به نوعی محافظه کاری روی آورد. زیرا به این می اندیشد که در جریان انتخابات بعدی 
این شفافیت آرا ممکن است برای او مسئله آفرین باشد و مثلا رقبای او در انتخابات بعدی 
برای تخریب و سوء استفاده از آرای وی، علیه اش بهره برداری کنند. این می تواند نماینده 
را به نوعی دوگانگی رفتار ترغیب کند. از این منظر ممکن است این رویه در درازمدت باعث 

کاهش کیفیت و کارآمدی مجلس شود.
نگرانی از رواج پوپولیسم موضوعی است که مخالفان طرح آن را برجسته می کنند. به 
طوری که برخی معتقدند شفافیت آراء باعث می شود نمایندگان در اکثریت طرح های 
مجلس، نظرات کارشناسی را دنبال نکنند و رفتار های پوپولیستی )به معنای غیرکارشناسی 
و صرفاً جلب کننده نظر مردم( از خود نشان بدهند. در این خصوص ناهید تاج الدین 
نماینده مجلس دهم گفته است: »شفافیت رأی نمایندگان بسیار هم خوب است؛ به 

شرطی که هر یک از ما بدانیم مرز مردم گرایی و عوام زدگی کجاست؟«
فشار به نمایندگان شهرستان ها از دیگر دلایل مخالفت با این طرح است. برای مثال 
الیاس نادران نماینده تهران می گوید: »گرچه من با شفافیت آراء موافق هستم، اما باید 
ملاحظه نمایندگان شهرستانی را نیز بکنیم، مثلا برای استیضاح یک وزیر، از وزیر گرفته 
تا استاندار و فرماندار او را تحت فشار می گذارند لذا نمی توان از او انتظار داشته باشیم رأی 

خود را شفاف بگوید«.
نتیجه گیری

در مجموع به نظر می آید مزایای طرح شفافیت نمایندگان مجلس از مضار آن 
بیشتر است؛ ضمن اینکه ضرر های این طرح ارتباط چندانی به اصل موضوع ندارد 
و برای حل آن باید به دنبال علت های اصلی آن گشت و آن ها را در جای دیگری 

پیگیری و حل کرد.
 برای مثال برای کاهش آثار منفی شفافیت آرای نمایندگان مجلس می توان بحث 
نظام انتخاباتی حزبی را به معنای واقعی کلمه در کشور پیگیری و اجرا کرد. زیرا اکنون 
در انتخابات کشور، احزاب قوی و پایدار حضور ندارد و معمولا احزاب و تشکل ها خلق 
الساعه هستند؛ یعنی صرفا در موسم انتخابات فعال هستند و بعد از انتخابات از کارکرد 
حزبی خود فاصله گرفته و به نحوی در سکوت مطلق فرو می روند. در یک کلام احزاب 

به جای کارکرد حزبی، کارکرد انتخاباتی صرف دارند.
واقعیت این است که شفافیت آرای نمایندگان مهمترین بُعد شفافیت مجلس و 
در بسیاری از کشورها، به عنوان یک اصل پذیرفته شده است. بر این اساس، به جز 
جلسات غیرعلنی یا موارد امنیتی، آرای نمایندگان به همراه اسامی ایشان انتشار 
عمومی می یابد. بررسی ها نشان می دهد شفافیت آرای نمایندگان به عنوان یکی 
از محور های شفافیت عملکرد پارلمان، در ایران امکان پذیر بوده و می تواند آغازی 
برای تحول در مدیریت مجلس باشد. در صورت تحقق این مهم، الگویی برای دیگر 
ساختار های کشور به منظور تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در خصوص تحول 

ساختار اداری خواهد شد.
تحلیلگر مسائل سیاسی

دادستان کل کشور خطاب به وزیر صمت:

به فریاد صنعت خودروسازی برسید
صنعت  که  گفته ام  هم  قبلا  گفت:  صمت  وزیر  به  خطاب  کشور  کل  دادستان   
خودروسازی گرفتار اختاپوسی شده است که نمی گذارد وضعیت آنگونه که شایسته مردم 

است پیش برود.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری در نوزدهمین جشنواره تولید ملی افتخار ملی 
خطاب به وزیر صمت اظهار کرد: شما مسئول صنعت کشور هستید و باید امانتدار مردم 
باشید. همانگونه که میدانید اخیرا مقام معظم رهبری از وضعیت خودروسازی گلایه 
داشتند و شما باید این مسئله را پیگیری کنید. در دولت قبل ما هرچه تلاش کردیم و 
چندین جلسه با وزیر صمت داشتیم و بسیار پیگیری کردیم، اما نتیجه ای نداشت و اقدامی 

انجام نشد.
وی ادامه داد: بنده اولا به عنوان یک شهروند و ثانیا به عنوان مدعی العموم از شما 

درخواست و مطالبه جدی داشته و خواهم کرد که به فریاد صنعت خودروسازی برسید.

عبدالشریف ولد بیگی*

اخبار

سخنگوی وزارت امور خارجه:

گفتگو بر سر موضوعات بسیار کلیدی 
باقی مانده است

 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بن بستی در مذاکرات وین نیست گفت: 
مذاکرات همچون سابق برگزار می شود و رفت و برگشت ها بین هیأت ها در حال انجام 

است.
سعید خطیب زاده روز در نشست خبری که صبح  روز دوشنبه با حضور اصحاب 
رسانه برگزار شد، ضمن تبریک سالروز ولادت حضرت امیرالمومنین علی )ع( در 
رابطه با سوالی مبنی بر شرایط کنونی مذاکرات وین و تعلل آمریکا در تصمیم گیری، 
و  برگزار می شود. رفت  گفت: بن بستی در وین نیست؛ مذاکرات همانند سابق 
برگشت ها میان هیئت ها در حال انجام است. وقتی گفتگو به جایی می رسد که باید 
درباره مسائل جدی صحبت شود مذاکرات سخت می شود و قطعاً با نکاتی روبرو 

خواهد شد که همه طرف ها باید در رابطه با آن تصمیم بگیرند.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران پس از بازگشت هیئت مذاکره کننده 
خود، پروپوزال داده شده را مجدداً به بحث گذاشت. البته در این میان نیز رفت و 
برگشت هایی صورت گرفته است. دادن و گرفتن پیشنهادات موضوعی عادی است و 

اقدامی خارق العاده به شمار نمی رود.
خطیب زاده گفت: آنچه امروز در وین در حال انجام است گفتگو بر سر موضوعات 
بسیار کلیدی و حساس باقی مانده است و آن رسیدن به نقاطی است که نیاز به اتخاذ 

تصمیمات سیاسی دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: تهران تصمیمات سیاسی خود را سال ها پیش 
اتخاذ کرده و در برجام باقی مانده است. ما منتظر این هستیم که پاسخ ابتکارات 

ایران توسط طرف های غربی به طور مشخص داده شود.
زمان رسیدن به توافق رابطه معکوس با اراده آمریکا و طرف غربی دارد

وی تاکید کرد: فاصله ما با توافق نسبت معکوسی با اراده طرف های غربی و 
آمریکایی دارد؛ هرچقدر اراده آمریکایی ها بالا برود فاصله ما تا رسیدن به توافق پایین 

می آید.
اخیر  تصمیمات  به  نسبت  ایران  نگاه  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  خطیب زاده 
آمریکایی ها درباره افغانستان نیز گفت: این اولین بار نیست که ایالات متحده اموال 
سایر ملت ها را غارت می کند. آمریکا باور دارد که مالک تمام دنیاست و هرگاه اراده 

کند می تواند به تنهایی دادگاه برگزار کند، حکم بدهد و اموال دیگران را ضبط کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: این اولین بار نیست که ایالات متحده 
رویکردی گردن کشانه از خود نشان می دهد اما زشتی ماجرا آنجاست که به کشوری 

تجاوز کرده که میلیاردها دلار به آن خسارت زده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه در رابطه با نهایی شدن مذاکرات وین و اینکه آیا تا 
پیش از سال جدید شاهد توافق خواهیم بود؟ گفت: اگر طرف اروپایی و آمریکا 
امروز پاسخی در چارچوب برجام به ابتکارات ایران پاسخ بدهند که منطق جمهوری 
اسلامی را شامل شود، نیاز به این نیست که تا پایان سال صبر کنیم و همین فردا 
می توانیم اعلام توافق کنیم. این توافق منتظر تصمیمات سیاسی طرف مقابل است.

همه تحریم ها باید مطابق برجام مرتفع شود
بر  مبنی  ایران  درخواست  با  رابطه  در  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  خطیب زاده 
تضمین های طرف مقابل در شرایطی که آنها سیاست خود را تغییر نداده اند، بیان 
کرد: ایران تضمین می خواهد چراکه ایالات متحده نشان داده که قابل اعتماد 
نیست؛ بنابراین باید تضمین های عینی به ایران داده شود تا بار دیگر روابط بین الملل 
مورد سخره ایالات متحده قرار نگیرد. وی ادامه داد: همه تحریم ها باید مطابق با 

برجام مرتفع شود و فرقی نمی کند با چه عنوان و برچسبی اعمال شده باشند.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دولت از روز اول مأموریت ویژه ای به همه ارکان 
خود داد تا در مسیر خنثی سازی تحریم ها حرکت کند. بنابراین خنثی سازی تحریم ها 
به معنای ایجاد روابط خارجی مقاوم نسبت به تحریم مفهوم سازی شده است و بر 
اساس آن رابطه خارجی ایران، مستقل و مقاوم نسبت به تحریم ها آغاز شده است و 
روابط ما در منطقه و خارج از منطقه صرف نظر از اینکه در وین چه اتفاقاتی می افتد 

در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: برخی از اقدامات ما در روابط خارجی به ثمر نشسته و برخی از آنها 
اقداماتی بلندمدت هستند؛ اما خوشحال هستیم که برخی از آنها در همین مدت 
نتیجه داده است. نگاه ما برای طراحی روابط خارجه مان به وین نیست، سیاست 
خارجی خود را مبتنی بر منافع ملت ایران مشخص می کنیم. تلاش ما بر این است 

که در این مسیر در نقطه ای خنثی سازی تحریم ها و لغو آنها تلاقی پیدا کند
سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار کرد: واقعیت این است که من خدمت شما 
می گویم مذاکرات پیچیده شده و موضوعات کلیدی مطرح شده است همچنین بر 
سر مسائل کلیدی اختلاف نظر وجود دارد لذا نیازمند تصمیمات جدی و سیاسی از 

طرف مقابل به ویژه واشنگتن هستیم.
سفیر روسیه نباید افکار عمومی را جریحه دار می کرد

وی در پاسخ به سوال دیگری درباره اظهارات و اقدامات سفیر روسیه در تهران که 
باعث جریحه دار شدن افکار عمومی مردم ایران شد، عنوان کرد: روابط ایران و روسیه 
چند لایه، چند بعدی و مبتنی بر مشارکت راهبردی است. در سفر رئیسی به روسیه، 
ملاقات طولانی و پرمحتوا بین دو رئیس جمهور انجام شد، درباره برنامه های مختلف 
برای گسترش روابط در سازمان های بین المللی و حمایت های ایران از مواضع روسیه 

هم گفتگو شد.
  

توضیحات سخنگوی سپاه درباره فایل صوتی؛

 متهمان پرونده محاکمه و مجازات شده اند
 سردار شریف با بیان اینکه متهمان پرونده یکی از شرکت های وابسته به بنیاد تعاون 
سپاه محاکمه و در حال سپری کردن دوران محکومیت خود هستند، گفت: انتشار 
مجدد فایل صوتی مربوط به این پرونده در راستای راهبرد ترمیم زخم های ناشی از 

پیامدهای مجاهدت های سپاه و شهید سلیمانی بر پیکره استکبار است. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه 
در گفتگویی با اشاره به فایل صوتی قدیمی جلسه فرمانده سابق کل سپاه و معاون 
پیشین اقتصادی این نهاد پیرامون پرونده سوءمدیریت و تخلف یکی از شرکت های 
وابسته به بنیاد تعاون سپاه که اخیراً توسط یکی از رسانه های بیگانه منتشر شده 
است گفت: از ۵ سال گذشته دستگاه های نظارتی سپاه برابر روش های جاری و 
مراقبت های مستمر خود به پدیده ای از سوء مدیریت و تخلف در یکی از شرکت های 
وابسته به بنیاد تعاون سپاه مظنون شده و پرونده پس از بررسی دقیق و حرفه ای به 
محاکم قضایی ارجاع و قوه قضاییه با همکاری سپاه، احکام متخلفان که هم اکنون 

در حال سپری کردن دوران محکومیت خود می باشند را صادر نمود.
 وی افزود: این موضوع در همان زمان از طریق رسانه ملی توسط سخنگوی محترم 

وقت قوه قضاییه به اطلاع افکار عمومی رسانده شد.
اخیر  روزهای  در  صوتی  فایل  این  دوباره  انتشار  چرایی  پیرامون  شریف  سردار 
خاطرنشان کرد: بدیهی است انتشار مجدد این فایل صوتی در شب 22 بهمن ماه 
و گرامیداشت سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی در راستای راهبرد ترمیم 
زخم های عمیق بر جای مانده در پیکره استکبار که حاصل مجاهدت های سپاه و 
فرمانده شهید جاودانه اش سپهبد سردار حاج قاسم سلیمانی )ره( می باشد، صورت 
پذیرفته است. سخنگوی سپاه با تاکید بر این که سردار حاج قاسم سلیمانی هیچ 
نقش و مسئولیتی در بنیاد تعاون سپاه نداشته است، تصریح کرد: این ماجرا بار دیگر 
نشان داد شهید والا مقام سردار حاج قاسم سلیمانی برای دشمن قابل تحمل نبوده 
و این نظریه که دشمن از شهید قاسم سلیمانی بیشتر از قاسم سلیمانی می ترسد نیز 

بعنوان حقیقتی انکارناپذیر، بیش از پیش اثبات گردید.
سردار شریف در پایان با بیان اینکه سپاه و سردارانش در تاریخ ۴۳ سال گذشته 
همواره خود را پیشمرگ و فدایی ملت بزرگوار ایران و اسلام عزیز دانسته و می دانند 
تاکید کرد: قطعه قطعه شدن پاسداران در میدان ها و عرصه های ماموریتی خود، بر 

فداکاری، جانبازی، امانت داری و طهارت روحی و عملی سپاه گواهی می دهد.

شمخانی:

بدعهدی آمریکا مهمترین عامل تهدید 
کننده هرگونه توافق است

آمریکا  اثبات شده  امنیت ملی کشورمان گفت: بدعهدی   دبیر شورای عالی 
مهمترین عامل تهدید کننده هرگونه توافق است.

علی شمخانی در حساب کاربری خود در فضای مجازی نوشت: »رفع واقعی 
تحریم ها یعنی بهره مندی ایران از منافع اقتصادی قابل اتکا و پایدار«.

وی ادامه داد: »بدعهدی اثبات شده آمریکا مهمترین عامل تهدید کننده هر گونه 
توافق است. راستی آزمایی و ارائه تضمین بخش لاینفک توافق خوب است«.

رئیس جمهور روابط ایران و ایرلند را برادرانه و سازنده دانست و اظهار داشت: تهران 
- دوبلین از ظرفیت های گسترده ای برای تحکیم و افزایش سطح روابط در حوزه های 
مختلف  تجاری و اقتصادی برخوردار هستند که استفاده از این ظرفیت ها به نفع 

توسعه و آبادانی دو کشور است. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در دیدار »سایمون کاوونی« وزیر 
خارجه ایرلند با اشاره به ظرفیت های همکاری دو کشور در بخش های مختلف از جمله 
انرژی،  علم و فناوری، صنعت و کشاورزی، گفت: حجم روابط و تبادلات تجاری دو 
کشور می تواند بسیار بیشتر از سطح کنونی باشد. تهران مصمم است روابط خود با 

کشورهای دوست و مستقل را هر چه بیشتر ارتقاء دهد.
رئیس جمهور با اشاره به رویکرد ایرلند در مناسبات سیاسی و اقتصادی جهان گفت: 

از استقلال ایرلند در مقابل آمریکا و برخی کشورهای اروپایی استقبال می کنیم.
دکتر رئیسی اولویت و محور اصلی سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران در 
دوره جدید را حفظ منافع ملت ها و احترام متقابل دانست و خاطر نشان کرد: آنچه 
در مذاکرات جاری نیز بر آن تاکید داریم این است که تحریم ها باید به صورت واقعی 

برداشته شود و حقوق ملت ایران محترم شمرده شود.
باید ضمانت های لازم به ایران داده شود تا توافق دوباره برقرار شود 

»سایمون کاوونی« وزیر خارجه ایرلند نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه این کشور 
برای توسعه روابط با جمهوری اسلامی ایران ارزش ویژه ای قائل است، گفت: بر این 
باور هستیم که در روابط خود با ایران در مرحله استراتژیکی قرار داریم و خواستار توسعه 

و ارتقای سطح روابط همه جانبه بوده و در همین راستا مصمم به بازگشایی سفارتخانه 
خود در تهران هستیم. وزیر خارجه ایرلند با بیان اینکه دلسردی و  نا امیدی مردم ایران 
از اعتماد به مذاکرات هسته ای بخاطر بدعهدی آمریکا قابل درک است، گفت: ایرلند 
معتقد است که باید در جریان مذاکرات جاری ضمانت های لازم به ایران داده شود 
تا توافق دوباره برقرار شود. پیش از این دیدار خانم »سونیا مک گینس« سفیر جدید 

آکردیته جمهوری ایرلند استوارنامه خود را به رئیس جمهور تقدیم کرد.

رئیس جمهور در دیدار وزیر خارجه ایرلند ؛

تحریم ها باید برداشته و حقوق ملت ایران محترم شمرده شود

زهرا ارشادی سفیر و معاون نمایندگی ایران در سازمان 
یکجانبه  تحریم های  اعمال  کرد  تاکید  متحد  ملل 
اقلام  و  دارویی  تحریم های  ویژه  به  ایران،  مردم  علیه 
بشردوستانه، اقدامی جنایتکارانه و معادل با جنایت علیه 

بشریت است. 
زهرا ارشادی سفیر و معاون نمایندگی ایران در سازمان 
نشست  در  محلی  وقت  به  دوشنبه  روز  متحد  ملل 
سالانه کمیسیون توسعه اجتماعی سازمان ملل افزود: 
تحریم های غیرقانونی دسترسی اقشار آسیب پذیر جامعه 
و  اقلام  به  را  ایران  از جمله  در کشورهای تحت تحریم 
ملزومات اولیه پزشکی بسیار دشوار کرده که در نتیجه 
آن جان و سلامت شهروندان در معرض خطر قرار گرفته 
است. وی تصریح کرد: تامین دارو، تجهیزات و کالاهای 
بهداشتی به واسطه محدودیت های شدید اعمال شده 
بر منابع ارزی از جمله اقلام بشردوستانه، با موانع جدی 
مواجه شده است. این اقدامات غیرقانونی مستقیما بر 
زندگی آسیب پذیرترین شهروندان ایران از جمله زنان، 

کودکان و بیماران تأثیر منفی گذاشته است.
دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل 
اظهار داشت: مساله بسیار متاثر کننده این است که 
بسیاری از کودکان در نتیجه چنین اقدامات غیرانسانی 

جان خود را از دست داده اند.
جمهور  رئیس  که  همانطور  کرد:  تاکید  ارشادی 
کشورمان در سخنرانی خود در نشست مجمع عمومی 
های  تحریم  اعمال  کرد،  اعلام  متحد  ملل  سازمان 
یکجانبه علیه مردم ایران، به ویژه تحریم های دارو و اقلام 
بشردوستانه، اقدامی جنایتکارانه و معادل با جنایت علیه 
بشریت است. کسانی که کشورها را تحریم می کنند نباید 

برای چنین جنایات شنیع بی مجازات بمانند.
معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد تاکید کرد: 
به عنوان نماینده کشوری که مردم آن در معرض وحشیانه 
ترین شکل تروریسم اقتصادی و اقدامات قهری یکجانبه 
غیرقانونی از سوی ایالات متحده قرار دارند، خواستار لغو 
کامل و فوری تمامی اقدامات قهری یکجانبه از جمله 
تحریم ها به منظور تضمین دستیابی کامل به توسعه 
اقتصادی و اجتماعی هستم. تحولی که کشورهای تحت 
تحریم را قادر می سازد تا اقتصاد خود را ترمیم و رفاه مردم 

خود را در شرایط پسا کرونا تضمین کنند.
وی ادامه داد: ایران "ششمین برنامه پنج ساله توسعه 
ملی" خود را از طریق تقویت اقتصاد دانش بنیان همراه با 

توسعه فناوری پیشرفته به اجرا گذاشته است.
دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل 

تصریح کرد: علاوه بر این، یک چارچوب قانونی قوی 
ایجاد شده است که بستری محکم برای برنامه ریزی، اجرا 
و پیگیری راهبردها و سیاست های توسعه ملی، به ویژه در 

مورد ریشه کنی فقر فراهم می کند.
وی اضافه کرد: به رغم چالش های خارجی ناشی از 
تاکنون  و همه گیری کووید-۱۹  یکجانبه  تحریم های 

دستاوردهای مهمی حاصل شده است.
ایران در سازمان ملل متحد اظهار  نمایندگی  معاون 
داشت: در شرایط کنونی، دولت ایران بسته های مالی 
ویژه و طرح های توانبخشی اجتماعی و اقتصادی را برای 
اقشار فقیر و افراد آسیب پذیر همراه با اقدامات حمایتی 

اقتصادی به ویژه برای مشاغل کوچک ارائه کرده است.
ارشادی گفت: در این میان، برنامه های درمانی برای 
افغان  و غیرقانونی  قانونی  پناهجوی  میلیون  حدود ۴ 

تدارک دیده شده است.
وی ادامه داد: سیستم سازمان ملل متحد و آژانس های 
تخصصی آن می توانند نقش مهمی در تبادل تجربیات 
موفق کشورها در اجرای پروژه های توانبخشی اقتصادی 
و اجتماعی پس از کووید و همچنین بسیج منابع مالی 
بین المللی برای دستیابی به اهداف ملی مورد نظر در 

دوران پسا کووید داشته باشند.

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: دولت 
و حاکمیت در نهایت به این نتیجه رسیده که با محدود 

کردن اینترنت نمی توان کاری را به پیش برد. 
محمد باقری بنابی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این 
پرسش که آیا مسئولان درصدد هستند که سرعت اینترنت 
در کشور را بیش از این کاهش بدهند؟ گفت: محدود 
کردن سرعت اینترنت در کشور، حاشیه هایی است که 
برخی افراد از جمله نمایندگان مجلس مطرح می کنند. 
باید بگویم متاسفانه سرعت اینترنت در کشور آنگونه که 
باید نیست و فاصله زیادی با سرعت ایده آل دارد و همین 
در  الکترونیک  تجارت  و  آنلاین  کسب وکارهای  مسئله 

کشور را باچالش های جدی مواجه کرده است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه طرح 
این مباحث باعث ایجاد حاشیه در کشور می شود، افزود: 

دوره و زمان محدودیت اینترنت و فضای مجازی گذشته 
است و در آینده نه چندان دور با ورود اینترنت ماهواره ای 
در کشور امکان رصد و محدودیت به صفر می رسد. به 
نظر من به جای طرح سخنان دستوری لازم است که 
مجازی  فضای  از  کابران  چگونه  تا  کنیم  زمینه سازی 
استفاده کنند، بدون تردید اقدامات قهری هیچگاه برای 
کشور مفید نخواهد بود. به گفته باقری بناب، لازم است 
که در زمینه فرهنگ سازی فضای مجازی همه نهادها از 
جمله دانشگاه ها و فضای نخبگی کشور ورود کنند تا به 
کاربران آموزش داده شود چگونه می توان از این فضا برای 

ارتقا دانش و فرهنگ کشور بهره گرفته شود.
محدودیت  کرد:  نشان  خاطر  مجلس  نماینده  این 
هیچگاه برای مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی و 
دینی تاثیرگذار نیست. شهید مطهری می نویسید" هر 

جا آزادی هست دین می تواند رشد کند، در جایی که 
محدودیت باشد دین و تعالیم دینی رشد نخواهد کرد". 
این مسئله در محدود کردن کاربران از فضای مجازی نیز 
مصداق خواهد داشت. وی در پاسخ به این پرسش که 
وزیر ارتباطات بارها بحث  راه اندازی 20 میلیون پورت 
اینترنت  برای  سیزدهم  دولت  پایان  تا  پرسرعت  نوری 
چنین  طرح  می کنند  طرح  را  کسب وکارها  و  خانگی 
سخنانی به این معناست که رویکرد دولت متوجه افزایش 
سرعت  اینترنت است اما در مقابل سخنانی مبنی بر 
محدودیت کردن سرعت اینترنت نیز در کشور شنیده 
نرسیده  به اجماع نظر  آیا در زمینه حاکمیت  می شود 
است؟ گفت: در هر کشوری این اختلاف نظرها وجود 
دارد آنچه مسلم است دولت و حاکیمت در نهایت به این 
نتیجه رسیده که با محدودیت نمی تواند کاری پیش ببرد.

در نشست سالانه کمیسیون توسعه اجتماعی سازمان ملل؛
معاون نمایندگی ایران: تحریم مردم ایران جنایت علیه بشریت است

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

دوره محدود کردن اینترنت و فضای مجازی گذشته است

فرمانده کل سپاه: 

دشمنان در مقابل اقتدار ایران اسلامی ناتوان و زمین گیر شده اند
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز فرزندان ملت ایران 
درهوا، زمین و دریا مقابل دشمنان صف به صف ایستاده اند تا راه را بر آنان 
ببندند و به فضل الهی دشمنان ما امروز به گونه ای در مقابل اقتدار و قدرت ایران 

اسلامی عاجز، ناتوان و زمین گیر شده اند که قدرت حرکت ندارند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی در سفر به بندرعباس، ضمن بازدید 
از یگان های نیروی دریایی سپاه مستقر در جنوب کشور و ارزیابی آمادگی 
منطقه  در  سلیمانی«  قاسم  حاج  »شهید  مسکونی  شهرک  رزمی،  های 

بشاگرد)روستای زاچ و داربست( را افتتاح کرد.
فرمانده کل سپاه در این مراسم با ابراز خرسندی از حضور در جمع مردم 
روستای زاچ و داربست، ادامه داد: برای ما این لحظات بسیار شیرین، دلنشین و 
خاطره انگیز و به یاد ماندنی است، بنده خود روستازاده هستم و افتخار می کنم 

به اینکه از جنس شما عزیزان می باشم.
سردار سرلشکر سلامی با بیان اینکه خداوند متعال را شاکریم که با پیروزی 
اضافه  گریختند،  ما  سرزمین  از  مستکبران  و  ستمکاران  اسلامی،  انقلاب 
کرد: پیش از انقلاب بیگانگان  بر جامعه ما مسلط بودند و ثروت های مادی و 
معنوی ملت عزیز ایران را به غارت می بردند، کشور ما را عقب مانده و فقیر نگه 

می داشتند تا خود پیشرفت کنند.
وی با تاکید بر اینکه پیش از پیروزی انقلاب اسلامی استعمارگران سربلندی و 
سرافرازی را از ملت ما گرفته بودند، گفت: حکام آن دوران در مقابل آمریکا زانو 
می زدند، ذلیل بودند اما با پیروزی انقلاب اسلامی دشمنان از سرزمین ما بیرون 
رانده شدند، ما از نعمت استقلال، آزادی و حکومت اسلام و ارزش های اسلام بر 

خوردار شدیم و خودمان بر سرنوشت مان مسلط شدیم.
فرمانده کل سپاه اظهار داشت: با پیروزی انقلاب اسلامی بیگانگان دیگر 

برای ما تصمیم نمی گرفتند اما آنان نتوانستند تحمل کنند که ایران به استقلال 
رسیده و از تاریکی و ظلمت نا آگاهی و ستم  به نور، عدالت، آزادی و حریت 
دست یافته است؛ از این رو فشار های زیادی از جنگ،   تحریم و حصر اقتصادی 
را بر ملت ایران تحمیل کردند، روح و روان ملت ایران را مدام آزرده کردند و تمام 

همت خود را بکار بستند که این کشور پیشرفت نکند وآباد نشود.
خدمت رسانی به مردم افتخار ماست و تا آخر دراین میدان  می مانیم 

سرلشکر سلامی با بیان اینکه مجاهدت های زیادی صورت گرفت تا اراده 
بیگانگان در این سرزمین مقدس حاکم نشود، گفت: شهدای والامقام برای ما 
امنیت، عزت، استقلال، سربلندی و شوکت به ارمغان آوردند و ما که امروز  با 
افتخار ایستاده ایم و لباس خدمت و جانبازی و سربازی برای عزت این ملت 
به تن کرده ایم در تمام لحظه های زندگی مان مدیون امام راحل عظیم الشان، 
مجاهدت های شهدا و رزمندگان جبهه اسلام و تدبیر، دور اندیشی و ثبات قدم 
و شجاعت رهبر عزیز و عظیم الشان انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه ای 

عزیز هستیم.
وی یاد آور شد: آموخته ایم که باید در مقابل  دشمنان خدا بایستیم تا مردم مان 
ایمن و آرام باشند،   آرامش بگیرند و امروز فرزندان ملت ایران درهوا، زمین و دریا 
مقابل دشمنان  صف به صف ایستاده اند  تا راه را بر آنان ببندند و به فضل الهی 
دشمنان ما امروز در مقابل اقتدار و قدرت ایران اسلامی عاجز، ناتوان و زمین 

گیر شده اند  به گونه ای که قدرت حرکت ندارند.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر  برای خدمت و کمک به مردم عزیزمان، برای 
همراه شدن با مشکلات جامعه، برای رفع مشکلات، کاهش آلام و دردهای 
جامعه تلاش می کنیم؛ خدمت رسانی به مردم افتخار ما است و تا آخر در این 

میدان  می مانیم.

امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و لیز تراس 
وزیر امور خارجه انگلیس در خصوص آخرین وضعیت 
گفتگوها در وین، موضوعات دوجانبه و برخی مسائل 
مورد اهتمام مشترک از جمله اوضاع در افغانستان و 

یمن تلفنی گفتگو و تبادل نظر کردند. 
این گفت وگوی  در  انگلیس  خارجه  امور  وزیر  تراس 
تلفنی، ضمن مرور آخرین وضعیت مناسبات دوجانبه 
و گفتگوها در وین نقطه نظرات لندن در این خصوص 

را تشریح  نمود.
میان  رشد  به  رو  روابط  انگلیس  امورخارجه  وزیر 
انگلیس و جمهوری اسلامی ایران را تامین کننده منافع 

دو کشور دانست.
آینده نزدیک این کشور  تا در  ابراز امیدواری کرد  او 
بتواند بدهی های معوق خود به ایران را پرداخت نماید.

ملل  و سازمان  انگلیس  به همکاری  وی همچنین 
متحد برای کمک رسانی به مردم افغانستان اشاره نمود 

و از نقش و همکاری موثر ایران در این راستا تقدیر کرد.
 حسین امیرعبداللهیان در این گفت و گوی تلفنی 
با  اشاره  به سفر معاون رییس جمهور کشورمان برای 
شرکت در اجلاس آب و هوایی گلاسکو و وبینار مشترک 
گروه های دوستی پارلمانی دو کشور و درخواست سفر 
را  کشور  دو  مناسبات  روند  تهران،  به  انگلیس  هیات 

مثبت ارزیابی کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به نزدیک شدن 
در مرحله حساس و مهم مذاکرات وین، لزوم جدیت و 
مسئولیت پذیری طرف های مذاکره کننده با ایران را 
مورد تاکید قرار داد و رسیدن به این مرحله از گفتگوها 
را بیش از هر چیز ناشی از رویکرد منطقی و نیز ابتکار 

عمل طرف ایرانی دانست و بر لزوم توافق دسته جمعی 
میان همه طرف های مذاکره کننده بر سر متن واحد 
جمهوری  مشروع  مطالبات  شدن  لحاظ  ضرورت  و 
اوضاع  عبداللهیان  امیر  کرد.  تاکید  ایران  اسلامی 
وی  خواند.  بحرانی  را  افغانستان  و  یمن  در  انسانی 
ضمن تشریح موضع اصولی جمهوری اسلامی در قبال 
افغانستان، تشکیل دولت فراگیر در افغانستان را حائز 
اهمیت خواند و بر کمک رسانی فوری جامعه جهانی 
به مردم این کشور تاکید کرد. وی در بخش دیگری از 
این  گفتگوی تلفنی، با اشاره به وخامت شرایط انسانی 
در یمن، ابراز امیدوار کرد که انگلیس به وظایف خود 
برای پایان دادن به فاجعه انسانی ناشی از تداوم تجاوز و 
جنگ در یمن عمل کند. وزیر خارجه انگلیس شهادت 

سفیر کشورمان در یمن را تسلیت گفت.

امیرعبداللهیان در گفت وگو با وزیر امور خارجه انگلیس:

 رویکرد منطقی ایران دلیل رسیدن به این مرحله از مذاکرات است
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شکنندگی ناخن ها دلایل و راهکارها به عوارض استفاده فراتر از میزان نیاز ویتامین ها توجه کنید ؛

استفاده بیش از نیاز ویتامین ها 
چه خطراتی دارد؟ 

بزرگ ترین حسن تأمین ویتامین ها از طریق منابع غذایی این است که هرگز امکان 
هایپرویتامینوز و مسمومیت از بعضی ویتامین ها و عوارض خطرناک آن ها فراهم 

نمی شود.
به نقل از بهداشت نیوز؛ خیلی ساده با استفاده از یک برنامه غذایی مکفی، 
متعادل و متنوع، یعنی در چهارچوب امکانات و مقدورات بودجه خورد و خوراک 
روزانه باید حداقل ۳ واحد سبزیجات، 2 واحد میوه فصل، 6 واحد نان و غلات و 
فرآورده های تهیه شده از آرد های سبوس دار، 2 واحد گوشت یا تخم مرغ و همچنین 
2 واحد از شیر و لبنیات کم چرب و نیم چرب جهت تأمین مواد مغذی مورد نیاز 

مصرف شود.
تأمین ویتامین ها از طریق منابع غذایی ما را از گزند مسمومیت و عوارض خطرناک 
دارو ها و مکمل ها مصون می کند. البته افرادی که گیاه خوارند، بانوانی که قصد 
بیماری های خاص  به  افرادی که  و  نوزادان، کودکان  بارداری دارند و همچنین 
مبتلا هستند، در مورد تأمین میزان نیازشان به ویتامین های ۱۳ گانه باید با پزشک 

مشورت کنند.
به عوارض استفاده فراتر از میزان نیاز ویتامین ها توجه کنید:

الف( خطرات استفاده بیش از اندازه از ویتامین های محلول در چربی
ویتامین D: ایجاد مسمومیت، افزایش جذب بیشتر کلسیم مازاد بر نیاز، بدحالی 
وحالت تهوع، سردرد، ضعف عضلانی، سنگ کلیه و صدمات برگشت ناپذیر بر 

عملکرد کلیه ها و اختلالات ضربان قلب یا آریتمی.
 ویتامین A: مصرف بیش از نیاز ویتامین A، عوارض سخت و سنگینی را موجب 
می شود. از جمله کاهش استحکام استخوان های بدن. در دوران بارداری هم اضافه 

دریافت آن، صدمات جدی به جنین وارد می کند.
 ویتامین E: ویتامین E بی خطر از گروه ویتامین های محلول در چربی در صورت 

ادامه مصرف بلند مدت با مقادیر بالاتر گرایش به خون ریزی ها را پدیدار می کند.
 ب( ویتامین های محلول در آب

گرچه در بدن ذخیره نشده، مازاد بر نیازشان دفع می شود، ولی مصرف بیش از 
نیاز تعدادی از آن ها عوارضی را به دنبال دارد، مثلًا:

ویتامین B۳: در دوز های افزون تر باعث بروز سردرد، سرخی پوست، فشارخون، 
در مواقع به کارگیری آن در مقادیر مگادوز برای کاهش سطح چربی خون ممکن 
است فشارخون به قدری کاهش پیدا کند که منجر به از پا افتادن و بی هوشی شود 
و علاوه بر آن عارضه اسهال، سوزش سر دل، شکم درد و آسیب های جدی به کبد 

زمینه سازی شود. 
ویتامین B۶: در صورت استفاده بلند مدت دوز های بالای این ویتامین منجر به 
اختلالات اعصاب یا نوروپاتی می شود که با قطع ادامه مصرف آن برطرف خواهد 

شد.

هرچند علت یک ریلپس واقعی یا عود کاذب ممکن است همیشه هم به سادگی 
قابل تشخیص نباشد؛ اما برای هر دو حالت، عوامل مشترکی وجود دارد که در 
این مطلب به آن ها اشاره می کنیم و نکاتی برای پیشگیری از آن ها به شما ارائه 

می دهیم. 
بیشتر افرادی که با ام اس زندگی می کنند در ابتدا ام اس عودکننده – بهبود یابنده 
)relapsing-remitting MS( در آن ها تشخیص داده شده، یعنی وقفه هایی بین 
حمله ها )relapses( وجود دارد که به آن remission می گویند. حملات ام اس 
دوره هایی از علائم حاد هستند. وقتی یک علامت نورولوژیکی )عصبی( جدید در 
ام اس ایجاد می شود، علامتی که به عفونتی مربوط نیست و بیشتر از 2۴ ساعت 
طول می کشد، یک ریلپس یا حمله ام اس محسوب می شود. ریلپس ها در اثر 
التهاب در سیستم عصبی مرکزی ایجاد می شوند و زمانی که التهاب می خوابد، 
ام اس،  اما هر شدت علامتی در   .)remission( شدت علائم فروکش می کنند
ریلپس یا حمله نیست. وقتی علائم قدیمی دوباره ظاهر می شوند اما در عرض 
 )pseudorelapse( 2۴ ساعت ناپدید می شوند، به آن حمله کاذب یا عود کاذب
می گویند .هرچند علت یک ریلپس واقعی یا عود کاذب ممکن است همیشه هم 
به سادگی قابل تشخیص نباشد؛ اما برای هر دو حالت، عوامل مشترکی وجود دارد 
که در این مطلب به آن ها اشاره می کنیم و نکاتی برای پیشگیری از آن ها به شما 

ارائه می دهیم.
استرس بر تمام بیماری ها اثر می گذارد، ازجمله ام اس

هیچ بیماری وجود ندارد که از استرس تأثیر منفی نگیرد و طبق شواهد علمی، 
استرس علائم بیماری ام اس را نیز تشدید می کند. استرس در ام اس می تواند با 
حمله های این بیماری مرتبط باشد. دانشمندان دریافته اند ریلپس های ام اس و 
استرس می توانند یک رابطهٔ دوسویه باشند؛ یعنی استرس می تواند موجب یک 

ریلپس و ریلپس ام اس هم می تواند باعث استرس شود.
همهٔ علائم ام اس نیاز به درمان ندارند. گزگز، خستگی و مه مغزی معمولًا بعد از 
حذف علت یا رفع عفونت، خودشان برطرف می شوند، اما علائم شدیدتر ام اس 
که بر توانایی عملکرد نرمال فرد اثر می گذارند، مانند ضعف شدید، عدم تعادل یا 
از دست رفتن بینایی، نشان می دهند که یک ریلپس رخ داده و پزشک برای مدت 

کوتاهی استروئید تجویز می کند تا مدت و شدت عود کاهش بیابد

مطالعات نتیجه گرفته اند استرس انباشته شده یا وجود ماجراهای زیاد استرس 
برانگیز، نسبت به تنها یک حادثهٔ استرس برانگیز، ریسک ریلپس ام اس را بالا 
می رود. ضمناً استرس مزمنی که بیشتر از 2۴ ساعت طول می کشد، نسبت به یک 

استرس حاد، اثر بزرگ تری بر ام اس دارد.
برای کنترل استرس راه های گوناگونی وجود دارد، اما به طورکلی اگر سعی کنید 
زندگی برایتان کمتر استرس برانگیز شود بهتر است، مثلًا یاد بگیرید به چیزهایی که 
وقت و انرژی شان را ندارید »نه« بگویید و هر وقت لازم بود از دیگران کمک بخواهید 
و یا مسئولیت هایتان را کمتر کنید. انجام منظم تمرینات ریلکسیشن مانند تنفس 

عمیق، مدیتیشن و یوگا نیز مفیدند.
پیشگیری از حملات ام اس، تنها دلیل محکم و قانع کننده برای کاهش استرس 
در زندگی نیست: استرس می تواند اثرات مخربی بر سلامت روان بگذارد. داشتن 
یک بیماری مزمن مانند ام اس می تواند هر جنبه ای از زندگی را استرس برانگیزتر 

کند و همین احتمال افسردگی را بیشتر می کند.
کمبود خواب می تواند علائم ام اس را بدتر کند

وقتی ام اس دارید، به اندازه و به خوبی خوابیدن می تواند چالش برانگیز باشد. 
درد، بی قراری پاها، علائم ادراری و تنظیم نشدن دمای بدن تنها برخی از دلایلی 

هستند که می توانند جلوی یک خواب راحت شبانه را بگیرند.
البته هیچ کس دوست ندارد کمبود خواب داشته باشد اما برای کسانی که ام اس 
دارند، این مسئلهٔ بزرگ تری است. بیشتر افرادی که ام اس دارند، ذخیرهٔ انرژی شان 

کم است و کمبود خواب می تواند علائمشان را تشدید کند.
مطالعه ای در سال 2۰۱۸ دریافته بین اختلال و کمبود خواب و نقص عملکرد 
ادراکی در ام اس، ارتباط قابل توجهی وجود دارد. عملکردهای ادراکی مانند سرعت 
پردازش و میزان دقت و توجه در بیماران ام اسی که کمبود خواب داشتند دچار 
اختلال شده بود. سایر پیامدهای کمبود خواب شامل افزایش درد، اضطراب، 

خستگی و مشکلات تعادلی می شود.
در برخی موارد، مشکلات خواب برای افرادی که ام اس دارند می تواند ناشی از 

یک اختلال خواب باشد، مانند آپنه انسدادی خواب.
کسانی که ام اس دارند بیشتر در معرض بی خوابی، تنفس ناقص در خواب، 
نارکولپسی )حمله خواب( و اختلال رفتاری خواب REM )حرکت سریع چشم( 

هستند. اگر تردید دارید دچار یک اختلال خواب هستید، تشخیص و درمان آن 
می تواند به کاهش احتمال ریلپس ام اس کمک کند.

تغییراتی در سبک زندگی مانند هر شب سر ساعت مشخص به رختخواب رفتن و 
از خواب بیدار شدن، کمتر مایعات نوشیدن پیش از زمان خواب می تواند خوابتان 
را بهبود بخشد؛ اما اگر مشکل خوابتان همچنان ادامه پیدا کرد، به پزشکتان بگویید 

تا با هم راه های بهتری برای بهبود خوابتان پیدا کنید.
عفونت های معمولی می توانند سبب عود کاذب شده و منجر به ریلپس شوند

عفونت ها می توانند علائم ام اس را شعله ور کنند، خصوصاً اگر این عفونت ها با 
تب همراه باشند. عفونت های مجاری ادراری، علت های شایع هستند زیرا برخی 
از افرادی که ام اس دارند، عملکرد مثانه شان کاهش می یابد. اما هر نوع عفونتی 
که سیستم ایمنی را ضعیف نماید، مانند سرماخوردگی یا آنفلوانزا می تواند باعث 

شعله ور شدن علائم ام اس شود.
ازنظر تکنیکی، یک ریپلس واقعی ام اس شامل هر علامت عصبی جدید یا 
تشدیدشده ای می شود که با عفونت، تب و یا دیگر استرس هایی که بیشتر از 2۴ 
ساعت طول می کشند نیست. یعنی تشدید علائم ام اس در اثر عفونت مجاری 

ادراری یا دیگر عفونت ها در واقع می تواند فقط یک عود یا حمله کاذب باشد.
اما عفونت ها با ریلپس ها نیز مرتبط اند. بعضی از پژوهش ها نشان می دهند تقریباً 
در ۳۰ درصد از افرادی که ام اس دارند، بعد از عفونت سیستم تنفسی فوقانی، 

ریلپس رخ می دهد.
برای کمک به پیشگیری از چنین عفونت ها و ریلپس های متعاقب آن توصیه 
می شود افرادی که ام اس دارند حتماً واکسن آنفلوانزا و دیگر واکسن ها را طبق 
دستورالعمل های استاندارد واکسیناسیون دریافت کنند. این دستورالعمل شامل 

واکسن کووید – ۱۹ و بوستر آن نیز می شود.
گرمای تابستان یکی از علت های شایع حملات کاذب ام اس است

بالا رفتن دمای بدن یکی از علت های معمول حملات کاذب ام اس است. در 
گذشته، تست وان آب داغ یکی از راه های تشخیص ام اس بود که پزشکان از آن 
استفاده می کردند. فردی که مشکوک به ام اس بود وارد وان آب داغ می شد، اگر 

علائم عصبی فرد بدتر می شد، تشخیص ام اس داده می شد.
عموماً گرما باعث ظاهر شدن یا تشدید علائم ام اس در قسمت هایی می شود که 
قبلًا تحت تأثیر ریلپس های ام اس قرار گرفته اند. بنابراین اگر مثلًا فرد دو سال قبل 
به مدت دو هفته دچار بی حسی سمت چپ بدن بوده است، حتی اگر از آن حمله 
بهبود یافته باشد، درصورتی که در یک روز گرم تابستانی به مدت طولانی بیرون بوده 

باشد، ممکن است سمت چپ بدنش شروع به بی حس شدن کند.
البته دمای بدن لازم نیست خیلی بالا برود؛ تنها نیم درجه بالا رفتن دمای بدن 
هم می تواند سبب عود علائم قبلی ام اس شود. تشدید موقتی عملکردهای عصبی 
در ام اس در اثر افزایش دمای مرکزی بدن معمولًا پدیدهٔ اتوف نامیده می شود 
)Uhthoff’s phenomenon(. علائم ناشی از پدیدهٔ اتوف بعد از مدت کوتاهی 
استراحت، حذف عواملی که بدن را گرم می کنند و یا استفاده از روش هایی برای 

خنک کردن بدن برطرف می شوند.
چه زمانی علائم ام اس نیاز به درمان دارند؟

همهٔ علائم ام اس نیاز به درمان ندارند. گزگز، خستگی و مه مغزی معمولًا بعد از 
حذف علت یا رفع عفونت، خودشان برطرف می شوند، اما علائم شدیدتر ام اس 
که بر توانایی عملکرد نرمال فرد اثر می گذارند، مانند ضعف شدید، عدم تعادل یا 
از دست رفتن بینایی، نشان می دهند که یک ریلپس رخ داده و پزشک برای مدت 

کوتاهی استروئید تجویز می کند تا مدت و شدت عود کاهش بیابد.
یادتان باشد همهٔ علائم ناشی از ام اس نیستند، پس اگر علائمی دارید که به هر 
دلیلی نگرانتان کرده اند، جهت بررسی به پزشک مراجعه کنید تا هم علت تشخیص 

داده شود و هم قدم بعدی تان را بدانید.

تشدیدکننده های مولتیپل اسکلروزیس؛

دلیل و روش درمان سردی همیشگی عواملی که می توانند علائم ام اس را بدتر کنند
دست  و پا

یک متخصص طب سنتی گفت: سردی پاها تا حدودی امری طبیعی است 
ولی زمانی که این سرما اغلب به دلایل غیرطبیعی رخ می دهد، بله خطرناک 
است زیرا ممکن است ناشی از یک بیماری باشد. پس در این صورت باید هر چه 

سریع تر برای درمان سردی پا و همچنین دست اقدام کرد. 
دکتر حیدریان در گفت وگو با ایسنا با اشاره از دلایل سردی پا اظهار کرد: 
زمانی سرد  پاها  و  و دست ها  بدن همیشه طبیعی است  ازآنجایی که دمای 
می شوند که سرمای شدید به وجود آید، درنتیجه اگر در مواقع معمولی پاها سرد 
شود به طوری که احساس یخ زدگی به شما دست دهد امری کاملًا غیرطبیعی 

است.
 وی با اشاره به راهکارهای درمان این اختلال گفت:  یکی از جالب ترین 
روش ها برای درمان سردی در پاها، استفاده از شکلات تلخ است. شکلات تلخ 
به دلیل آنکه حاوی مواد آنتی اکسیدان است، جریان خون را در پاهای شما باز 

کرده و باعث گشادشدن عروق و درنتیجه باعث درمان سردی پا می شود.
این متخصص طب سنتی خاطرنشان کرد: یکی از بهترین کارها برای درمان 
سردی پا پیاده روی با پاهای برهنه بر روی چمن هست، پیاده روی بر روی چمن 
ازجمله کارهای مفیدی است که حتی برای تقویت ماهیچه ها، تاندون ها و 
رباط های پا نیز مفید است و با انجام این کار جذب ویتامین D در بدن افزایش 

پیدا می کند.
 وی تصریح کرد: این راهکار باعث افزایش خون رسانی در پاها شده و جریان 
خون مناسبی را به پاها رسانده و سردی پاها را برطرف می کند. دقت کنید برای 

پیاده روی حتماً ساعات آفتابی و چمن های خشک را انتخاب کنید.
 حیدریان با اشاره به آب درمانی در این اختلال افزود: یکی از بهترین روش ها 
برای درمان سردی پا گذاشتن آن ها در وان آب گرم است. بهتر است پاهای خود 
را به مدت ۱۰ تا ۱۵ دقیقه در وان آب گرم قرار دهید و سپس نتیجه آن را خواهید 
دید بهتر است این روش درمان را قبل از خواب انجام دهید. اگر دیابت یا اختلال 
حس در پاها دارید حتماً به وسیله دماسنج دمای آب را چک کنید که بالای ۴۰ 

درجه سانتی گراد نباشد.
ورزش درمانی

وی ورزش درمانی را ازجمله راهکارهای مفید در درمان سردی پا دانست و بیان 
کرد: تمرینات مفیدی وجود دارد که به وسیله انجام دادن آن ها می توان منجر به 
از بین رفتن سردی دست وپا و درمان آن شد. برای درمان سردی پا می توانید به 
مدت یک دقیقه به روی انگشتان خود بایستید، سپس به آرامی روی پاشنه قرار 
بگیرید و این کار را ۱۰ دقیقه انجام دهید. در این حال حدود نیم متر از دیوار 
فاصله داشته باشید و کف دست ها را با کشش به دیوار تکیه دهید. در حالت 
نشسته، مچ پاها و دست ها را در سمت عقربه های ساعت و بالعکس بچرخانید. 
این حرکت را بهتر است ۱۰ تا 2۰ بار تکرار کنید. به کمک انگشتان، یک تکه 

پارچه یا شیء را از روی زمین بلند کنید و این کار را تا ۱۰ دقیقه تکرار کنید.
مصرف فوری آهن

افزایش مصرف آهن  را  پا  این متخصص طب سنتی درمان فوری سردی 
در  ایجاد شود،  پاها  در  تا سردی  باعث می شود  و گفت: کم خونی  دانست 
به این ترتیب  دهید.  افزایش  را  آهن  مصرف  باید  دارید  کم خونی  صورتیکه 
و  زردآلو  بادام،  اسفناج،  عدس،  قرمز،  گوشت  مانند  غذایی  مواد  می توانید 
مارچوبه را در وعده های غذایی خود قرار دهید. مصرف آهن تا حد زیادی 

می تواند به این مشکل کمک کند.
وی نمک درمانی را مفید دانست و اظهار کرد: برای آنکه به یک درمان قطعی 
برسید، می توانید پاهای خود را در نمک سولفات یا هیمالیای گرم بخیسانید. 
این روش باعث می شود تا گرمای بی نظیری به پاهای شما انتقال پیدا کند. برای 
این کار می توانید تشتی را پر از آب کنید و نمک ها را در آن ریخته و آن را در آب 

حل کنید. 2 بار در هفته به مدت ۱۵ دقیقه پاهای خود را در آن قرار دهید.
مصرف غذاهای غنی از منیزیم

این متخصص از دیگر راه های درمانی را مصرف غذاهای غنی از منیزیم عنوان 
کرد و گفت: منیزیم یکی از مواد غذایی  مفید است که باعث می شود تا گردش 
خون در بدن صورت بگیرد. کمبود منیزیم باعث ایجاد سردی در پاها و دست ها، 
درد بدن و گرفتگی های ساق پا می شود. پس باید غذاهای حاوی منیزیم را در 
وعده های غذایی خود قرار دهید. ازجمله این غذاها می توا به بروکلی، خردل، 
اسفناج، دانه های کدو تنبل، بادام و غیره اشاره کرد. خوردن مکمل های منیزیوم 

نیز کمک زیادی به بهبود این وضعیت می کند.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا سردی پا می تواند نشانه بیماری خطرناکی 
این  ازجمله  که  باشد  خطرناکی  بیماری  نشانه  می تواند  بله  گفت:  باشد، 
بیماری ها بیماری رینود، کم کاری تیروئید، دیابت، بیماری های عروق محیطی، 

هیپرهیدروز، بیماری بورگرو کم خونی است.
حیدریان خاطرنشان کرد: عوامل دیگری که ممکن است منجر به سردی 
هستند.  داروها  از  برخی  و  خانوادگی  سابقه  سن،  شامل  شوند  دست وپا 
به علاوه عوامل دیگری در یخ زدگی دست وپا مؤثر هستند؛ ازجمله اگر عفونت 
باکتریایی یا ویروسی دارید و تب داشته باشید ممکن است سردی دست وپا را 
تجربه کنید. گاهی اوقات اضطراب می تواند موجب سردی دست وپا شود. یک 
منبع مطالعاتی در سال 2۰۱6، ارتباطی قوی بین سوءهاضمه مزمن و سردی 
دست وپا را ثابت کرده است. همچنین یک منبع معتبر مطالعاتی در سال 2۰۱۸ 
به بررسی رابطه سردی دست  و پا با فشارخون بالا و فشارخون پایین و قاعدگی 
دردناک )دیسمنوره( پرداخت. این مطالعه همچنین تأثیرات فرهنگی بر روی 

نحوه تفکر مردم در مورد سردی دست وپا را در نظر گرفت.
 استفاده از دم نوش ها

سردی  بهبودی  در  را  عرقیات  برخی  مصرف  سنتی  طب  متخصص  این 
دست وپا مفید دانست و افزود: اگر به دنبال یک دم نوش گرم کننده هستید 
تا سردی انگشتان دست وپای شما رفع شود، دم نوش گل گاوزبان را به شما 
پیشنهاد می دهیم. این دم نوش با بهبود گردش خون در بدن، حرارت پاهای 
شمارا افزایش داده و احساس خوبی را برای شما به ارمغان می آورد. برای مصرف 
درازمدت این دم نوش حتماً کمی لیموعمانی به آن اضافه کنید و با پزشک خود 

نیز مشورت کنید.
وی از دیگر دم نوش های مفید برای این اختلال را اسطوخودوس دانست و 
گفت: یکی از درمان های مفید برای رفع سردی دست وپا استفاده از خاصیت 
اسطوخودوس است. برای درمان به این روش بهتر است به صورت زیر عمل 
کنید: مقداری از برگ های اسطوخودوس را به اندازه یک شب در آب سرد خیس 
کنید. سپس برگ ها را به یک وان آب گرم اضافه کنید و دست وپاهای خود را در 
آن بگذارید یا در آن دراز بکشید. این کار را می توانید 2 بار در هفته تکرار کنید. به 

خصوص اگر استرس و اضطراب دارید این درمان برای شما بسیار مفید است.
حیدریان در پاسخ به این سؤال که آیا در فصل تابستان و زمستان شرایط فرق 
می کند اظهار کرد: میزان خطرناک بودن سردی دست وپاها به این بستگی دارد 
که این سردی چه مواقعی، به چه مدتی و به چه دلایلی رخ می دهد. پس زمانی 
که زمستان و یخ بندان است و در میان برف و باران هستید، یا خانه شما در این 
فصل سرد است؛ سردی پاها تا حدودی امری طبیعی است ولی زمانی که این 
سرما اغلب به دلایل غیرطبیعی رخ می دهد، بله خطرناک است زیرا ممکن است 
ناشی از یک بیماری باشد. پس در این صورت باید هر چه سریع تر برای درمان 

سردی پا و همچنین دست اقدام کرد.

سلامت
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عضو کارگروه جشنواره مشارکت های اجتماعی سلامت مطرح کرد:

نیروهای جهادی قم الگو در عرصه 
مشارکت اجتماعی سلامت

 عضو کارگروه جشنواره مشارکت های اجتماعی سلامت گفت :در قم ۳ هزار نفر 
در بحث ویروس کرونا به صورت جهادی فعالیت کردند و این نمونه ای از مشارکت 
اجتماعی است و این مشارکت جهادی در عرصه اجتماعی سلامت حتی در همه 

استان ها هم به عنوان الگو اجرا شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس علی واشیان در نشست خبری که با موضوع 
دانشگاه  در  سلامت«  اجتماعی  مشارکت های  جشنواره  سفیران  »فراخوان 
علوم پزشکی قم برگزار شد اظهارداشت: این جشنواره دو سال قبل با نام »آیین 
سلامت« در استان زنجان برگزارشد، ولی در ادامه به دلیل استقبال مردم، برگزار 

کنندگان جشنواره تصمیم گرفتند به صورت ملی و فراگیر برگزار شود.
عضو کارگروه جشنواره با اشاره به ارسال 2 هزار اثر و قرار گرفتن قم در رتبه سوم، 
افزود: امسال نیز در حوزه مشارکت های اجتماعی و سازمان مردم نهاد، تلاش ما 

این خواهد شد که قم در رتبه نخست قرار گیرد.
وی، با بیان این که رویکرد پاسخ گویی، نگاه جهانی دارد و مشارکت اجتماعی 
سلامت مختص به مکاتب مختلف است، ادامه داد: هدف از مشارکت اجتماعی 
سلامت بدین منظور است، اگر مشکلی مانند فراگیری ویروسی پیش بیاید، همه 

مردم به دنبال رفع آن باشند.
حجت الاسلام والمسلمین واشیان، گفت: به همین منظور سلامت اجتماعی 
به عنوان معیار سلامت انسان، الان به دنبال این هستیم، نخستین جشنواره 
آن را برگزار می کنیم و این در حالی است که از سال ها قبل، سلامت اجتماعی و 

مشارکت اجتماعی در میدان از سوی آحاد مردم اجرا شده بود.
عضو کارگروه جشنواره با بیان این که اگر قرار است اتفاقی در جامعه پیش بیاید، 
باید ابتدا دانش مسئولیت پذیری در جامعه ایجاد شود، اظهار داشت: این نشان 
می دهد تا مردم از امری اطلاع نداشته باشند و حتی در جامعه فرهنگ سازی 

نشود، نمی توان انتظار مشارکت اجتماعی داشت.
وی با اشاره به نقش رسانه در فرهنگ سازی مشارکت اجتماعی، بیان داشت: 
اگر رسانه ها در این مسئله ورود پیدا کنند، نیازی به سازمان های دیگر نیست، 

چون رسانه می تواند همه را دعوت به امر مشارکت کند.
حجت الاسلام والمسلمین واشیان، گفت: برخورداری از تفکر نقدانه، برخورداری 
از هوش هیجانی، داشتن سواد عاطفی احساسی، تفکر خلاق، مدیریت بحران، 
مسئولیت پذیری اجتماعی، برخورداری از سواد رسانه ای، مدیریت استرس، سواد 
تحلیلی و شناخت از جمله خصوصیات اصحاب رسانه است تا بتوانند مشارکت 

اجتماعی سلامت را در جامعه ترویج دهند.
عضو کارگروه جشنواره، افزود: امروز بسیاری از افراد تنها مدعی مسئولیت و 

مشارکت اجتماعی هستند، ولی در عمل این کاره نیستند.
وی بیان داشت: دانستن این که مسئولیت و مشارکت اجتماعی چه چیزی 

است، این نقش اصحاب رسانه است.
حجت الاسلام والمسلمین واشیان با بیان اینکه در جشنواره، گروه خاصی را 
مخاطب خاص قرار ندادیم، اضافه کرد: چون در زندگی اجتماعی و خانوادگی 
ارتباط شبکه ای وجود دارد. مشارکت اجتماعی دنبال این است که هرکسی با هر 

توان و ظرفیتی که دارد، وارد مسئله مشارکت اجتماعی شود.
عضو کارگروه جشنواره افزود: اگر مشارکت اجتماعی اتفاق بیفتد همه گروه ها 

وارد مشارکت می شوند و فقر زدایی و آسیب های اجتماعی را کاهش می دهند.
وی با بیان این که باید کاری کرد همه آحاد مردم به مسئله مشارکت اجتماعی 
سلامت توجه ویژه کنند، بیان داشت: الان اصنافی در جامعه وجود دارند، با وجود 
درآمد خوب، اما حاضر نیستند برای مشارکت اجتماعی حتی مقداری هزینه 

کنند.
حجت الاسلام والمسلمین واشیان با اشاره به مشارکت ۳ هزار نفری گروهای 
جهادی در قم، گفت: در قم ۳ هزار نفر در بحث ویروس کرونا به صورت جهادی 
فعالیت کردند و این نمونه ای از مشارکت اجتماعی است و این مشارکت جهادی 
در عرصه اجتماعی سلامت حتی در همه استان ها هم به عنوان الگو اجرا شده 

است.
عضو کارگروه جشنواره افزود: رسانه مهمترین بخشی است که احساسات مردم 
را ظهور و بروز می دهد و جالب این است که مشارکت اجتماعی مسئله احساسی 

و عاطفی است.
وی بیان داشت: الان در کنار همه بیمارستانها، باید کاری کرد که در همه مردم 

حس و مشارکت اجتماعی ایجاد شود.
 

همزمان با میلاد حضرت علی )ع(  صورت گرفت :

افتتاح پروژه ملی فیبر نوری شاتل درقم
همزمان با میلاد حضرت علی )ع( در مراسمی با حضور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، دبیر شورای عالی فضای مجازی، مدیران عامل اپراتورهای کشور و 
مدیران ارشد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در بنیاد بین المللی علوم وحیانی 
اسراء قم ، پروژه  ی ملی فیبر نوری شرکت شاتل که زمینه ی ایجاد تحول در صنعت 

ICT کشور است، افتتاح شد.
به گزارش.خبرنگار ما ، عصر دوشنبه در این مراسم دکتر عیسی زارع پور )وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات( پروژه ی توسعه ی شبکه دسترسی ثابت مبتنی بر 
فیبر نوری  )FTTx(را به صورت ارتباط آنلاین با شهر قم و با حضور مقامات ارشد 
استان افتتاح کرد. مدیرعامل گروه  شرکت های شاتل طی ارتباط آنلاین با شهر قم 

به ارایه ی توضیحاتی درخصوص پروژه ی ملی شاتل بر بستر فیبر نوری پرداخت.
به پروژه ی FTTx شاتل گفت: ما در  با اشاره   دکتر احمدرضا نخجوانی ی 
ابتدا پروژه ی FTTC را از ۴ سال پیش آغاز کردیم اما متاسفانه با چالش هایی 
که با مخابرات داشتیم، با حمایت ها و راهنمایی های وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات سعی کردیم به سمت فیبر برویم. نخجوانی افزود:: طبیعتا در این پروژه 
شهرداری ها نقش اساسی دارند و خوشبختانه در شهر قم با نگاه مترقی که شخص 
شهردار محترم و مدیران شهر داشتند، این پروژه پیشرفت خوبی داشته و امیدواریم 

این رویکرد مترقی به شهرداری شهرهای دیگر کشور تسری یابد.
کل شهر قم تا پایان شهریور ۱۴۰۱ به فیبر نوری مجهز می شود 

وی ادامه داد: در فاز اول، شهرهای تهران، قم، شیراز و مشهد در دستور کار شاتل 
قرار دارد و هم اینک عملیات اجرایی در دو شهر تهران و قم به شکل جدی آغاز شده 

است و امروز به شکل نمادین پروژه ی شهر قم را افتتاح می کنیم.
مدیر عامل شرکت شاتل به عنوان مجری این طرح در کشور گفت: با اجرای 
این طرح، سرعت اینترنت در تلفن های ثابت از ۵ مگابیت در ثانیه به ۱۰۰ تا ۸۰۰ 
مگابیت افزایش می یابد.  احمد رضا نخجوانی، شهر قم را اولین شهر دارای این 
فناوری خواند و افزود: زیرساخت این طرح با همکاری شهرداری قم بیش از 

دوسال است که در حال اجراست.
وی گفت: کل شهر قم تا پایان شهریور ۱۴۰۱ به فیبر نوری مجهز می شود.

مدیر عامل شرکت شاتل، میزان سرمایه گذاری این طرح را بیش از سیصد 
میلیاردتومان اعلام کرد و گفت: متقاضیان می توانند با ثبت درخواست در تارنمای 
شاتل از خدمات این طرح بهره مند شوند. دیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم 
در بخشی از این آیین، با اشاره به پروژه توسعه شبکه فیبرنوری در قم، بیان داشت:  
این افتتاح نقطه آغازی در تولید محتوای ایرانی اسلامی و ارائه فناوری ها و خدمات 
با سرعت بالا در این استان خواهد بود. جواد غلامپور با اشاره به زیرساخت های 
انجام شده جهت توسعه شبکه فیبرنوری در قم، گفت: در مسیر توسعه این شبکه 
مهم در این استان شهرداری، شرکت مخابرات و توسعه زیرساخت همکاری زیادی 
با مجموعه استان داشتند. معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم 
نیز در ادامه این آیین، خاطرنشان کرد: دستگاه های اجرایی، شهرداری و شرکت 
ارتباطات زیرساخت در تخصیص اعتبارات لازم جهت توسعه شبکه فیبر نوری 
همکاری قابل توجهی داشتند. محمدرضا گروسی اضافه کرد: شهرداری در 
توسعه زیرساخت نسل جدید ارتباطات که از بستر فیبرنوری انجام می شود نقش 
بسیار مهمی ایفا می کند. لازم به ذکراست :پس از آن تست سرعت برای سرویس  
FTTH یکی از کاربران در شهر قم، به صورت زنده انجام شد که سرعت دسترسی آن 

بیش از ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه اندازه گیری شد.

آیت الله اعرافی:
تعاملات حوزه قم و نجف تاثیر بسزایی بر ارائه چهره 

پویای اندیشه ناب اسلامی در گستره جهانی دارد
مدیر حوزه های علمیه با بیان این که تمدن غربی، علوم انسانی و نظریات علمی 
در حوزه های اجتماعی را ناظر به پیشبرد اهداف خود بازترسیم می کند، اظهار 
داشت: تعاملات روزافزون حوزه قم و نجف می تواند تاثیر بسزایی بر ارائه چهره 

پویای اندیشه ناب اسلامی در گستره جهانی داشته باشد. 
آیت الله علیرضا اعرافی، در دیدار جمعی از ائمه جمعه و جماعت، اساتید 
و خطبای که در دوره های دانشی و مهارتی دفتر نمایندگی مقام معظم رهبری 
در نجف اشرف شرکت داشته اند و برای دوره ای پیشرفته در دوره  ای با مشارکت 
موسسه فرصت های مطالعاتی جامعه المصطفی در قم شرکت کرده بودند، ضمن 
خیر مقدم به حضور میهمانان و گرامیداشت ایام ماه رجب المرجب، و با تبریک 
خسته میلاد حضرت علی)ع( و سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، اظهار 
داشت: همواره قدردان نقش برجسته حوزه عریق نجف و زحمات و تلاش های 
مراجع معظم تقلید حوزه مبارکه نجف اشرف و به ویژه مرجع عالیقدر عراق حضرت 
ایت الله العظمی سیستانی و تمام طلاب و فضلا و نیروهای محور مقاومت اسلامی 

هستیم.
مدیر حوزه های علمیه، این دیدار را نقطه مقومی در افزایش و ارتقای سطح 
تعاملات و ارتباطات حوزه قم و نجف دانست و یادآور شد: مهمترین و استراتژیکی 
ترین اندیشه انقلاب اسلامی برآمده از تفکر مدینة النبی در دوران رسول الله)ص( 

است که تمام ساحت های حیات بشری را هدفگذاری نموده است.
وی، رهنمون سازی بشر به مبانی دینی و تمدن اسلامی را از رسالت های انقلاب 
اسلامی دانست و یادآور شد: اندیشه انقلاب اسلامی مبتنی بر تفکر عقلی و عمیق 
و روش فقهی اجتهادی در فهم و تبلیغ معارف ناب الهی است که در مقام استنباط 

معارف اسلامی به مناهج اصیل اسلامی متمسک می شود.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه به وظایف حوزه های علمیه در تربیت 
اندیشمندانی برای پاسخ گویی به نیازهای روز بشری اشاره کرد و اظهار داشت: 
تاکید بر جهاد و مقاومت که نیاز روز امت اسلامی است، همواره باید مورد تاکید 
حوزه های علمیه قرار گیرد و اندیشه مقاومت مبتنی بر حکمت و عقلانیت و اصول 

و مبادی دینی و قواعد فقهی و اسلامی را یک ضرورت دنیای اسلام برشمرد .
وی جهاد علمی و عملی ، جهت گیری راهبردی ، برنامه مدار و تحولی و نگاه بلند 
مدت و جامع و تمدنی و هم افزایی را از جمله ویژگی های شهر مقدس قم برشمرد 
و اذعان داشت: مهمترین مراکز آموزشی و پژوهشی معارف دینی در شهر قم فعال 
هستند، جامعه المصطفی از مجموعه های افتخار آمیز شهر مقدس قم هزاران 
دانش پژوه و مشتاقان معارف اهل بیت علیهم السلام را از سراسر دنیا گردهم جمع 

نموده است.
آیت الله اعرافی، گزارشی از گستره نشر کتب و مجلات و نشریات علمی در شهر 
مقدس قم ارائه کرد و یادآور شد: مجموعه های علمی و حوزوی شهر مقدس قم، 
معارف دینی را در قالب رشته های مختلف تخصصی پیگیری، ارائه و بازنشر می 

کنند.
وی، با تاکید بر این که مراکز علمی شهر مقدس قم با هزاران مجموعه و مرکز 
آموزشی پژوهشی جهان در ارتباط است، ابراز داشت: تدوین اسناد راهبردی 
بیشمار، ناظر به نیازهای میدانی، برای پیشبرد اهداف، وظایف و رسالت های 
حوزه های علمیه از مهمترین رویکردهای سالیان اخیر در حوزه های علمیه است.

مدیر حوزه های علمیه، راه اندازی رشته های تخصصی در حوزه علوم اسلامی 
ابراز داشت: توسعه دانش  و  از رویکردهای نوین حوزه های علمیه برشمرد  را 
های فقهی ناظر به نیازهای روز جامعه و جهان و نیز حرکت به سمت پاسخگویی 
تخصصی به نیازها از دیگر رویکردهای حوزه های علمیه در سالیان اخیر به شمار 

می رود.
وی ضمن تاکید بر تراث عظیم حوزه های علمیه، به ویژگی های اجتهاد اصیل 
اشاره کرد و یادآور شد: تشکیل دروس خارج فقه معاصر در حوزه های علمیه و 
بهره گیری از ظرفیت عظیم اساتید برجسته حوزوی در این راستا از جمله برنامه 

های عملیاتی شده است.
آیت الله اعرافی، تدوین کتب تخصصی ناظر به دیدگاه های فقهی در حوزه های 
مختلف و ترسیم فقه التربیه، فقه القضا، فقه پزشکی، فقه الحکومت و... را تنها 
یکی از دستاوردهای نوین حوزه های علمیه در حوزه تخصصی سازی معارف 

دینی دانست.
وی توجه حوزه های علمیه به علوم عقلی و اهتمام آن به فلسفه و کلام و نیز نقد 
نظریات فلسفی غربی را از دیگر شاخصه های حوزه علمیه قم دانست و یادآور 
شد: نقد علوم انسانی غربی و حرکت به سمت تدوین نظام علوم انسانی با رویکرد 

اسلامی از دیگر رسالت های ترسیمی حوزه های علمیه است.
مدیر حوزه های علمیه با بیان این که تمدن غربی، علوم انسانی و نظریات علمی 
در حوزه های اجتماعی را ناظر به پیشبرد اهداف خود بازترسیم می کند، اظهار 
داشت: تعاملات روزافزون حوزه قم و نجف می تواند تاثیر بسزایی بر ارائه چهره 

پویای اندیشه ناب اسلامی در گستره جهانی داشته باشد.
 

»شب شعر همای رحمت« برگزار شد 
مراسم »شب شعر همای رحمت« در آستانه میلاد باسعادت امیرالمومنین )ع( در 

سالن همایش های بنیاد امامت در قم برگزار شد. 
مراسم »شب شعر همای رحمت« در آستانه میلاد باسعادت امیرالمومنین )ع( در 

سالن همایش های بنیاد امامت در قم برگزار شد.
به شبهات ولایت  پاسخ شاعرانه  با هدف  این مراسم  این گزارش:  بر اساس 
امیرالمومنین )ع(، و با حضور حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی سبحانی 
رئیس بنیاد امامت، سعید حدادیان، محمدمهدی شرافت به عنوان مجری برنامه و 

جمعی از شاعران آئینی برگزار شد.
گفتنی است: حجت الاسلام والمسلمین محمدمهدی خان محمدی، حامد 
احور، حجت الاسلام والمسلمین حسین مودب، حجت الاسلام والمسلمین جواد 
محمد زمانی و سعید حدادیان از جمله شاعرانی بودند که در این شب شعر به 

شعرخوانی پرداختند.
لازم به ذکر است؛ در این جلسه بر نکاتی از جمله لزوم استفاده از ظرفیت شعر 
به عنوان هنر اول انقلاب اسلامی در راستای پاسخ گویی بر شبهاتی که در جامعه 
امروز به صورت گسترده از طریق فضای مجازی در جامعه تزریق می شود، بهره مند 
شد. سعید حدادیان شاعر و مداح اهل بیت )ع( با اشاره به اینکه یکی از راه های 
جهاد تبیین استفاده از ظرفیت شعر است، مطرح کرد: اگر شاعران در اشعار 
خود جواب شبهات را بدهند، وارد مرحله بعدی که مهم تر است می شویم و آن هم 
رساندن این اشعار به دست مردم است. حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی 
سبحانی رئیس بنیاد فرهنگی امامت نیز در پایان با اشاره به اینکه امیدواریم این 
جلسه شاهد بازخورد و آثار مفیدی باشد، اظهار کرد: باید جهاد تبیین را در عرصه 

ولایت به صورت گسترده با زبان شعر ادا کنیم.
 

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( خبرداد:

اعطای تسهیلات کم بهره به سربازان 
فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( گفت :در قالب اجرای طرح مهارت 
اعطا  به سربازان منقضی خدمت  بهره  کارکنان وظیفه، تسهیلات کم  آموزی 

می شود.
سردار موحد اظهارداشت :این طرح از سال ۹6 با ابلاغ ستاد کل نیرو های مسلح 
و باهدف شناسایی ظرفیت ها، استعداد ها و غنی سازی اوقات فراغت سربازان اجرا 

شد و هر سرباز حداقل یک دوره عمومی و تخصصی را میگذارند.
رئیس قرارگاه مهارت آموزی سربازان قم گفت: از ابتدای سال ۹6 حدود ۵ هزار 

نفر از سربازان سپاه قم آموزش های مربوط به این طرح را دیده اند.
رجائی دبیر قرارگاه مهارت آموزی سربازان هم با اشاره به اینکه 2 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات برای مهارت آموزی سربازان منقضی خدمت کشور در نظر گرفته 
شده است گفت: از این میزان اعتبار، 22 میلیارد تومان برای سربازان قمی در نظر 
گرفته شده است. از سال ۱۴۰۱ صدور کارت پایان خدمت مشروط به گذراندن 

حداقل یک دوره تخصصی است.

بیست و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم برگزار و 
موضوعات مختلفی ازجمله بهای خدمات سازمان فرهنگی شهرداری، کرایه 
حمل ونقل عمومی درون شهری و بهای خدمات تاکسی و اتوبوس مورد بررسی 

قرار گرفت.
براساس این گزارش، بیست و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم امروز با حضور دکتر سقائیان نژاد شهردار، اسلامی رئیس شورای اسلامی 
شهر، اعضای شورای شهر، معاونان و مدیران شهرداری و میرنظامی رئیس شورای 

اسلامی شهر اراک در سالن جلسات این شورا برگزار شد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در این جلسه با تبریک اعیاد رجبیه اظهار 
داشت: با توجه به حدیث قدسی ولایت امام علی)ع(، دژ الهی بوده و هرکسی 
آن  را بپذیرد از آتش جهنم در امان خواهد بود و پذیرش ولایت لازمه نجات است.
حسین اسلامی سپس به راهپیمایی 22 بهمن اشاره کرد و افزود: باید از حضور 
مردم تشکر کرده و قدر بصیرت مردم را بدانیم و توجه کنیم که در دوران ۵ ساله 
ولایت حضرت امیرالمؤمنین)ع( نیز هرگاه مردم بصیرت خود را از دست دادند 
ولایت و اسلام ضربه خورده است که خوشبختانه مردم قم مانند همه این ۴۳ سال 

با بصیرت در میدان حضور داشتند.
وی لازمه پیروزی را داشتن بصیرت دانست و تأکید کرد: بصیرت و پیروزی لازم 
و ملزوم هم هستند و روز بیست دوم بهمن شاهد بصیرت نخبگان و مردم در کنار 

هم بوده ایم و مردم همیشه پشتوانه نظام و ولایت فقیه هستند.
در ادامه این جلسه ۱۱ لایحه و طرح مورد بررسی قرار گرفت

در این لایحه نخست که اخذ مجوز افزایش ردیف به عنوان تکمیل و تجهیز 
از توضیحات حسین  ساختمان شهرداری منطقه سه بود مطرح شده و بعد 
موافقت  و  قم  شهر  اسلامی  شورای  برنامه وبودجه  کمیسیون  رئیس  صابری 

کمیسیون، اختصاص ۱۵ میلیارد ریال تصویب شد.
سپس اخذ مجوز تفاوت مجوز محاسبه ما به تفاوت عوارض پرداخت نشده و بر 
اساس تعرفه و قیمت منطقه ای سال ۹۹ و در صورت پرداخت نقدی با احتساب 
2۵ درصد کاهش عوارض بابت پلاک با مالکیت فردی حقیقی مورد بررسی 
قرار گرفت که پرداخت عوارض بر اساس سال ۹۸ و با تخفیف همان سال مورد 

تصویب قرار گرفت.
در ادامه جلسه اخذ مجوز فروش و واگذاری شارع متروکه متعلق به موسسه 
لاله های آسمانی کوهستان قم مطرح شد که این لایحه نیز با نظر موافق اعضای 

شورای شهر به تصویب رسید.
افزایش بهای خدمات سازمان فرهنگی در سال ۱۴۰۱

همچنین لایحه اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال ۱۴۰۱ سازمان فرهنگی، 
فرهنگی  کمسیون  رئیس  توضیحات  با  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی 

اجتماعی شورای اسلامی شهر قم بررسی شد.
مصطفی ملایی اظهار داشت: در این لایحه برگزاری دوره های آموزشی در 
مجموعه های مختلف و با موضوعات متنوع مطرح شده که دو بخش را به صورت 
کم  مناطق  در  آموزشی  دوره های  درصدی   ۵۰ تخفیف  یکی  دیده اند،  ویژه 
برخوردار و دیگری برگزاری دوره های آموزشی به صورت مجازی و با 2۰ درصد 

تخفیف است.
وی خاطرنشان کرد: باید دوره های آموزشی به سمت فرهنگ و رفتار شهروندی 
حرکت کند، چراکه سازمان فرهنگی و شهرداری، سازمان فنی و حرفه ای نبوده و 

باید به رسالت حقیقی خود که ارتقاء فرهنگ بوده توجه کنیم.
روح الله امرالهی تخفیف ۵۰ درصدی کلاس های آموزشی را با توجه به پایین 
بودن مبالغ خود کلاس ها جایز ندانست و بیان کرد: تخفیف را باید خود سازمان 

در نظر بگیرد زیرا با این تخفیف حتی هزینه مدرس را نمی توان پاسخ گو بود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
شهرداری باید ردیف بودجه مشخصی برای بهای خدمات سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی در نظر بگیرد، تصریح کرد: باید تخفیف بهای خدمات در 

مناطق کم برخوردار از کمک های شهرداری به سازمان صورت پذیرد.
سپس حجت الاسلام والمسلمین سید احمد طباطبایی نژاد سرپرست سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری تأکید کرد: تخفیف مناطق کم برخوردار 

از طرف سازمان پرداخت خواهد شد.
وی تعداد رشته هایی که در مناطق کم برخوردار شامل تخفیف می شود را ۹ 
رشته اعلام کرد و گفت: رشته های در نظر گرفته شده بیشتر در حوزه کسب وکار، 
حوزه زنان سرپرست خانواده  و مهارت های زندگی است که توان پرداخت هزینه 

این کلاس ها را در آموزشگاه های آزاد ندارند.
همچین سید مجتبی سبحانی ثابت رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم نیز در این زمینه اضافه کرد: گاهی شهرداری تخفیف های 
زیادی در نظر گرفته می شود و زمانی که می خواهیم قیمت ها را واقعی کنیم 
مشکلات زیادی برای تأمین خدمات پیدا می کند و باید فاصله آن با قیمت های 

بیرون کم شود تا این فاصله منطقی باشد.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم نیز در توضیح تخفیفات سازمان 
در  تخفیفات  این  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی، 

هیئت مدیره و شورای سازمان نیز به تصویب رسیده است.
درنهایت این لایحه با اکثر آرا تصویب شد.

افزایش کرایه تاکسی و اتوبوس در سال ۱۴۰۱
در ادامه اخذ مجوز افزایش نرخ پیشنهادی کرایه انواع خودروهای فعال در 
حوزه حمل ونقل و بار و مسافر درون شهری سازمان تاکسیرانی قم برای سال 
۱۴۰۱ توسط سید محمدحسین دهناد رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 

شورای اسلامی شهر قم تشریح شد.
وی از بررسی دقیق  استهلاک خودرو، سوخت و هزینه های جاری توسط 
کمیسیون خبر داد و تأکید کرد: با وجود تمام افزایش قیمت ها، در نگهداری 
خودرو نمی توانیم آن را در نرخ کرایه ها لحاظ کنیم و برای برقراری تعادل در 
سیستم های مختلف مانند بار، تاکسی های خطی و گردشی ۳۰ درصد افزایش 

نرخ را خواهیم داشت.
دهناد ادامه داد: کمترین نرخ کرایه در سال ۱۴۰۰ حدود 2۵۰۰ تومان بوده 

که به ۳۵۰۰ تومان و در بعضی از خطوط به ۳ هزار تومان افزایش پیدا می کند.
دهناد تعداد خودروهای حمل بار را ۴ هزار خودرو اعلام کرد و گفت: با توجه به 
وجود تاکسی بار، از امسال نرخ حمل بار نیز به صورت مجزا محاسبه شده و برای 
سال ۱۴۰۱ برای آن نرخ گذاری انجام شده و مبالغ مختلفی پیشنهاد داده شده و 

برای نرخ حمل بار نیز ۳۰ درصد افزایش قیمت در نظر گرفته شده است.
محسن محرری سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در ادامه بررسی این لایحه 
لزوم مجهز شدن ناوگان تاکسیرانی را به دستگاه های پرداخت الکترونیک مطرح 
کرد و اظهار داشت: با توجه به افزایش نرخ تاکسی ها و نبود پول خرد، عملًا نرخ 
تاکسی ها به ۴ هزار تومان افزایش پیدا کرده و باعث ایجاد نارضایتی در بین مردم 

و رانندگان می شود.

وی ادامه داد: با توجه به مشخص نشدن نرخ دستمزد کارگری برای سال  
۱۴۰۱ و عدم تعیین تکلیف آزادسازی نرخ ارز، نمی دانیم در سال آینده چه 
تورمی در پیش رو داریم که این افزایش قیمت می تواند دچار نوساناتی شده که 

باید این مورد را نیز باید لحاظ کنیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم در پاسخ به این موضوع در خصوص 
پرداخت الکترونیکی نرخ کرایه ها در ناوگان تاکسیرانی اظهار داشت: با توجه به 
اجرایی شدن لزوم پرداخت الکترونیکی در ناوگان اتوبوس رانی، به زودی تمامی 
ناوگان تاکسیرانی نیز به پیوست آن به دستگاه های پرداخت الکترونیکی مجهز 

خواهد شد.
مسعود طبیبی شرایط پرداخت در ناوگان تاکسیرانی را در حال حاضر تشریح 
کرد و گفت: متأسفانه در حال حاضر پرداخت الکترونیک در ناوگان تاکسیرانی 
نزدیک به صفر بوده و به ندرت در بعضی از جاها از قم کارت و کدهای پرداخت 

الکترونیکی استفاده می شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۱ در 
تمام تاکسی ها دستگاه پوز نصب خواهد شد و امیدواریم تا شش ماهه نخست 
سال ۱۴۰۱ این فرصت را برای شهروندان فراهم کنیم، همچنین کارت پرداخت 

هوشمند نیز برای ناوگان حمل بار صادر خواهد شد.
افزایش چشمگیر قیمت خودرو و لوازم یدکی در سال های گذشته

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم افزایش هزینه 
افزود:  و  داد  قرار  موردتوجه  را  عمومی  ناوگان  خودروهای  نگهداری  و  تأمین 
چنانچه قیمت لوازم یدکی و خودرو را در ۵ سال گذشته مورد بررسی قرار دهیم، 
شاهد افزایش حداقل ۵ برابری خودرو و افزایش ۱۰ برابری لوازم یدکی هستیم، 

درحالی که طی این ۵ سال نرخ کرایه ها تنها  ۳ برابر افزایش پیدا کرده است.
امرالهی ادامه داد: ما در تمام سنوات به تاکسی داران قول داده ایم این فاصله را 
کم کنیم، درحالی که همیشه مصلحت عموم مردم را در نظر گرفته و این قشر از 

جامعه متضرر شده است
نرخ  درصدی   ۳۰ افزایش  برای  کمیسیون  موافقت  با  لایحه  این  درنهایت 
انواع خودروهای فعال در حوزه حمل ونقل و بار و مسافر درون شهری سازمان 

تاکسیرانی قم برای سال ۱۴۰۱ تصویب شد.
مینی بوس های سازمان  و  اتوبوس  کرایه  نرخ  افزایش  اخذ مجوز  همچنین 
اتوبوس رانی قم در خطوط سطح شهر) درون شهری و بیرون شهری( برای سال 

۱۴۰۱ مطرح شد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم در خصوص این لایحه 
توضیح داد: نرخ خدماتی که سازمان ها به رانندگان ارائه می دهند، در حدود 2۵ 
درصد افزایش داشته تا خدماتی که سازمان به رانندگان صورت می گرفت، از این 

به بعد شرکت ها و دفاتر پیشخوان با ۱۰ درصد کاهش ارائه دهند.
دهناد نحوه نرخ گذاری را این گونه تشریح کرد: بخشی از نرخ ها را وزارت کشور 
مشخص کرده و ساختار معینی دارد و بخشی از آن مربوط به حمل ونقل بار و 
شرکت هایی که در این ناوگان فعالیت کرده، می شود و بخشی هم حمل مسافر 
بوده و تعرفه ها عددی است که رانندگان باید پرداخت کنند که با افزایش 2۰ 

درصد و ۳۳ درصد مشخص شده است.
وی رویکرد سازمان را بر اساس خودکفایی شرکت ها دانست و یادآور شد:  معدل 
افزایش نرخ حدود 2۷ درصد مشخص شده که اگر شرکت ها و دفاتر پیشخوان این 

خدمات را ارائه دهند این نرخ ۱۰ درصد کاهش پیدا می کند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: 
باید امکان پرداخت الکترونیکی برای رانندگان تا سال آینده فراهم شود و در 
اتوبوس رانی تا یک ماه آینده کامل می شود که این لایحه نیز درنهایت به تصویب 

شد.
تغییر بهای خدمات سازمان اتوبوس رانی در سال ۱۴۰۱

سازمان  سال ۱۴۰۱  خدمات  بهای  تعرفه  مجوز  اخذ  لایحه  همچنین  وی 
اتوبوس رانی را نیز تشریح کرد و گفت: یکی از ویژگی های ناوگان اتوبوس رانی 
مالکیت شهرداری بر این ناوگان بوده و نگاه حمایتی برای این ناوگان دیده شده 

است.
دهناد هزینه جابه جایی یک مسافر بدون در نظر گرفتن هزینه های خودرو و 
استهلاک خودرو را  ۴ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرد و گفت: با وجود افزایش نرخ 
کرایه اتوبوس در سال ۱۴۰۱ یک هزار و ۵۰۰ تومان در نظر گرفته شده است و در 

واقع یک سوم هزینه های جاری است.
وی هزینه واقعی جابه جایی مسافر را عددی حدود ۱۵ هزار تومان دانست و 
اظهار داشت: با توجه به نگاه حمایتی که از ناوگان حمل ونقل عمومی و ناوگان 
اتوبوس رانی داریم، در اکثر 2۳ خط ناوگان اتوبوس رانی پرداخت از طریق قم 
کارت و از مبلغ یک هزار و ۵۰ تومان به یک هزار و ۵۰۰ تومان افزایش پیدا 

می کند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم ادامه داد: در این افزایش 
نرخ، پرداخت نقدی نیز از دو هزار تومان به ۳ هزار تومان افزایش پیداکرده است، 
اما با توجه به ضریب نفوذ خوبی که قم کارت در بین شهروندان پیداکرده است و 

تقریباً نسبت ۳ به یک داشته و اکثر شهروندان نرخ ۱۵۰۰ را پرداخت می کنند.
وی نرخ خطوط پیرامون حرم را نیز ۵۰۰ تومان عنوان و تصریح کرد: برای 

خطوط برون شهری و مینی بوس نیز تغییراتی خواهد داشت.
دهناد افزایش نرخ خودروهای برقی را نیز مطرح کرد و گفت: این افزایش 
قیمت با وجود هزینه های آن بسیار ناچیز بوده و ما به آستان مقدس پیشنهاد 
دادیم که خودرو را در اختیار خدام افتخاری قرار دهیم تا بتوانیم بدون هزینه 

جابه جایی مسافران را در مسیرهای پیاده راه انجام دهیم.
حجت الاسلام والمسلمین استقامت نیز با افزایش نرخ خودروهای برقی از یک 
هزار تومان به دو هزار تومان مخالف کرد و گفت: افزایش تعرفه های پرداخت کرایه 
در پرداخت نقدی و کارتی متعارف نبوده و باید با یک نسبت این افزایش قیمت 

انجام شود.
این لایحه منهای افزایش نرخ خودروهای برقی تصویب شد.

افزایش قیمت بلیت باغ پرندگان
سپس در پایان افزایش نرخ بهای بلیت ورودی باغ پرندگان مطرح شده و سید 
مجید سبحانی ثابت اظهار داشت: با توجه تعطیلی های باغ پرندگان از زمان 
تکمیل تا شروع به کار پارک و افزایش تقریباً ۳۰۰ درصدی خوراک و نگهداری 

پرندگان بهای بلیت 2۵ هزار تومان مشخص شد.
کردن  فراهم  قم  شهر  اسلامی  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
بازدید گروهی مطرح کرد و گفت: برای  برای  را  شرایط ویژه برای سازمان ها 
همه سازمان ها این امکان فراهم می شود که در صورت عقد قرارداد و تفاهم نامه 

تخفیف ۵۰ درصدی در نظر گرفته شود.
سبحانی ثابت زمان اعمال تغییر قیمت ها را بعد از تعطیلات ابتدای سال 

۱۴۰۱ اعلام کرد.

از بررسی کرایه های تاکسی و اتوبوس در سال آینده تا بررسی چگونگی ارائه خدمات برای زائران حرم مطهر؛

آنچه در جلسه رسمی دوشنبه شورای شهر قم گذشت
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آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۱۰۱- اموال منقول 
کلاسه:۱۴۰۰۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۹۹۹/۱

)غمزه  نام  به  ازور  محرمعلی   مرحوم  ورثه  از  احدی  به  وسیله  بدین 
ملی  شماره   ۱۳26/۰۱/۰۱ تولد:  تاریخ  پدر:ایمانعلی  نام  آذرخش 
:۰6۰2۷۳۳۷۱۵ شماره شناسنامه: ۱( ابلاغ میگردد:در خصوص پرونده 
اجرایی کلاسه فوق ۱۴۰۰۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰2۹۹۹/۱ )با شماره بایگانی 
۱۴۰۰۰۳۱۵۸( له:خانم رقیه زمردی عظیم علیه:وراث مرحوم محرمعلی 
ازور به نام های) رقیه زمردی عظیم وغمزه آذرخش وشکوفه ازور(طبق 
گزارش مورخ ۱۴۰۰/۰۹/۱۸ کارشناس رسمی دادگستری آقای حسین 
شیرزادی به شرح تصویر پیوست،خودرو پراید بشماره انتظامی۹66 م 
2۵ ایران ۱6)که در ازاء طلب خانم رقیه زمردی عظیم بازداشت گردیده 
است(به مبلغ ۱/۰۳۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ارزیابی گردیده.لذا چنانچه به 
مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید،اعتراض کتبی خود را ظرف 
مدت ۵ روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد 
کارشناس تجدید نظر به مبلغ۱۸/۵62/۵۰۰ریال به دفتر این اجرا تسلیم 
نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد 

کارشناس تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
)م الف ۱۴۹8۹(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد:

لزوم رعایت دقیق نرخ سود سپرده ها و 
تسهیلات توسط بانک ها 

بانکی عصر  مدیران عامل شبکه  با  مرکزی  بانک  رئیس کل  دوره ای  نشست 
دوشنبه با محوریت بررسی آخرین وضعیت شاخص های پولی و عملکرد شبکه 

بانکی کشور در بانک مرکزی برگزار شد. 
علی صالح آبادی در این نشست با اشاره به تصویب دستورالعمل احراز هویت 
غیرحضوری در جلسه اخیر شورای عالی مبارزه با پول شویی بر ضرورت تسریع و 

تسهیل در ارائه خدمات بانکی به مردم تاکید کرد.
وی همچنین به مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار در خصوص کفایت سرمایه 
بانک ها اشاره کرد و گفت: ارتقای کفایت سرمایه بانک ها از مهمترین برنامه های 
بانک مرکزی است و در این خصوص تدابیر و تصمیمات بسیار خوبی در شورای 
پول و اعتبار اتخاذ شده است. رئیس کل بانک مرکزی با قدردانی از بانک هایی که 
نسبت به کنترل اضافه برداشت خود اقدام می کنند، اظهار داشت: موضوع اضافه 
برداشت بانک ها از بانک مرکزی، به طور جدی و با حساسیت پیگیری می شود 
و بر این اساس، بانک ها باید وضعیت نقدینگی خود را مدیریت کنند و برای رفع 
ناترازی خود اقدام کنند. صالح آبادی بر ضرورت تسهیل در پرداخت تسهیلات 
خرد به مردم توسط شبکه بانکی کشور تاکید و تصریح کرد: رویکرد شبکه بانکی 
در این زمینه، باید تسهیلگری در اعطای تسهیلات خرد با توجه به رتبه اعتباری 
متقاضیان و در عین حال، مراقبت از بهداشت اعتباری بانک باشد. وی از مصوبه 
اخیر هیات عامل بانک مرکزی مبنی بر بازنگری در ضوابط رشد مقداری ترازنامه 
بانک ها خبر داد. رئیس کل بانک مرکزی بر لزوم رعایت دقیق نرخ سود سپرده ها 
و تسهیلات توسط بانک ها تاکید و خاطرنشان کرد: عدم رعایت نرخ های اعلامی، 
علاوه بر آثار نامطلوب در اقتصاد کشور، به زیان نظام بانکی خواهد بود و ناترازی 
بانک ها را به دنبال خواهد داشت و بانک مرکزی این موضوع را با جدیت پیگیری 
و کنترل می کند. صالح آبادی با اشاره به محورهای اصلی اصلاح نظام بانکی ابراز 
داشت: اصلاح رابطه مالی دولت با بانک ها و بانک مرکزی، اصلاح رابطه بانک 
مرکزی با بانک ها و اصلاح رابطه بانک ها با مردم سه ضلع مهم اصلاح نظام بانکی 
کشور است که پیگیری خواهد شد. در ابتدای این نشست، برخی مدیران عامل 
بانک ها به ارائه دیدگاه های خود درباره موضوعات مطرح شده در جلسه پرداختند.

  
رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

باید در شیوه اداره کشور تجدید نظر کرد
 رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: عمر طرح ها از ۱۷ سال عبور کرده و 

باید در شیوه اداره کشور تجدید نظر کرد. 
  سید مسعود میرکاظمی در مراسم تودیع و معارفه معاون فنی، امور زیربنایی و 
تولیدی سازمان برنامه و بودجه، گفت: میزان کارها و طرح هایی که در این معاونت 

در سطح ملی و استانی داریم، بسیار زیاد است.
وی با بیان اینکه بیش از دو هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد تومان طرح نیمه تمام در 
کشور وجود دارد، اظهار داشت: متاسفانه گاهی با فشارهای سیاسی طرح های 
بدون توجیه اقتصادی آغاز می شود. معاون رئیس جمهور ادامه داد: در حال حاضر 
متوسط عمر طرح ها به ۱۷ سال رسیده است. اگر با شیوه های فعلی بخواهیم راه 

را ادامه دهیم، این طرح ها را باید طرح های باستانی نامید.
به گفته میرکاظمی، متاسفانه در سال های گذشته به علت ایجاد جو بی اعتمادی 
سرمایه های بخش خصوصی و مردم در جهت رشد اقتصادی هدایت نشد، در 

حالی که حجم نقدینگی از مرز چهار هزار هزار میلیارد تومان عبور کرد.
وی مهم ترین عامل ایجاد اطمینان را بهبود شاخص های کلان اقتصادی و پرهیز 
از تصمیمات شتاب زده و غلط دانست و تصریح کرد: اولین بودجه دولت سیزدهم 
با محوریت رشد اقتصادی، بهبود بهره وری و کنترل تورم تدوین شده و این بودجه 

تضمین کننده بهبود شاخص های کلان اقتصادی است.
ادامه روش فعلی، پروژه های نیمه تمام را باستانی می کند 

 رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه دولت سیزدهم معطل نتیجه مذاکرات 
نخواهد ماند، ادعا کرد: در دولت های پیشین، هشت سال فعال اقتصادی را 

معطل مذاکره کردند و نتیجه هم وضعیت نامطلوب شاخص های اقتصادی شد.
میرکاظمی با بیان اینکه ما کشور فقیری نیستیم ولی باید شیوه مدیریت کشور 
را متحول کرد، خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم معتقد است راه حل مشکلات 
حضور سرمایه های مردم است و برای این کار در بودجه سال آینده صندوق های 

پیشرفت و عدالت پیش بینی شده است.
وی افزود: با اهرم شدن منابع این صندوق ها تسهیلات ارزان قیمت به بخش 
خصوصی داده می شود تا طرح هایی که در رشد اقتصادی موثر هستند و بر مبنای 

سند ملی آمایش مشخص شده اند را اجرا کنند.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۰۴۳ شماره  ۱-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۱۱۹2 مربوط به تقاضای آقای مظفر مرادپورفرزند 
هاشم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۹۱/۳۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده 2۱۸۴ اصلی واقع درقم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از غریب 
رضا زند طی سند قطعی شماره ۷6۹۹۸ مورخ ۱۳6۸/۱2/2۸ دفترخانه ۳ 

قم)م الف۱26۴2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۸۸۴ شماره  رأی   -2
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۸۱۹ مربوط به تقاضای آقای رضا زلفی گل فرزند 
بنا شده به  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث  ابراهیم در قسمتی 
مساحت ۷۵مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳۸۵اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسن بابایی 

یزدی صفحه 26۳ دفتر ۳۸۵ )م الف۱26۴۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۱۷2 شماره  ۳-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰6۴۹ مربوط به تقاضای خانم معصومه طالبی نسب 
فرزند قدرت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۸2 مترمربع پلاک شماره فرعی از 22۱۴ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اعظم 

شوکت صفحه ۵۴دفتر۵۱۴ )م الف۱26۴۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱6۰۹2 شماره  ۴-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۰۱۷ مربوط به تقاضای خانم زهره کریمی فرزند 
مصطفی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳۰2/۷۷ 
و  نامه عادی  مبایعه  قم  دو  اداره  ثبت ملک  قم بخش حوزه  در  واقع  اصلی 
خریداری مع الواسطه از فاطمه عاشقی صفحه ۴۸۴دفتر2۴۱ )م الف۱26۴۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱6۰۹۱ شماره  رأی   -۵
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۰۱6 مربوط به تقاضای آقای حسن گل محمدی 
فرزند اسمعیل درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳۰2/۷۷ 
و  نامه عادی  مبایعه  قم  دو  اداره  ثبت ملک  قم بخش حوزه  در  واقع  اصلی 
خریداری مع الواسطه از فاطمه عاشقی صفحه ۴۸۴دفتر2۴۱ )م الف۱26۴6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۴۳6۰ شماره  رأی   -6
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۳۰۸ مربوط به تقاضای خانم زهرا سیفی نژاد فرزند 
محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۱2۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷6۴ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از علی محمدی فرد صفحه ۷دفتر۸2 )م الف۱26۴۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۴۳۵۹ شماره  رأی   -۷
محمودی  محمود  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۱۹۸۰

ریاض فرزند احمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷6۴ 
و  نامه عادی  مبایعه  قم  دو  اداره  ثبت ملک  قم بخش حوزه  در  واقع  اصلی 

خریداری مع الواسطه از علی محمدی فرد صفحه ۷دفتر۸2 )م الف۱26۴۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۸۸2 شماره  ۸-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۱۰۴۷ مربوط به تقاضای آقای مهدی جمالی به جو 
فرزند رمضان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۹/۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۵۵ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 
از وراث ابراهیم طاهری طی سند قطعی شماره ۷6۳۱۴ مورخ ۱۳6۸/۱2/۷ 

دفترخانه ۳ قم)م الف۱26۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۵۹۷ شماره  رأی   -۹
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۱۵۳۵ مربوط به تقاضای آقای صفدر خلیلی پیربلوط 
فرزند علی یار درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱2۱ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۸66اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از جواد 
فروغی طی سند قطعی شماره 66۴۸۳ مورخ ۱۳۷۰/۴/۴ دفترخانه ۱۵ قم 

)م الف۱26۵۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۸۸۰ شماره  رأی   -۱۰
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۱۴۴ مربوط به تقاضای آقای مجتبی فکری فرزند 
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  حسین 
مساحت۱۱2 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۵2 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از زهرا 

کروبی صفحه ۱2۷ دفتر ۱۱2 )م الف۱2۷۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱62۳۰ شماره  رأی   -۱۱
سیاح  معصومه  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۰۰۷
فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۱۱۴ مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از2۳۰۵ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اکبر 

فلکی صفحه 2۹۸ دفتر۷6)م الف۱2۷۵۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۸۱۰ شماره  رأی   -۱2
رمضانی  حجت  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۰۸۵
فرزند جعفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۱2۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳۷۸/۱ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی 

یاور صفحه ۱۹۰ دفتر ۱۸)م الف۱2۷۵2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۸۱2 شماره  رأی   -۱۳
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۳۷6 مربوط به تقاضای خانم نرگس شریفی فرزند 
محمدتقی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۹۷مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۵۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱6۴۷۹۵ 

مورخ ۱۳۹۴/۱۱/2۴ دفترخانه۴قم)م الف۱2۷۵۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵6۳۴ شماره  رأی   -۱۴

۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۱۳ مربوط به تقاضای حسینیه حضرت ابوالفضل 
العباس سایانی های مقیم قم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۳۵۵/6۰مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳۰۷/۱6 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی)م الف۱2۷۵6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۰۰۴ شماره  رأی   -۱۵
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۱6۴ مربوط به تقاضای آقای علی دامغانی فرزند 
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  رمضان 
مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از2۳۰2 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بهروز 

صباحی ثابت ثبت دفاتر الکترونیکی ۱۷6۳-۱۳۹۹)م الف۱2۷۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۵۰۸۸ شماره  رأی   -۱6
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۴۹۱ مربوط به تقاضای آقای یوسف هزار خوانی 
فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۴۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹6۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مهدی 

شاکری)م الف۱2۷۵۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۴2۹2 شماره  رأی   -۱۷
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۴۴۷ مربوط به تقاضای خانم حمیده نظامی فرزند 
محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 6۹/۴۵مترمربع پلاک شماره ۴6 فرعی از۱۸۹۷ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه ۹۱ دفتر ۳22)م الف۱2۷۵۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۱۴2۹۱ شماره  رأی   -۱۸
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۴۴6 مربوط به تقاضای خانم مریم نظامی فرزند 
محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 6۹/۴۵مترمربع پلاک شماره ۴6 فرعی از۱۸۹۷ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه ۹۱ دفتر ۳22)م الف۱2۷6۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و جهان صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۱/۱۱
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۱/۲۷
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

گزارش: نسرین هزاره مقدم

اگر دستمزد دقیقاً برابر با سبد معیشت رسمی ۱۴۰۱ تعیین شود، بازهم نمی توان گفت 
یک دستمزد شایسته است چراکه قیمتگذاری دقیقی بر مبنای هزینه های واقعی زندگی 

صورت نگرفته است. 
همه انتظار داشتند رقم سبد معیشت امسال حداقل ده یا یازده میلیون تومان باشد اما 
در نهایت محاسبات رسمی شورایعالی کار، رقم سبد معیشت را تنها ۸ میلیون و ۹۷۹ هزار 

تومان تعیین کرد.
آمارهای مرکز آمار چقدر مبتنی بر واقعیت است؟

تا پیش از این، شاهد آمارهای حداقلی ارایه شده ازسوی مرکز آمار ایران در ارتباط با نرخ 
تورم ماهانه و سالانه بوده ایم؛ علت آن نیز، چیدمان سبد محاسباتی این مرکز رسمی است 
که وزن و ضرایب اهمیت کالاها و خدماتِ آن، با واقعیت های عینی و ملموس زندگی مردم 
تفاوت دارد؛ اقتصاددانان بارها نسبت به تصنعی بودن آمارهای رسمی مرکز آمار ایران و 

»عددسازی در روز روشن« هشدار داده اند.
برای نمونه؛ احسان سلطانی: من تصورم بر این است که مراکز آمار دستورات دولت را 
اجرایی می کنند و درواقع، آن چیزی که آن ها می خواهند را اعلام می کنند! اگر کمی 
دقت کنیم، عددسازی آماری را به عینه می بینیم. مثلًا مرکز آمار ایران اعلام کرده نرخ تورم 
دخانیات در مردادماه امسال )۹۹( نسبت به مردادماه سال قبل، زیر ۳۰ درصد است! 
هرکسی که به هر نحوی با دخانیات سروکار داشته باشد، می داند که از مرداد سال قبل 
تا مرداد امسال، قیمت دخانیات حدود ۱2۰ یا ۱۳۰ درصد بالا رفته است چراکه قیمت 

دخانیات به دلار وابسته است.
از قسم جلاله رئیس وقت مرکز آمار ایران در سال ۹۷ در جمع خبرنگاران که »به دستور 
دولت عددسازی نمی کنیم« بگذاریم؛ آنچه در کف بازار می بینیم و واقعیت هایی که هر روز 
شاهدش هستیم، چیز دیگری می گوید؛ عددسازی صورت نمی گیرد اما کالاها و خدماتِ 
سبد آماری به گونه ای چیده می شود و وزن کالاها و ضرایبِ تاثیرگذاری آن ها آنطور تنظیم 
می شود که نتیجه در دایره ی انتظارات باشد؛ آیا امسال همین روش برای تعیین سبد 

معیشت خانوارهای کارگری هم به کار گرفته شده است؟
چرا سبد معیشت واقعی نیست؟

فرامرز توفیقی، از نمایندگان کارگری دستمزد و محاسبه کننده ی مستقل سبد معیشت 
از جانب کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور است؛ او در ارتباط 
با محاسبات رسمی سبد معیشت در شورایعالی کار می گوید: قبل از نهایی شدن سبد 
معیشت، در کمیته رسمی دستمزد زنگ خطر را به صدا درآوردم که مرکز آمار دچار خطای 
استراتژیک بزرگی شده است؛ چراکه یکسری از موارد بسیار تاثیرگذار در سبد معیشت 
خانوار، دچار اشتباه قیمتی شده است؛ مثلًا گوشت قرمز با نرخ پایین، توسط بسیج 
برخی محلات شهر توزیع شد اما با آن قیمت به دست اکثریت مردم و جامعه هدف اصلی 

نمی رسید؛ در واقع زنجیره تامین درستی برای رساندن کالاها به قیمت مناسب به دست 
جامعه هدف وجود ندارد؛ مرکز آمار در آمارهای ماهانه و هفتگی خود، قیمتهای پایینِ 
مربوط به همان توزیعات بسیار محدود را منظور می کند. در مورد برنج نیز اعداد سامانه 
بازرگام را ملاک قرار می دهند؛ قیمتهای بازرگام برای برنج های هندی و پاکستانی را ملاک 
قرار می دهند اما وقتی به این سامانه مراجعه می کنیم، برنج هندی و پاکستانی با آن 

قیمت ها پیدا نمی شود؛ حتی برنج درجه دو ایرانی هم نیست!
کارگری  خانوار  اما  است  تومان  هزار  بیست  کیلویی  مرغ  گوشت  بازرگام،  سامانه  در 
نمی تواند گوشت مرغ را به این قیمت پیدا و خریداری کند. برنج درجه دو ایرانی و برنج 
خارجی نیز با قیمت های سامانه بازرگام در دسترس مردم عادی و شهروندان شهرهای 
مختلف قرار ندارد؛ همین اتفاق برای روغن کنترل بازار، شکر و بسیاری از کالاهای دیگر 
می افتد؛ منتها همین نرخ های دور از دسترس، معیار آمارهای رسمیِ مرکز آمار ایران است 
و همین عددها، مبنای محاسبه ی هزینه های زندگی خانوارهای کارگری یا همان سبد 

معیشت خانوار قرار می گیرد.
چگونه فاصله ی سبد معیشت و دستمزد را کاهش داده اند؟

»دستمزد شایسته« دستمزدی است که تمام هزینه های زندگی را به طور شایسته و 
آبرومند تامین کند؛ متاسفانه حتی اگر دستمزد دقیقاً برابر با سبد معیشت رسمی ۱۴۰۱ 
تعیین شود، بازهم نمی توان گفت یک دستمزد شایسته است چراکه قیمتگذاری دقیقی 
بر مبنای هزینه های واقعی زندگی صورت نگرفته است؛ امسال ظاهراً پای عددسازی های 
صوری به مذاکرات مزدی باز شده و راه کم کردن فاصله عمیقِ سبد معیشت و دستمزد را، 

پایین آوردن تعمدانه ی نرخ سبد معیشت دانسته اند.
توفیقی در ادامه می گوید: نرخ نان در سبد معیشت بسیار صوری و غیرواقعی در نظر 
گرفته شده؛ یک نانوایی در کلانشهرها و در شهرهای صنعتی کشور نمی توانیم پیدا کنیم 
که نان با نرخ مصوب یارانه ای به دست مردم بدهد؛ اما همین قیمت یارانه ای در محاسبات 
سبد معیشت در نظر گرفته شده؛ حتی قیمت نان، غیرواقعی است! »ریل گذاری مذاکرات 
مزدی با ورود به محاسبات سبد معیشت«، ادعایی است که اگر اعدادِ مبنا، واقعی و قابل 
احصا نباشد، متاسفانه فقط در حدِ یک حرکت پوپولیستی باقی می ماند. حال اینکه همین 
اعداد صوری و غیرواقعیِ سبد نیز در تعیین حداقل دستمزد مبنا قرار نمی گیرد، در حالیکه 
بند دوم ماده ۴۱ قانون کار به صراحت می گوید »فارغ از تمام اعداد و ارقام تورمی، باید 
حداقل دستمزد به گونه ای تعیین شود که از پس هزینه های حداقلی یک خانوار متوسط 
بربیاید«؛ این الزام روشن و بدون شرط، چرا یکبار هم تا امروز اجرا نشده است؟! برداشت 
صحیح و حقوقی از بند دوم ماده ۴۱ قانون کار، می گوید »دستمزد منطقه ای« و »مزد 
صنفی« نیز اگر قرار است اجرایی شود، باید بالاتر از حداقل هزینه های زندگی یعنی بالاتر 

از نرخ سبد معیشت باشد.
اما همین سبد نیز منظور نمی شود؛ با استناد به بند یک ماده ۴۱ قانون کار، تورم را روی 
دستمزد اعمال می کنند آنهم تورم رسمی را و بعد مطرح می کنند که تورم در دستمزد »دیده 

شده« در حالیکه تورم واقعی به هزینه های زندگی یا همان سبد معیشت، اعمال شود.
چرا برای دستمزد »مانیفست« صادر می کنند؟

توفیقی با اشاره به اظهارات اخیر نمایندگان مجلس می گوید: متاسفم که نمایندگان 
مجلس مدام عدد و رقم برای دستمزد می دهند؛ یکی می گوید دستمزد باید ۳۵ درصد 
زیاد شود، دیگری می گوید دستمزد باید ۴۰ درصد افزایش یابد اما نمی گویند ۳۵ درصد 
یا ۴۰ درصدِ چی؛ ۳۵ درصد دستمزد ناچیز ۴ میلیون تومانی یا ۳۵ درصدِ سبد معیشت 
صوریِ ۹ میلیون تومانی! در حالیکه باید تاثیر تورم روی هزینه های زندگی مردم دیده شود، 
مدام نرخ های فرمایشی برای افزایش دستمزد بیرون می دهند؛ صدورِ مداومِ مانیفست های 

دستمزدی توسط کسانی که اطلاعی ندارند!
مانیفست پشت مانیفست، به سبک و سیاق هر سال، برای دستمزد سال آینده؛ برای 
نمونه، نوزدهم بهمن ماه، علی بابایی کارنامی رئیس فراکسیون کارگری مجلس در رابطه با 
حداقل حقوق کارگران در سال ۱۴۰۱، گفت: ما معمولًا یک عرفی در کشور داریم که هر 
چقدر حداقل حقوق کارکنان دولت است برای کارگران ۱۵ تا 2۰ درصد بیشتر از آن تصویب 
می شود، امروز برای کارکنان دولت افزایش 2۹ درصدی مصوب شده در نتیجه اگر بخواهیم 
بر اساس این عرف عمل کنیم، برای کارگران باید ۵۰ درصد افزایش حقوق باشد. البته این 

در شرایطی است که بخواهیم بر اساس عرف معمول عمل کنیم.
وی ادامه داد: نظر شخصی من این است که کمتر از ۴۰ درصد نباید افزایش باشد، یعنی 
اعتقاد دارم که پرداخت حقوق کارگران در کشور کمتر از ۴۰ درصد با شرایط امروز واقعا 

شدنی نیست.
گذشته از تمام این حاشیه ها، »دستمزد شایسته« حق قانونی کارگران است، هم براساس 
قانون کار، هم براساس قانون اساسی و هم براساس تمام مقاوله نامه های سازمان جهانی 
کار؛ ولی آیا با پایین کشیدن تعمدی اعداد و ارقام و با فرار از اجرای قانون با رونمایی از 

درصدهای صوری افزایش دستمزد، می توان این حق قانونی را زیر پا گذاشت؟

چرا برای دستمزد »مانیفست« صادر می کنند؟

چرا »سبد معیشت« یازده میلیون تومان نیست؟ 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۳26 مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۱۴ 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  بهمن  فرزند  غلامی  معصومه  خانم  تقاضای  به  مربوط 
۱2۰مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۸۸/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مورخ  شماره ۱۷۴2۴  رسمی  سند  موجب  به   -۱ صفحه ۳2۱  دفتر۵2۱  در  صادره  مشاعی  مالکیت 
مورخ  به موجب سند رسمی شماره ۸۴۹۴۱  به ۴ سهم 2-  نسبت  قم  دفترخانه۷۷   ۱۳۹۸/۱2/۰۱

۱۴۰۰/۰۹/2۳ دفترخانه۱۱قم نسبت به ۱۱6 سهم)م الف ۱2۷۴۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۸۹6 شماره  رای   -2
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰2۱۸۴مربوط به تقاضای آقای رضا شیخی زاده فرزند غلامعلی در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت۱۰6/۴6 مترمربع پلاک شماره 2۳6 و ۸/2۳۷ فرعی از ۱۰۵2۹ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابراهیم زرائی از سند 

قطعی۱۳۸2۸ مورخ ۱۳۸۵/۰2/۰۵ دفترخانه۱۵ قم )م الف ۱2۷۴6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۳۳۷ شماره  رای   -۳
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۵۸مربوط به تقاضای آقای علی غفاری فرزند عباس در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱۰۹/۱2 مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۳6 و ۱۱۱۴۴اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-قسمت جاری: سند رسمی شماره ۱۵۵۴۵۴ مورخ ۱۳۸۴/۱2/2۵ 
دفترخانه2۰ قم ازپلاک ثبتی ۱۱۱۴۴ اصلی نسبت به ۸۴/62 سهم 2-قسمت ثبت شده:سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر ۴۰ صفحه ۵۱2 به موجب سند رسمی شماره ۱۵۵۴۵6 مورخ ۱۳۸۴/۱۱/2۳ 

دفترخانه2۰ قم از پلاک ثبتی ۱۱۱۳6 اصلی نسبت به 2۴/۵۰ سهم)م الف ۱2۷۴۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۰۰۵ شماره  رای   -۴
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱2۳۴مربوط به تقاضای آقای محمد صباغی فرزند حسین در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱۳۸/۰۸ مترمربع پلاک شماره ۹ فرعی از ۱۱۱۸۴ اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۵۵۴ صفحه ۳۳۳ ودفتر 6۴۴ صفحه ۵۳ 

و به موجب سند رسمی شماره ۴۷۸2۳ مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۱۷ دفترخانه۵۱ قم )م الف ۱2۷۴۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۸۱۸ شماره  رای   -۵
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷6۸مربوط به تقاضای آقای محمد ابوالقاسمی فرزند اکبر در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 6۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰2اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامعلی ولی)م الف ۱2۷۵۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۸6۰ شماره  رای   -6
فرزند  آبادی  حسین  زادگان  قربانعلی  احمد  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۹۷مربوط 
خدابخش در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۵۸/۱۵ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۳۳۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۳۴۰۱۱ 

مورخ ۱۴۰۰/۰6/۱۰ دفترخانه ۴۰ قم)م الف ۱2۷۵۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۸6۱ شماره  رای   -۷
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۹۸مربوط به تقاضای خانم اکرم سادات حسینی حصارشنه فرزند سیداصغر 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۵۸/۱۵ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۳۳۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۳۴۰۱۱ مورخ 

۱۴۰۰/۰6/۱۰ دفترخانه ۴۰ قم)م الف ۱2۷۵۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و جهان صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۱/۱۱
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۱/۲۷
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سرمربی تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم :

حضور شیمیدر به نفع بسکتبال قم است 

سرمربی تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم گفت: از مهر ماه تمرینات خود را برای 
حضور موفق در لیگ دسته دوم باشگاه های کشور آغاز کرده ایم و مصمم به حضور 

موفق در این رقابت ها هستیم. 
زهرا گلی با اشاره به روند آماده سازی این تیم در آستانه فصل ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ 
لیگ باشگاه های کشور اظهار کرد: از ابتدای مهر ماه هفته ای ۴ تا ۵ جلسه تمرین 
کرده ایم و تمرینات ما در سالن ورزشی غدیر برگزار می شود و بازیکنان با انگیزه 

تمرین می کنند.
وی ادامه داد: اوضاع بازیکنان تیم از نظر جسمانی خوب است و بچه ها در 
سلامت کامل به سر می برند، به نظر من بازیکنان به سطح مطلوبی از آمادگی 
رسیده  و مهیای شروع مسابقات هستند، انتظارم این است که در بازی های امسال 

خوب کار کنند،  در مجموع باید بگویم که تیم در آمادگی خوبی قرار دارد.
سرمربی تیم دسته دومی بسکتبال بانوان شیمیدر قم افزود: برای محک میزان 
آمادگی بازیکنان تیم، یک دیدار تدارکاتی با تیم دسته دومی شاهین شهر اصفهان 
نیز برگزار کردیم که شاهد عملکرد خوبی از بازیکنان تیم شیمیدر بودم و نتیجه این 
بازی هم به نفع تیم ما رقم خورد، البته نقاط ضعفی هم داشتیم که سعی کردیم در 

ادامه تمرینات روی آنها کار کنیم.
وی در ادامه با اشاره به حمایت باشگاه شیمیدر از این تیم، بیان کرد: این 
برای اولین بار است که یک مجموعه منسجم همچون شیمیدر در این سطح از 
رقابت های باشگاهی بسکتبال بانوان ایران برای استان قم تیم داری می کند و به 
نظر من تجربه خوبی است و همه باید کمک کنند تا این اتفاق به نفع بسکتبال 

قم باشد.
آماده مسابقات لیگ هستیم 

گلی اضافه کرد: سال های زیادی است در بسکتبال کار می کنم و این برای اولین 
بار است که چنین فرصتی برای بسکتبال قم به ویژه در بخش بانوان پیش آمده، 
حضور شیمیدر به نفع بسکتبال قم است و نباید به سادگی آن را از دست بدهیم، 
ان شاءالله با حمایت های باشگاه شیمیدر ما هم تلاش می کنیم در مسابقات 

حضوری موفق داشته باشیم.
وی در پایان اظهار کرد: ما در حال حاضر ۱2 بازیکن داریم که ۱۰ نفر آنها از 
بسکتبالیست های بومی استان قم هستند و سه جای خالی خواهیم داشت تا وارد 
مسابقات شویم و بعد از ارزیابی تیم های مقابل، نسبت به گرفتن بازیکنان مد نظر 

تصمیم گیری کنیم.
سرمربی تیم دسته دومی بسکتبال بانوان شیمیدر قم در پایان راجع به زمان 
برگزاری رقابت های فصل جدید لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان ایران، بیان کرد: 
طبق اعلام فدراسیون بسکتبال قرار است بازی ها از دهه دوم اسفند ماه برگزار شود 

و به ترتیب در بوشهر، قم و شاهین شهر به میدان می رویم.

مربیان فوتبال قم آسیایی شدند 
دوره  در  حضور  با  قم  استان  فوتبال  جوان  مربیان  و  سابق  فوتبالیست های 
مربیگری زیر نظر مدرس کنفدراسیون آسیا موفق به دریافت مدرک B قاره کهن 

شدند. 
مسعود خسروی و سعید محمدزاده که از جمله فوتبالیست های موفق قمی به 
شمار می رود و در حال حاضر مربیان جوان و با دانش این رشته هستند در دوره 
مربیگری B آسیا به میزبانی قزوین، با موفقیت این دوره مربیگری را سپری کرده و 

به جمع مربیان آسیایی استان قم ملحق شدند.
این دوره مربیگری با تدریس دکتر اصغر مازیار مدرس مطرح فوتبال کشورمان 
و AFC به مدت 2۰ روز به میزبانی هتل ورزش شهر قزوین برگزار شد و 2۴ مربی 
از سراسر کشور در آن حضور داشتند و خسروی به همراه محمدزاده از این دوره 

مدرک مربیگری B آسیا گرفتند.
مسعود خسروی بازیکن خوشنام فوتبال قم که سابقه بازی در لیگ های مختلف 
کشور برای تیم های باشگاهی اتکاء تهران،  سازان راه قم، صبای نوین، آریا سپاهان 
و صبای قم را دارد، از سال ۱۳۹۱ وارد عرصه مربیگری شده و در تیم های رده های 

سنی مختلف صبا سابقه سرمربیگری دارد.
خسروی مربیگری را از تیم های پایه باشگاه صبای قم آغاز کرد و در رده های 
سنی نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان این باشگاه سابقه سرمربیگری نیز دارد، 
کسی که در سال ۱۳۹۷ آخرین سرمربی صبا قبل از انحلال این تیم محسوب 
می شود، همچنین خسروی امسال در کادر فنی تیم فوتبال گل ریحان در لیگ 

دسته دوم ایران مربی این تیم بود.
سعید محمدزاده دروازه بان موفق فوتبال استان قم نیز در تیم  های صبای قم، 
مقاومت تهران، استقلال تهران و گل ریحان سابقه مربیگری دارد، ضمن اینکه در 
حال حاضر مربی دروازه بان های تیم فوتبال شهرداری بم در لیگ دسته دوم فوتبال 

باشگاه های کشور جام آزادگان محسوب می شود.
مربی جوان و آسیایی فوتبال قم در گفت وگو با فارس از کمیته آموزش فدراسیون 
فوتبال بابت توجه به مربیان جوان این رشته پرمخاطب قدردانی کرد و افزود: 
آموزش زیر نظر اصغر مازیار مدرس این دوره که یکی از مدرسان بسیار با دانش و 
با اخلاق فوتبال ایران محسوب می شود، برای ما مربیان جوان یک فرصت مغتنم 

بود.
مسعود خسروی عنوان کرد: هیات فوتبال استان قزوین برای برگزاری این دوره 
زحمات بسیار زیادی کشید که از این بابت از مسولان این هیات قدردانی می کنیم، 
امیدوارم در آینده ای نزدیک شاهد تحول وسیع در فوتبال قم باشیم و هم مربیان 
فوتبال قم، هم فوتبالیست های قمی و هم مخاطبان این رشته ورزشی به حق خود 

برسند.

حسینی هافبک قمی تیم فوتبال مس رفسنجان:
 گل از راه دور زیاد زدم اما به چشم نمی آیم 

هافبک تیم فوتبال مس رفسنجان گفت:در هر فصل گل های راه از راه دور زده ام 
اما چون در چشم نیستم چندان توجهی به آن نشده است. 

سید مهدی حسینی در گفت و گویی، در خصوص پیروزی مس رفسنجان مقابل 
پدیده اظهار داشت: یکی از بردهای مهم فصل را به دست آوردیم چون با این سه 
امتیاز با برخی از تیم هایی که به دنبال ما بودند فاصله به وجود آمد. ما بردیم و 
حاشیه امنیتی به دست آوردیم و آنها باختند. برد این هفته در پایان فصل ارزش 
خود را نشان می دهد.در واقع در مسابقه ای که خیلی خوب بودیم توانستیم ببریم. 
نه به خاطر اینکه خودم بازیکن مس هستم این حرف را می زنم اما تیم ما امسال 
یکی از تیم های خوب لیگ است. وی در مورد گل زیبایی که به پدیده زد، گفت: 
گلی که زدم حاصل آرامشی است که دارم و این آرامش را مجموعه مس و در راس 
همه محمد ربیعی به من داده است. عاشق کار با ربیعی هستم چون واقعا مربی 
خوبی است. او نیازی به تعریف من ندارد و  آینده فوتبال ایران متعلق به این مربی 
است، شاید فصل بعد ما با هم کار نکنیم اما بدون تعارف می گویم آرامش کار با 
او باعث پیشرفت بازیکنان می شود. در تیم مس همه در حال پیشرفت هستند و 
حال همه خوب است چون کار با محمد ربیعی خوشحال کننده است. هافبک تیم 
فوتبال مس تاکید کرد: سال ها است که فوتبال بازی می کنم و بالا و پایین آن را زیاد 
دیده ام،بی ادعا هستم و کارم را می کنم. در هر فصل گل های راه از راه دور زده ام 
اما چون در چشم نیستم چندان توجهی با کار نشده است. من راهم را ادامه می 

دهم هرچه خدا بخواهد همان می شود. 

 

 استقلال و پرسپولیس بار دیگر تبدیل به قطب های فوتبال باشگاهی ایران 
شدند تا رقابت شانه به شانه آنها حساسیت را در بین هواداران سرخابی به اوج 

برساند و ادامه رقابت ها را جذاب تر از قبل کند.
براساس این گزارش ،رقابت های هفته هفدهم لیگ برتر فصل جاری فوتبال 
کشور با پیروزی تیم های اول تا سوم جدول همراه بود تا استقلال، پرسپولیس 
و سپاهان بدون کوچک ترین تغییر در جایگاه هایشان امیدوار به افت حریفان و 

رقیبان خود شوند.
رقابت برای تعیین سرنوشت قهرمان بیست و یکمین دوره رقابت های لیگ 
برتر در حالی با پایان گرفتن تعطیلات زمستانی مجدداً آغاز شده که رقابت 
تنگاتنگ پرسپولیس و استقلال ادامه دارد و شروع مقتدرانه آنها با کسب پیروزی 
در دیدارهای هفته هفدهم نشان از کوتاه نیامدن هر دو تیم برای کسب قهرمانی 

این دوره از بازی ها دارد.
آمار جذاب استقلال با بردهای تکراری

استقلال تهران در پنج دیدار گذشته خود یک تساوی و چهار پیروزی کسب 
کرده است. آبی پوشان پایتخت هر چهار برد خود را در دیدارهای اخیر کسب 
کردند. شاگردان فرهاد مجیدی که خیلی زود به امتیاز ۴۱ رسیده اند هواداران 
خود را امیدوارتر از همیشه کرده اند تا آنها هشتگ های خود را در فضای مجازی 

با »شاه فرهاد« راه بیندازند.
عبور مجیدی از قلعه نویی

گذاشتن لقب در اردوگاه آبی ها اتفاقی است که از امیر قلعه نویی در جایگاه 
سرمربی استقلال رنگ و بوی جدی به خود گرفت. او که همچنان پرافتخارترین 
مربی تاریخ لیگ برتر ایران محسوب می شود »ژنرال« خطاب شد تا سال ها با 

حضور هر مربی روی نیمکت این تیم باز هم آلترناتیو باشد اما نتایج چند سال 
اخیر قلعه نویی به هیچ وجه چشم نواز نبود تا آبی ها خون تازه ای را در سیستم 
تفکرات فنی خود بخواهند. فرهاد مجیدی توانست خیلی زود همچون دوران 
حضورش در مستطیل سبز محبوب قلب آبی ها شود. او در ۴۸ بازی که در قامت 
سرمربی استقلال بود به رکورد کسب ۱۰۱ امتیاز رسید تا نه تنها ژنرال آبی ها را 
کنار بگذارد بلکه به موفق ترین مربی فوتبال ایران در شروع این کسوت تبدیل 

شود.
پرسپولیس کوتاه نمی آید

سرخ پوشان پایتخت نیز آماری مشابه با استقلال در پنج دیدار قبلی خود در 
لیگ برتر دارند. پرسپولیس پس از تساوی مقابل پدیده در هفته چهاردهم باز 
هم روی نوار پیروزی افتاد تا نشان دهد تصمیمی برای واگذاری جایگاه پنج سال 

گذشته و متوالی خود به استقلال ندارد.
پرسپولیس با وجود از دست دادن سوپر جام فوتبال ایران باز هم امیدهای خود 
برای بازگشت به صدر جدول لیگ برتر را از دست نداد تا با پیروزی سه بر یک 

مقابل نساجی مازندران نشان دهد هیچ چیزی کمتر از رقیب خود ندارد.
سرخ ها که رؤیای کسب ششمین قهرمانی متوالی لیگ برتر ایران را در سر 
دارند با وجود تمام مشکلات داخلی و انتقاداتی که پیشکسوتان از عملکرد 
یحیی می کنند همچنان قاطعانه می برد و حاشیه ها را اینگونه کنار می زند. این 
تیم ۳۸ امتیاز در پایان هفته هفدهم کسب کرده است تا فاصله شکننده سه 

امتیازی با استقلال تهران را حفظ کند.
یحیی دنبال عبور از پروفسور

یحیی گل محمدی دو جام قهرمانی و دو سوپر جام را با پرسپولیس کسب 
کرده است اما همچنان او را با برانکو ایوانکوویچ مقایسه می کنند. القاب برای 
سرمربیان نه تنها در استقلال که در پرسپولیس نیز خود نمایی می کند. روزی 
افشین قطبی امپراطور سرخ شد و سال ها هم برانکو با نظمی مثال زدنی و 
تاکتیک های شکست ناپذیرش به پروفسور تبدیل شد. حالا گل محمدی نیز 
دنبال فتح جایگاه سرمربی کروات است تا بتواند در جدال با همتای خود در 

استقلال تهران اسم خود را بالاتر از برانکو در ذهن هواداران حکاکی کند.
شعله سرخابی کم نمی شود

نگاهی گذرا به رقابت در بالای جدول نشان می دهد پرسپولیس و استقلال 
دوباره دو قطبی فوتبال ایران را شعله ور کردند تا چشمان هواداران خود در شروع 
هر بازی به تلویزیون دوخته شود. هوادارانی که همچنان ماه هاست حسرت 
رفتن به ورزشگاه را می کشند اما هیچ تلاشی از سوی مسئولان وزارت ورزش و 

سازمان لیگ فوتبال برای تحقق این امر نمی افتد.
امتیازات استقلال و پرسپولیس در بالای جدول نشان می دهد آنها رقابتی 
امتیازات  که  تیم هایی  دارند.  پیش  در  گذشته  سال های  به  نسبت  متفاوت 
بیشتری را از آن خود کرده اند اما رقابت فشرده آنها باعث شده تا در پایان هر 

هفته از بازی ها جای امنی برای نفس کشیدن نداشته باشند.

رقابت متفاوت »مجیدی« و »گل محمدی«؛

 دوقطبی جذاب سرخابی ها برای جام »محبوب«!

ایمان / گفت وگو / رضا ملکی

این بار به ورزش بانوان می پردازیم تا حق مطلب را درخصوص 
بانوان هم ادا کرده باشیم.به گذشته های دور ورزش بانوان درقم 
می رویم آنجا که باتمامی مشکلات عدیده ای که پیرامون این 
ورزش وجود داشت تلاش چشمگیر عزیزانی برای احیا ورزش 
بانوان در ولایت رقم خورد که جای تقدیر وتشکر فراوان از این 

عزیزان هست.

بیات  زهرا  صحبت  پای  تا  روم  می  والیبال  دفترهیئت  به 
پیشکسوت ارزنده چندین رشته ورزشی بانوان خصوصا والیبال 

بنشینم.
۳۰ سال عاشقی درصحنه ورزش

بسیار خوشحال است که یادی از قدیمیهای ورزش بانوان می 
کنیم او گنجینه ورزش بانوان قم است به نوعی میتوان زهرا بیات 
را همه فن حریف دررشته های مختلف ورزشی قلمداد کرد او می 
گوید باهمه جفای بزرگی که به ورزش بانوان شد با سختی های آن 
ساختیم وبا کمک دوستان خودم توانستیم ورزش بانوان قم را احیا 
کنیم. درآن زمان تعداد کسانی که درمسیرداوری ومربیگری بانوان 
ورود کرده بودند بسیاراندک بود ومن بنا برعلاقه بسیارم به رشته 
های فوتسال،ژیمناستیک،شطرنج،بسکتبال ،بدمینتون،تنیس 
خاکی،وتنیس روی میز ورود کردم تادرکنارعشق بزرگم والیبال 
بتوانم درمسیر دریافت کارت مربیگری وداوری رشته های فوق 
نیز موفق باشم .۳۰ سال عاشقی کردن درصحنه ورزش که هنوز 
هم ادامه دارد باعث شده که همه زندگی من ورزش باشد الآن هم 
بعنوان نائب رئیس والیبال بانوان کار دختران برومند قمی را رصد 
میکنم که بتوانیم باشایستگی حرفهایی برای گفتن در والیبال 

داشته باشیم.

گنجینه ای از مدالهای رنگارنگ ومدارک داوری 
ومربیگری

به کارنامه وی که نگاه میکنم تعجبی عمیق مرا فرا می گیرد 
های  درعرصه  ومربیگری  داوری  بااعتبار  مدرک  سی  از  بیش 
مختلف ورزشی و مدالهای رنگارنگ که با حضور شایسته وی 
درمسابقات ورزشی حاصل گردیده کارنامه زهرا بیات را درخشان 
نشان میداد شاید او جزء معدود بانوان ورزشکار کشورم باشد که 
درطول سی سال چنین کارنامه پرافتخاری را از خود برجا گذاشته 

است.
ورزش آموزشگاهها ودانشگاه ودوره های تخصصی تربیت 

معلم قرآن
زهرا بیات جزء معلمین شایسته ورزش آموزشگاهها محسوب 
میشود.شاگردان بسیاری زیردست او از ورزش آموزشگاهها جذب 
نیز  دانشگاهها  درورزش  اند  ورزشی شده  رشته های مختلف 
دارای رتبه واعتبار ویژه میباشد.ورزش بسیج آموزشگاههای بانوان 
باهمت وتلاش او شکل زیبایی به خود گرفت درحوزه تخصصی 

تربیت معلمین قرآن اونیز تلاشی چشمگیر داشت.
آینده پرافتخار برای والیبال بانوان  قم

بیات می گوید با زحمات هیئت والیبال آینده خوبی رابرای 

والیبال دختران قمی درکشور می بینیم الآن درسطح نوجوانان 
دسته  درلیگ  کشور  دومی  مقام  هستیم.کسب  خوب  بسیار 
به  رسیدن  برای  ما  راسخ  عزم  از  نشان  کشور  یک  ودسته   2

جایگاههای برتر دروالیبال کشور میباشد.
ستایش  بانامهای  قمی  دختر  شایسته  نماینده  سه  معرفی 
رضایی،رستا صدیقیان،هدیه محمدی قاعنی درتیم ملی بانوان 
بیانگر این ادعاست که والیبال دختران قم راه خود را پیدا کرده وبه 

مسیر درخشان خود ادامه میدهد.
درحال حاضر بین ۳۰۰ تا ۳۵۰ داوطلب عاشق والیبال درقم 
باشگاهی  تیمهای  آنان درقالب  با ساماندهی خوب  داریم که 
بعنوان  تا  داریم  برتر قصد  نفرات  وانتخاب  وبرگزاری مسابقات 
به  واعزام  صحیح  رادرآموزش  آنان  سنی  های  رده  منتخبین 

مسابقات همراهی نمائیم.
زهرا بیات هم اکنون مدیر باشگاه مریم بوده وخیل علاقمندان 
با ریاست  بانوان کرد اظهار داشت تعامل بسیار خوبی  ورزش 
هیئت والیبال آقای حلوایی که از زحمتکشان واقعی این رشته 
وهمکاران تلاشگرشان دارم وامید است با حمایت ایشان بتوانیم 
والیبال بانوان قم رابه جایگاه معتبری از ورزش والیبال کشور 

برسانیم.

با پیشکسوت ارزنده چندین رشته ورزشی بانوان استان قم؛

»زهرا بیات« گنجینه ورزش بانوان قم

مسئول کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: طبق اعلام 
نظام وظیفه عمومی سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادوند تا ۳۰ بهمن می 

توانند عضو استقلال باشند و از اول اسفند به سربازی می روند. 
فریبرز محمودزاده در گفت و گویی درباره نقل و انتقالات میان فصل اظهار 
داشت: هیچ تبصره ای برای نقل و انتقالات به ما ابلاغ نشد اما در سازمان لیگ 
به عنوان مجری ثبت قراردادها مجاز بودیم تا قراردادها را ثبت کنیم و تا زمانی که 
کمیته تعیین وضعیت مکاتبه نمی کرد، قراردادی را ثبت نمی کردیم و به صورت 

آماری پنجره ها را باز می کردیم.
وی افزود: با سازمان لیگ مکاتبه داشتیم تا برخی از تیم ها دو بازیکن ثبت 
کنند. برخی از تیم ها برای جذب هر 6 بازیکن آزاد بودند. قطعا چون در ریز 
جزییات پرونده نیستم و باید از ریاست کمیته وضعیت بپرسید اما ما مکاتبه را 
دریافت کردیم و قراردادها را ثبت کردیم تا زمانی که این نامه ها را نمی دادند هیچ 

باشگاهی نمی توانست قراردادها را ثبت کند.
مسوول کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران درباره نظام وظیفه 
بازیکنان استقلال سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادوند عنوان کرد: طبق 

اعلام نظام وظیفه عمومی این دو بازیکن تا اول اسفند می توانند عضو استقلال 
باشند. تا این لحظه هیچ برگه مستند جدیدی اعلام نشده است.

وی ادامه داد: مجوزی از حوزه نیروهای مسلح اعلام نشده است و این بازیکنان 
و بازیکنان مشابه چون ابوالفضل جلالی که شرایط اعزام را دارند، اعزام بعدی 
در دوم اردیبهشت سال آینده داریم و بازیکنان زیادی هستند که تا زمان اعزام 
مشکلی ندارند. محمودزاده گفت: شرایط خاص تحصیلی منجر به افزایش 
تمدید زمان اعزام می شود. اگر طرف در مقاطع بالاتر قبول شود تا اتمام آن 
دوره اعزام نمی شود. اگر تحصیل جدیدی نباشد باید بازیکن به سربازی برود 
مگر اینکه خود حوزه برای چند ماه موقت این خدمت را بتعویق بیندازید که باز 

هم اختیار با خودش است.
بازیکنان استقلال نمی توانند به باشگاه نظامی بروند

وی ادامه داد: وقتی تاریخ اعزام مشخص می شود بازیکن باید سربازی برود اما 
قانون نیروهای مسلح می گوید اگر بازیکنی در تیمی غیر نظامی بازی می کند 
تاریخ اعزام تمدید نشود باز هم نیروهای مسلح قانونی دارد که به صورت موقت 
ستاد کل نیروهای مسلح تصمیم گیرنده است اما اگر شرایط تحصیلی نباشد 

قطعا نیروهای مسلح محق هستند تا این تعویق را انجام ندهند. اگر نیروهای 
مسلح وقتی تصمیم بگیرد، باید اجرا شد.

مسوول کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال گفت: بازیکنان استقلال 
نمی توانند در باشگاه نظامی خدمت  سربازی خود را سپری کنند چون زمان 
نقل و انتقالات نیم فصل پایان یافته است. یا اینکه این بازیکنان فسخ قرار می 

کردند و بازیکن آزاد می شدند و بعد به تیم نظامی می رفتند.
وی افزود: بازی در تیم نظامی دو شرط دارد. یک مجوز نیروهای مسلح برای آن 

تیم نظامی و دوم انعقاد قرارداد.
محمودزاده عنوان کرد: از ذوب آهن با سازمان لیگ تماس گرفتند که چرا 
پنجره استقلال بسته بود از این دو بازیکن ازبکی و حردانی استفاده کردند ما 
گفتیم که  از فدراسیون نامه داریم که قرارداد بازیکن ازبکی و صالح حردانی را 

ثبت کردیم.
وی همچنین اضافه کرد: مسایل شکایت بازی همچنان هست منتهی سازمان 
لیگ براساس مستندات کارت صادر می کند. دو بازیکن خارجی پدیده هنوز در 

جریان ثبت قراداد آنها نیستیم و بازیکن خارجی را ثبت نکردند.

مسئول کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران:

 2 بازیکن استقلال از اول اسفند به سربازی می روند

علیرضا دبیر: 
برای کشتی گیران مسابقات جهانی مهمتر از بازی های آسیایی است 

به  نسبت  ها  دیدگاه  گفت:  کشتی  فدراسیون  رئیس 
بازی های آسیایی متفاوت بوده اما برای کشتی گیران قهرمانی 

جهان مهمتر است. 
علیرضا دبیر در مورد تعیین میزبان مسابقات جام تختی 
کشتی آزاد، عنوان کرد:  اگر مشکلی پیش نیاید جام تختی 
کشتی آزاد خرداد در مازندران برگزار می شود و جام تختی 
کشتی فرنگی هم اسفند در استان خوزستان برگزار خواهد 

شد. 
با  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  که  اردویی  مورد  در  دبیر 
کشتی گیران عراق خواهد داشت، خاطرنشان کرد:  اردوی 
برگزار  تهران  در  اسفند  تا 2۵  فرنگی ۱۵  تیم ملی کشتی 
خواهد شد و طبق تفاهم نامه ای که با فدراسیون کشتی عراق 
داشتیم میزبان ۱۰ کشتی گیر و سه مربی آنها هستیم و تلاش 

می کنیم که به این تیم برای بازی های آسیایی کمک کنیم. 
او در پاسخ به این پرسش که بالاخره فدراسیون تصمیم 
گرفت که کدام تیم در بازی های آسیایی 2۰22 شرکت کند؟ 

تصریح کرد: دیدگاه ها در کشتی نسبت به بازی های آسیایی 
مسابقات  کشتی گیران  برای  تعارف،  بدون  است.  متفاوت 
قهرمانی جهان مهمتر از بازی های آسیایی است اما برای 
وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک بازی های آسیایی مهمتر 
این میان یک دوگانگی وجود دارد. برای نمونه  است و در 
بازی های آسیایی ۱۹۷۴ تهران با مسابقات جهانی استانبول 
همزمان شد و منصور برزگر و محسن فره وشی در بازی های 
آسیایی شرکت کردند اما هنوز بعد از گذشت این همه سال 
می گویند ما باید در مسابقات جهانی شرکت می کردیم و آنجا 
مدال می گرفتیم. اکنون ما باید این دوگانگی را مدیریت کنیم 
با توجه به اینکه کسی هم در اتحادیه جهانی نداشتیم با وجود 

تمام پیگیری ها نتوانستیم تاریخ مسابقات را جابجا کنیم. 
دبیر افزود: سرمربی ها هم باید نظر بدهند و احتمال دارد 
که در یک وزن دو  کشتی گیر داشته باشیم که یکی از آنها به 
بازی های آسیایی و دیگری به قهرمانی جهان برود و در برخی 

اوزان هم یک کشتی گیر به هر دو رویداد اعزام کنیم.

رئیس فدراسیون کشتی در مورد اینکه مردم ممکن است 
دوست داشته باشند که کشتی در بازی های آسیایی مدال 
های رنگارنگی بگیرد، تصریح کرد : به حال خود کشتی گیر 
هم مهم است و دارد جوانی اش را می گذارد. الان کسی 
یادش هست در بازی های آسیایی  چند سال قبل چه کسی 
مدال گرفته است؟  اما همه می دانند که عبدالله موحد 6 
مدال طلای  جهانی و المپیک دارد. چون خود من در کشتی 
کشتی گیران  برای  جهانی  مسابقات  که  می دانم  و  بوده ام 
جهانی  مسابقات  از  پس  من  سال 2۰۰2  در  است.  مهم 
تهران در بازی های آسیایی شرکت کردم و آنجا کتفم در رفت 
و مشکلاتی برایم به وجود آمد. از  آنجا که برای من و حمید 
سوریان حضور در دو مسابقه به فاصله کم  مشکلاتی را به 
وجود آورده است بنابراین باید با سرمربیان پژمان درستکار و 
محمد بنا بنشینیم و در مورد این مسئله فکر کنیم که چگونه 
مدیریت کنیم و آیا این که  کشتی گیر ما می تواند در دو رویداد 

شرکت کند و اصلًا چه حریفانی خواهند داشت.
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تغییر قانون اساسی ، یک بستر و دو رویا

تقویت اسلامیت یا جمهوریت نظام؟ 

 محمدرضا باهنر در جدیدترین مصاحبه خود با خبرآنلاین گفته بود » طبق قانون 
اساسی باید مقام معظم رهبری قانع شوند و به این جمع بندی برسند که نیازمند 
اصلاحات ساختار هستیم.. برای اقناع ایشان اگر مطالبه عمومی، البته در جریان 
یک هم اندیشی ملی و نه تنش سیاسی و جناحی شکل بگیرد، تحقق جمهوری 

دوم، شدنی است .«
این اظهارات باهنر در حالی با واکنش فعالان سیاسی مواجه شد که او چه زمانی 
که نائب رئیس مجلس بود و چه از موضع دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین،مشابه 
این ایده را مطرح کرده بود. باهنر در سال۹۷ گفته بود : »ما از اصلاح طلبی 
استقبال می کنیم؛ حتی در ساختارهای کشور نیز وجود این نگاه حایز اهمیت 
است. به عنوان مثال اصلاح قانون اساسی می تواند یکی از اصلاحات مد نظر 

باشد؛ اتفاقا حضرت آقا در همین مورد نیز سخنانی داشته است.«
اما باهنر ایده تغییر قانون اساسی را به دنبال مسئله ای مهم تر، یعنی انتخابات 
حزبی بیان می کند.باهنر در مصاحبه دیگری در سال۹۵ گفته بود: » برای 
حزبی شدن انتخابات سه گام وجود دارد، اما من باور دارم پیش از این سه گام، 
اجرای قوانین فعلی است. به نظرم مرحله اول اجرای واقعی همین قوانین موجود 
است و اگر به نتیجه نرسیدیم باید به سمت گام های بعدی، یعنی اصلاح قوانین 

مادر و در نهایت اصلاح قانون اساسی برویم.« .
به عبارت دیگر از نگاه باهنر، برای ورود جمهوری اسلامی به جمهوری دوم و 
گذار از مشکلات فعلی که عمدتا ساختاری است و نه وابسته به افراد و مدیران ، 
به انتخاباتی حزبی نیاز است که این انتخابات در حال حاضر به دلیل عدم وجود 
بسترهای قانونی در قانون اساسی نیازمند تغییری در قانون اساسی است و این 
تغییر انجام نمی شود مگر با نظر موافق رهبری که اقناع ایشان برای اجرای این 

تصمیم ضروری است.
بیان ضرورت تغییر قانون اساسی از سوی رهبرانقلاب

امام خمینی در اردیبهشت ۱۳6۸ )یعنی ۴۰ روز پیش از ارتحال( در نامه  ای 
به آیت الله خامنه ای که در آن زمان رئیس جمهور بودند، دستور تشکیل هیأت 
بازنگری در قانون اساسی را صادر کردند. این هیأت شامل رجال مذهبی و سیاسی 
و همچنین نمایندگانی به انتخاب مجلس شورای ملی بود که مأمور بازنگری و 
اصلاح قانون شدند. در سال 6۸ و با اصلاح قانون اساسی، »مجلس شورای ملی« 
به »مجلس شورای اسلامی« تغییر نام یافت. همچنین اصل ۱۷۷ به قانون اساسی 
اضافه شد که امکان بازنگری را در آینده فراهم می  کرد. در این همه پرسی که در 
ششم مرداد ۱۳6۸ و همزمان با انتخابات ریاست جمهوری برگزار شد،  حدود ۱۷ 
میلیون نفر شرکت کردند که در این میان حدود ۱6 میلیون و ۸۰۰ هزار نفر رأی 

مثبت دادند.
 از مهمترین اصلاحات صورت گرفته در قانون اساسی ، حذف پست نخست 
وزیری و تعیین رئیس برای دو قوه مجریه و قضاییه بود. بعد از سال 6۸ کمتر 
صحبت از تغییر قانون اساسی به میان آمد تا آنجا که در سال ۹۰ ایده تغییر قانون 

اساسی و محور اساسی این تغییر توسط رهبرانقلاب مطرح شد.
ایشان در در پنجمین روز سفر به استان کرمانشاه در سخنرانی برای دانشجویان 
گفتند : »در شرایط فعلی نظام سیاسی کشور ، ریاستی است و رئیس جمهور با 
انتخاب مستقیم مردم برگزیده می شود که شیوه خوب و مؤثری است اما اگر روزی 
در آینده احتمالا دور، احساس شود که نظام پارلمانی برای انتخاب مسئولان قوه 
مجریه بهتر است هیچ اشکالی در تغییر ساز و کار فعلی وجود ندارد.« این گفته 
رهبری البته به مرحله اجرا نرسید تا زمانی که در سال ۹۵ بار دیگر زمزمه تغییر 

قانون اساسی در مجلس مطرح شد.
سال۹۵ ، »عزت الله یوسفیان ملا«، رئیس کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی 
مجلس از احتمال ارسال نامه نمایندگان به رهبر معظم انقلاب برای بازنگری در 
قانون اساسی« خبر داده است. موضوعی که »جلیل رحیمی جهان آبادی« 
عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس توضیحاتی بیشتری درباره آن داده و 
گفته: اگر انتخابات پارلمانی داشته باشیم، سیستم نخست وزیری و پارلمانی احیا 
می شود که به نفع کشور و لازمه آن تغییر قانون اساسی است. این سخنان نشان 
می دهد، شاید اصلی ترین محور بازنگری مربوط به تغییر نظام ریاستی به نظام 

پارلمانی باشد.
ایده حسن روحانی برای بازنگری در قانون اساسی 

 سال۹۹ ،حسن روحانی در همایش منشور شهروندی به جای خالی تحزب در 
نظام سیاسی کشور اشاره کرده و گفت: نظام و قانون اساسی ما هم حزبی نیست و 
بر مبنای حزب بنا نشده است یعنی در انتخابات به فرد رای می دهیم به حزب رای 
نمی دهیم می خواهد مجلس یا شورای شهر یا خبرگان باشد. در ریاست جمهوری 
هم فیلتر حزبی نداریم...فیلتر از طریق شورای نگهبان اعمال می شود و حزبی 
نیست.این سخنان که بر محور حکمرانی حزبی صورتبندی شده بود با استقبال 

احزاب سیاسی همراه شد.
به گزارش خبر آنلاین ،بعد از سخنان حسن روحانی بود که  مصطفی کواکبیان 
دبیرکل حزب مردم سالاری به طرح حزب متبوعش با عنوان »جمهوری سوم« 
اشاره کرد. وی در توضیح این مفهوم گفت: جمهوریت اول با قانون  اساسی اول از 
۱۳۵۸ تا ۱۳6۸ بود. جمهوریت دوم هم با قانون  اساسی فعلی در حال اجراست و 
به همین ترتیب »جمهوریت سوم« یعنی از الان به بعد ما باید یک تحولی در قانون 
 اساسی ایجاد کنیم و قانون  اساسی سوم یا جمهوریت سوم را تحقق بخشیم.این 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی تنها راه برون رفت از مشکلات فعلی کشور 
را عملیاتی کردن طرح »جمهوریت سوم« دانست و گفت: در چارچوب اصل 
۱۷۷ قانون اساسی می توان با بازنگری در این قانون بسیاری از معضلات فعلی 
کشور در موضوعات تقنینی و اجرایی را حل کرد. در متن طرح جمهوریت سوم 
که از سوی دبیر کل حزب مردمسالاری در اختیار خبرگزاری ایرنا قرار گرفته بود، 
بازنگری در قانون اساسی در پانزده مورد لازم دانسته شده است. از جمله این موارد 
تعیین تکلیف نظام حزبی در این قانون است. چرا که بر اساس این طرح وضعیت و 

جایگاه نظام حزبی در قانون اساسی ما کاملا با ابهام روبروست.
یک بستر و دو رویای بازنگری قانون اساسی ، تقویت جمهوریت یا 

اسلامیت؟
بررسی نظارت موافقان تغییر قانون اساسی ، تفاوت در اهداف دو گروه از موافقان 
، را نشان می دهد. گروه اول خواهان تغییر نظام ریاستی و حذف ریاستی و پارلمانی 
شدن آن هستند. در این طرح ، با بازگشت پست نخست وزیری از اختیارات رئیس 
جمهور کاسته می شود. منتقدان این تغییر از ضرورت حفظ انتخاب رئیس جمهور 

در انتخاباتی که مردم در آن به صورت مستقیم مشارکت دارند سخن گفتند.
گروه دوم که معتقد به حزبی شدن انتخابات هستند از ضرورت تغییر قانون 
اساسی برای تغییر قانون انتخابات و تشیل احزاب فراگیر سخن گفتند تا بعد از 
انتخابات ، دولت ها در برابر احزاب مسئول باشند و مردم بتوانند دولت ها را در برابر 

احزاب پاسخگو نمایند.
سوای این ، بازنگری در قانون اساسی به نماد »یک بستر و دو رویا« تبدیل شده 
است زیرا بخشی از فعالان سیاسی نگرانند چنین تغییری، مستقیم و غیرمستقیم  
به تضعیف اسلامیت نظام منتهی شود و در نقطه مقابل ، طیف دیگری از فعالان 
سیاسی ، بیم دارند که خروجی تغییرات به لاغر شدن قسمت جمهوریت نظام 

منجر شده و ظرفیت های قانونی مشارکت انتخاباتی مردم را محدود کند .
همین هراس های متقابل ، ازجمله دلایلی است که جرات و جسارت ورود جدی 
به بحث قانون اساسی را از هر دو طرف سلب کرده زیرا می دانند نتیجه نهایی این 

تحول ، ممکن است کاملا با رویاهای آنان متفاوت و حتی متضاد باشد.

کارشناس ارشد مسائل روسیه گفت: رسانه های آمریکا و کاخ سفید دائماً بر 
طبل جنگ می کوبند و همین موضوع باعث خارج شدن سرمایه از اوکراین شده و 

صدای کی یف را هم درآورده است. 
»حسن بهشتی پور« با اشاره به گمانه زنی ها درباره حمله قریب الوقوع روسیه 
به اوکراین در گفت وگو با ایلنا اظهار کرد: شواهد و قرائن نشان می دهد روسیه 
به دنبال رقم زدن یک جنگ طولانی مدت و حتی یک جنگ موقت در اوکراین 
نیست؛ چراکه این کشور از حیث اقتصادی وضعیت خوبی ندارد ولی تنها دلیلی 
که می تواند روسیه را به سمت برگزاری مانورهای نظامی و احیاناً حملات پراکنده 
سوق دهد، بحث ناتو است. واقعیت این است که عضویت اوکراین در سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی، خط قرمز روس ها به حساب می آید. زمینه سازی عضویت 
اوکراین در ناتو به دهه ۹۰ باز می گردد که در آن زمان دولت یلتسین تصور می کرد 
که همکاری جدیدی می تواند بین روسیه و ناتو و آمریکا بر اساس شراکت برابر 
فراهم شود اما در اواخر حکومت او بود که متوجه شد این تصور باطلی است که 

آمریکا به روسیه به عنوان شریک برابر توجه کند.
شراکت کی یف با ناتو به سال ۱۹۹۴ برمی گردد

وی ادامه داد: اوکراین در سال ۱۹۹۴ به عنوان اولین کشور از مجموعه کشورهای 
جداشده از شوروی به عضویت طرح موسوم به »مشارکت برای صلح« ناتو درآمد و 
بدین ترتیب گام اولیه را برای همکاری با ناتو برداشت؛ گرچه در آن زمان روسیه هم 
با این طرح همکاری کرد. بعدها اوکراین در سال 2۰۰2 رسماً درخواست عضویت 
در ناتو را مطرح کرد. در جریان سفر یوهن مارچوک، وزیر دفاع وقت اوکراین به 
آمریکا در تاریخ پنجم می سال  2۰۰۳ میلادی، سند همکاری اوکراین با ناتو در 
زمینه  سرویس دادن به هواپیما های نظامی کشورهای عضو ناتو در واشنگتن امضا 
شد. علاوه بر این در جریان سفر دبیر کل ناتو به اوکراین در ۱۹ آوریل 2۰۰۴ در باره  
حق استفاده  ناتو از اراضی اوکراین و ترانزیت و آموزش نیروهای نظامی، مذاکرات 

اساسی به عمل آمد. درواقع دسترسی ناتو به خاک اوکراین زمینه را برای گسترش 
ناتو در اوکراین نیز فراهم کرد.

روس ها نمی خواهند ناتو در ۶۰۰ کیلومتری مسکو قرار بگیرند
این تحلیلگر مسائل سیاسی تصریح کرد: نخستین رزمایش مشترک  اوکراین 
با غرب در دهم جولای 2۰۰۳  تحت عنوان سپر صلح در اوکراین برگزار شد که 
نظامیان 2۳ کشور در آن شرکت داشتند. این مانور تحت سرپرستی آمریکا و ناتو 
برگزار گردید و در دو دهه اخیر نیز بارها به بهانه های مختلف رزمایش بین کشورهای 
غربی و اوکراین با مشارکت آمریکا برگزار شده و می شود. بنابراین عضویت اوکراین 
در ناتو در عمل تهدید سازمان پیمان آتلانتیک شمالی را به 6۰۰ کیلومتری مسکو 
می رساند. و اگر کی یف به ناتو بپیوندد، روس ها باید یک نظام نامه امنیتی جدید 
برای خود مشخص کنند و دکترین نظامی شان را تغییر بدهند. لذا مانورهایی که 
مسکو با بلاروس برگزار کرد و تحرکات نظامی در دریای سیاه و مرزهای منتهی به 
اوکراین همگی برای فشار آوردن به کی یف در جهت دور کردن این کشور از ناتو 
انجام شده است. حال اگر اوکراین وارد ناتو شود، بدون شک روسیه مدل برخورد 
خود را تغییر خواهد داد و به نظر می رسد دست به شروع یک جنگ نیابتی خواهد 

زد.
جنگ روانی آمریکا و بریتانیا باعث خروج سرمایه از اوکراین شد

در  مستقر  جدایی طلبان  اهرم  از  صورت  این  در  روس ها  افزود:  بهشتی پور 
لوهانسک و دونتسک که در شرق اوکراین واقع شده اند، استفاده خواهد کرد و 
آنموقع حتی ممکن است روسیه این دو منطقه را به عنوان یک جغرافیای مستقل 
از اوکراین به رسمیت بشناسند که این کار را با کریمه در سال 2۰۱۴ میلادی انجام 
داد. مسأله دیگر این است که رسانه های آمریکا و کاخ سفید دائماً بر طبل جنگ 
می کوبند و همین راهبرد آنها، صدای رئیس جمهوری اوکراین را هم در آورده است. 
دلیل این اعتراض هم خارج شدن سرمایه از این کشور به بهانه جنگی است که 

یک  اساساً  واشنگتن  اقدامات  این  می دانند.  نزدیک  بسیار  را  آن  آمریکایی ها 
عملیات روانی بی سابقه و همه جانبه است که علاوه بر رسانه های ایالات متحده، 
دولت بایدن هم به صورت تمام قد در این میدان حاضر شده است. نکته مهمتر این 
است که انگلیس هم با آمریکا در این پروژه رسانه ای و سیاسی به شدت هماهنگ 

شده اما فرانسه و آلمان به دلیل مسائل مربوط به انرژی فعلًا ساکت نشسته اند.
آمریکا به دنبال سوق دادن روسیه به سمت باتلاق است

وی گفت: معتقدم هدف کوتاه مدت آمریکا این است تکه روسیه را با کشاندن به 
باتلاق اوکراین در جغرافیای ضعف قرار بدهد. از نگاه واشنگتن، روسیه ضعیف شده 
بهتر از روسیه مقتدر است و زمانی که عملیات روانی غربی ها علیه مسکو شدت پیدا 
می کند به نوعی آنها به دنبال سوق دادن مسکو به سمت جنگ با اوکراین هستند. 
توجه داشته باشید که آمریکایی ها از سال ها پیش معتقدند بودند روسیه باید از 
حیث جغرافیایی تجزیه شود و بزرگ ترین کشور دنیا نام نگیرد. آنها معتقدند روسیه 
با ۱۷ میلیون کیلومتر وسعت باید به اجزای کوچک تر تقسیم شود اما در نهایت اگر 
آمریکایی ها بتوانند این کشور را وارد باتلاق کنند، کرملین با مشکل جدی روبه رو 
می شود. توجه داشته باشید که اگر روسیه به اوکراین حمله کند و هرگونه درگیری 
ایجاد شود، آمریکایی ها از این قضیه صرفاً خوشحال نمی شوند، بلکه نقشه بعدی 

آنها ایجاد به هم ریختگی در داخل روسیه و تضعیف جایگاه پوتین خواهد بود.
کرملین نباید وارد چنین منازعه خطرناکی شود

این پژوهشگر مسائل بین الملل عنوان کرد: واقعیت این است که روس ها در 
شرایط کنونی و در صورت حمله به اوکراین آسیب پذیرتر از دوران گذشته در حوزه 
اقتصادی خواهند شد؛ چراکه از یک سو ممکن است صادرات نفت و گاز آنها با 
اخلال روبه رو شود و از سوی دیگر ممکن است سوئیفت مسدود شود که تمام 
اینها می تواند ضربات جبران ناپذیری به اقتصاد روسیه وارد کند. لذا اگر روس ها، 
اوکراین را هدف قرار دهند در اصل به خواسته آمریکا تن دادند؛ زیرا بدون تردید 
تیم بایدن خط لوله نورداستریم 2 که با سرمایه ۱۰ میلیارد دلاری روسیه و آلمان 
تاسیس شده را هدف قرار می دهند تا بتوانند مشارکت مسکو با اروپا را به بن بست 
بکشانند. آمریکا نمی خواهد روابط میان اروپا و روسیه با راه اندازی و تکمیل خط 
لوله نورداستریم 2 و مسائل دیگر گرم بماند و به همین دلیل اگر کرملین عاقل باشد 

نباید وارد چنین منازعه خطرناکی شود.
اوکراینِ فعلی دیگر همانند ۲۰۱۴ نیست

بهشی پور افزود: روسیه باید با اوکراین وارد مذاکراتی شود که این کشور را صرفاً از 
ناتو دور کند اما موضوع نهایی، بحث سنجش و مقایسه رفتارهای نظامی روسیه با 
پرونده هایی مانند گرجستان و حتی الحاق شبه جزیره کریمه در سال 2۰۱۴ است. 
واقعیت این است که بسیاری معتقدند رفتار فعلی روسیه به هیچ وجه همانند رفتار 
این کشور در قبال پرونده هایی مانند اشغال آبخازیا و اوستیای جنوبی در سال 
2۰۰۸ و همچنین پرونده اوکراین در سال 2۰۱۴ نیست. آنها بر این اعتقادند که 
روسیه در قبال پرونده فعلی اوکراین تا حدودی دست به عصا حرکت می کند اما 

معتقدم چند مؤلفه تحلیلی در این میان غلط ارائه شده است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: توجه داشته باشید که جایگاه اوکراین به هیچ 
وجه با کریمه، گرجستان یا هر منطقه دیگری مانند سوریه و لیبی که روسیه در 
آنها به صورت مستقیم و یا غیرمستقیم حاضر بوده قابل مقایسه نیست و حتی 
افکار عمومی فعلی اوکراین هم با سال 2۰۱۴ قابل قیاس نیست. بحث ملی گرایی 
در اوکراین به هیچ وجه با گرجستان، کریمه یا جغرافیای دیگری که روسیه در آن 
حضور داشته یا دارد قابل قیاس نیست و اساساً نقاط افتراق زیادی در این محور 
وجود دارد اما به هر ترتیب توجه داشته باشید که این وضعیت و تشدید تنش میان 
مسکو و کی یف می تواند هزینه های زیادی برای روسیه داشته باشد و باید دید که 

طی روزهای آینده چه اتفاقی رخ خواهد داد.

بهشتی پور کارشناس ارشد مسائل روسیه :

در صورت پیوستن اوکراین به ناتو، روسیه جنگ نیابتی را کلید می زند

جمهوری اسلامی ایران به دنبال یک توافق خوب در کمترین 
زمان ممکن است، موفقیت مذاکرات و دستیابی به توافق به 
اراده طرف مقابل برای اتخاذ تصمیمات لازم خصوصا در حوزه 
تحریم ها و کنار گذاشتن خواسته های غیرواقع بینانه بستگی 

دارد. 
دور هشتم مذاکرات وین، که از روز ۱۱ دی ماه آغاز شده بود 
پس از وقفه یک هفته ای به منظور تنفس و رایزنی و دریافت 
دارد.  ادامه  کنندگان  مذاکره  توسط  لازم  دستورالعمل های 
خواسته های ایران در مذاکرات از ابتدا عینا مبتنی بر تعهدات 
پذیرفته شده همه طرف ها در برجام تنظیم شد و در این زمینه 
راهکارهای عملی و ایده های جدیدی را روی میز مذاکرات قرار 

گرفت.
در روزهای اخیر نیز به دنبال مطرح شدن پیشنهاداتی جدید 

هیات ایرانی راه حل هایی مشخص برای حل و فصل موضوعات 
باقی مانده ارائه کرده است. جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده 
که به دنبال یک توافق خوب در کمترین زمان ممکن است، 
هیات مذاکره کننده ایرانی نیز از ابتدا تاکید کرد که حاضر نیست 
چیزی کمتر از برجام را بپذیرد، چنانکه در حوزه تحریمی نیز 
چیزی فراتر از برجام طلب نکرده است. سیاست مقامات و تیم 
مذاکره کننده کشورمان از ابتدا تامین منافع جمهوری اسلامی 
ایران و مردم بر اساس اصول و دستورالعمل های مذاکراتی بوده 

است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان روز 
ایرلند،  خارجه  وزیر  کاوونی«  »سایمون  دیدار  در  چهارشنبه 
اولویت و محور اصلی سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 
در دوره جدید را حفظ منافع ملت ها و احترام متقابل دانست و 
خاطر نشان کرد: آنچه در مذاکرات جاری نیز بر آن تاکید داریم 
این است که تحریم ها باید به صورت واقعی برداشته شود و حقوق 

ملت ایران محترم شمرده شود.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان در نشست 
مطبوعاتی مشترک با سایمون کاوونی وزیر خارجه ایرلند، با بیان 
اینکه ایران با منطق مذاکراتی قوی به فعالیت ها و تلاش های 
خود در میز مذاکرات وین ادامه می دهد، گفت:  هدف ما رفع 
تحریم هایی است که در توافق برجام مورد استناد قرار گرفته 
است. اگر امروز در وین توافقی حاصل شود و تحریم ها لغو شود 
برای ایران بهتر از این است که فردا این اتفاق رخ دهد. لذا ما برای 
رسیدن به یک توافق خوب عجله داریم؛ در چارچوب مذاکراتی 

منطقی و تاکید بر دستیابی به حقوق ملت ایران.
غرب باید بازی را کنار بگذارد

موفقیت مذاکرات و دستیابی به توافق به اراده طرف مقابل برای 

اتخاذ تصمیمات لازم خصوصا در حوزه تحریم ها و کنار گذاشتن 
خواسته های غیرواقع بینانه بستگی دارد. اگر طرف های مقابل 
به ویژه آمریکا به تصمیم نهایی رسیده باشند امکان دستیابی به 

توافقی که  تامین کننده منافع مردم ایران باشد، وجود دارد.
علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان در 
این زمینه در توییتی نوشت: مذاکرات وین به مرحله ای رسیده 
که می توان در مورد نتیجه آن با قطعیت و بدون نیاز به گمانه زنی 
اعلام نظر کرد. تصمیم سیاسی آمریکا برای تحقق یا استنکاف 
از پذیرش الزامات شکل گیری توافق قابل اتکا و پایدار بر اساس 
اصول پذیرفته شده در برجام، می تواند جایگزین گمانه زنی ها 

شود.
وزیر امور خارجه کشورمان نیز در این رابطه با تاکید بر اینکه 
طرف های غربی و آمریکا باید بازی متن و زمان را کنار بگذارند، 
گفت: آنچه که مهم است این است که ببینیم بر روی زمین چه 
اتفاق واقعی برای لغو تحریم ها و بازگشت طرف های مقابل به 
تعهداتشان رخ می دهد. ما برای رسیدن به یک توافق خوب 
جدی هستیم، طرف های غربی باید از رفتار مبتنی بر شک 
و بازی با زمان و متن دست بردارند و نیت واقعی خود را برای 

بازگشت به تعهداتشان ذیل برجام به نمایش بگذارند.
به گزارش ایرنا، امیرعبداللهیان در بخش دیگری از سخنانش 
افزود: ما منتظر این هستیم که طرف آمریکایی و سه کشور 
جدی  برجام  ذیل  تعهداتشان  اجرای  به  بازگشت  در  اروپایی 
باشند. اگر چنین اراده ای به وجود بیاید و چنین اتفاقی انجام 
توافق خوب در کوتاه مدت در دسترس  به یک  شود رسیدن 

است.
اهداف مشخص ایران در مذاکرات

جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات وین، تنها به دنبال لغو 

تحریم ها نیست، بلکه به دنبال آن است که ایالات متحده آمریکا 
تضمین بدهد که بار دیگر مهانند سال 2۰۱۸ از توافق خارج 
نخواهد شد و قوانین بین المللی را نقض نخواهد کرد. ایران 
همچنین خواستار راستی آزمایی در زمینه اجرای تعهدات است 
که نشان دهد تحریم ها واقعا لغو شده اند، جمهوری اسلامی 
ایران در سال 2۰۱۵، اطمینان داد که توافق را اجرا خواهد کرد 
اما باراک اوباما، رئیس جمهور پیشین آمریکا با نقض توافق اجازه 

نداد که بسیاری از شرکت ها وارد مبادلات تجاری با ایران شوند.
برنامه هسته ای ایران صلح آمیز است و آنچه که مشکل اساسی 
در روند اجرای توافق 2۰۱۵ )برجام( ایجاد کرد بی عملی طرف 
های اروپایی در اجرای تعهداتشان و خروج آمریکا از این توافق 
بود. اشتباهی که باید از سوی آمریکا و سه کشور اروپایی جبران 

شود.
اکنون نیز به گفته وزیر امور خارجه کشورمان اگرچه آمریکایی 
ها از طریق پیام هایی که به واسطه کشورهای مختلف منتقل می 
کنند از داشتن حسن نیت صحبت می کنند اما تا این لحظه بر 
روی زمین اتفاق ملموسی که ترجمان عینی و عملی این حسن 

نیت مورد اشاره آمریکایی ها باشد مشاهده نشده است.
برخی از رسانه های غربی اخیرا با مرتبط کردن مذاکرات هسته 
ای ایران و تنش های اوکراین مدعی شده اند که هیات ایرانی 
سرعت مذاکرات را پایین آورده است تا نتیجه تحولات در موضوع 
اوکراین مشخص شود. اما با ید گفت که این اتهام زنی¬های بی 
اساس که به منظور مقصر نشان دادن ایران مطرح می شود، 
ریشه ای در واقعیات ندارد. تنش ها در اوکراین مساله تازه ای 
نیست این کشور سال هاست که به نقطه ای برای تقابل ناتو با 
روسیه تبدیل شده است و مباحث اوکراین بر مذاکرات جاری در 

وین تاثیرگذار نیست.

غرب باید بازی را کنار بگذارد؛

فینال مذاکرات وین در انتظار اراده سیاسی غرب

سیاسی

 کارشناس مسائل آمریکا گفت: توافق ضعیف در وین، دستاوردی حتی در حد آزاد شدن 
محدود دارایی ها برای ایران نخواهد داشت و برعکس آنچه برخی فکر می کنند، منجر به 

تنفس موقت هم نخواهد شد. 
حمیدرضا غلامزاده درباره روند مذاکرات هسته ای وین خاطرنشان کرد: مذاکرات وارد 
مرحله مصداقی شده و هر کدام از طرفین سعی دارد با طرح پیشنهاد، ابتکار عمل را در 

دست بگیرد و توپ را در زمین طرف مقابل بیاندازد.
وی با بیان اینکه تیم ایران مذاکرات را با منطقی به پیش می برد که در جامعه بین الملل 
پذیرفته شده است، افزود: ایران امتیاز معقول می دهد و امتیاز معقول می خواهد. همین 
موضوع باعث شده که روسیه و چین کاملا با ایران همراهی کنند و از آمریکا مطالبه کنند که 

در مقابل ایران کوتاه بیاید و امتیاز دهد.
این کارشناس مسائل بین الملل، اروپایی ها را نیز مخالف جدی منطق ایران در مذاکرات 
ندانست و گفت: اروپایی ها هم حداقل مخالفت جدی با ما ندارند و صرفا در حد حرف، 

ممکن است موضوعی را مطرح کنند.
غلامزاده با بیان اینکه مذاکرات برای رفع تحریم ها اکنون در شطرنج سیاسی قرار گرفته، 
خاطرنشان کرد: به خاطر رویکرد منطقی تیم ایران در مذاکرات، اگر ما روی موضع اصولی 

خود پافشاری کنیم آمریکایی ها نمی توانند ما را متهم به شکست مذاکرات کنند.
امتیازگیری از ایران هر روز سخت تر می شود

ضرب  گفت:  نیز  مذاکرات  رسیدن  نتیجه  به  برای  ها  غربی  الاجل  ضرب  درباره  وی 
الاجل اصلا برای ایران موضوعیت ندارد زیرا زمان به نفع ما است و طرفی که با مشکل 
زمان روبه روست طرف آمریکایی و غربی است.  پیشرفت های صلح آمیز هسته ای ایران 
برای آمریکا و غرب هزینه داشته و آنها در حال از دست دادن فرصت هستند. هرچه زمان 

بیشتری بگذرد آنها مجبور خواهند بود امتیاز بیشتری به ایران بدهند. کار آمریکایی ها برای 
امتیازگیری از ایران هر روز سخت تر می شود.

این کارشناس حوزه سیاست خارجی درباره مطرح شدن توافق موقت در رسانه های غربی 
نیز گفت: اگر منظور از توافق موقت این باشد که فعلا توافقی داشته باشیم تا بعد سراغ توافق 
اصلی درباره رفع تحریم ها برویم، حتماً به شکست می انجامد زیرا زمینه بازگشت بدون هزینه 

آمریکا به میز برجام را فراهم می کند.
غلامزاده، توافق موقت را تنها در صورتی که مکمل برجام برای رفع سریع تر تحریم های 

ایران و بازگشت طرفین به تعهداتشان باشد، قابل پذیرش و قابل تحقق دانست.
وی، درباره تاثیر تنش روسیه و اوکراین بر مذاکرات وین نیز گفت: هیاهوی مقامات و 
رسانه های آمریکا درباره احتمال حمله روسیه به اوکراین جعل بحران است. آمریکا از روسیه 
هیولا می سازد تا افکار عمومی داخلی را از مشکلات موجود منحرف کند. کاخ سفید با 
این بحران سازی در حوزه سیاست خارجی، قصد دارد بحران های داخلی خود را مدیریت 

می کند.
این کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با ایرنا درباره تاثیر رقابت واشنگتن با پکن بر 
مذاکرات وین نیز گفت: آمریکا به خاطر رقابت جدی اقتصادی با چین، به همکاری اروپایی 
ها به شدت نیاز دارد. یکی از کارکردهای برجام برای آمریکایی ها هم این است که رویکرد 

چندجانبه گرایی و همکاری ها با اروپا را تثبیت و تقویت می کند.
توافق ضعیف دستاوردی برای ایران نخواهد داشت

غلامزاده، اراده ایران برای گرفتن تضمین های لازم در حوزه رفع تحریم ها را منطقی 
دانست و گفت: در ماه نوامبر، انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا برگزار می شود که به طور 
قطع سنا و به احتمال زیاد مجلس نمایندگان را در اختیار جمهوری خواهان قرار خواهد داد. 

در نتیجه، کار جو بایدن رییس جمهوری آمریکا برای صدور فرمان اجرایی جهت رفع تحریم 
های ایران سخت تر خواهد شد.

وی افزود: اگر بایدن بخواهد توافق را به عنوان یک سند حقوقی در کنگره ارائه کند طبق 
»قانون تحریم های ایران«، باید تایید کنگره را بگیرد که همین الان هم برای گرفتن تایید آن 
با چالش مواجه است. بنابراین مجبور است دستور اجرایی صادر کند که اگر دستور اجرایی 
هم صادر کند، کنگره همان موقع یا بعدا می تواند با سازوکارهای تقنینی جلوی آن را بگیرد.
این کارشناس مسائل سیاسی گفت: حتی اگر کنگره فعلی نتواند دستور اجرایی بایدن 
برای رفع تحریم های ایران را لغو کند، کنگره بعدی که ژانویه سال آینده مستقر خواهد شد 

می تواند با تقنین، این دستورات اجرایی را کنار بگذارد.
غلامزاده درباره دیگر چالش های پیش روی هرگونه توافق ضعیف در وین خاطرنشان کرد: 
بر اساس برجام، در سال 2۰2۳، هم ما باید پروتکل الحاقی را در مجلس شورای اسلامی 
تصویب کنیم و هم آمریکایی ها باید برجام را در کنگره تصویب کنند که این هم یک چالش 

جدی است.
وی افزود: در سال 2۰2۴ هم انتخابات ریاست جمهوری آمریکا برگزار می شود که بر 
اساس نظرسنجی ها، احتمال آمدن رئیس جمهور جمهوری خواه بسیار بیشتر از دموکرات 

است.
این کارشناس مسائل آمریکا تصریح کرد: با این جدول زمانی و وضعیتی که پیش روی 
برجام قرار دارد، منطق تیم مذاکره کننده ایران برای گرفتن تضمین های لازم و راستی 
آزمایی رفع تحریم ها کاملا به جا و درست است. توافق ضعیف در وین دستاوردی حتی در 
حد آزاد شدن محدود دارایی ها برای ایران نخواهد داشت و برعکس آنچه برخی فکر می 

کنند، تنفس موقت هم نخواهد بود.

کارشناس مسائل آمریکا:

توافق ضعیف دستاوردی حتی در حد تنفس موقت هم نخواهد داشت
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انتصاب معاونان جدید دانشگاه علوم پزشکی قم 
با حکم رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم معاونان جدید این دانشگاه معرفی شدند.دکتر مهدی مصری 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در احکام جداگانه ای معاونین جدید دانشگاه را معرفی کرد.در این احکام 
دکتر محسن رضایی آدریانی به عنوان سرپرست جدید معاونت درمان، دکتر احمد حرمتی سرپرست جدید 
معاونت آموزش، دکتر رضا شیروانی سرپرست جدید معاونت توسعه مدیریت و منابع، دکتر علیرضا کوهپایی 
سرپرست جدید معاونت تحقیقات و فناوری، دکتر ثارالله شجاعی سرپرست جدید معاونت دانشجویی و 
فرهنگی و دکتر علی بیگدلی به عنوان سرپرست جدید مرکز اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث 
منصوب شدند.دکتر مهدی مصری یازدهم دی به عنوان رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم منصوب شد و 
حالا ۴۴ روز بعد از آغاز فعالیت خود، همه معاونان به جز معاون غذا و دارو را تغییر داد. دکتر سیامک محبی 
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم هم در روزهای گذشته در سمت خود ابقاء شد. تمامی معاونان از 

نیرو های دارای سابقه فعالیت در علوم پزشکی قم هستند. 

حجم درخواست های مردمی 1۹ برابر شده است
رییس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری این مرکز را پیشانی و کانون ارتباط دولت با مردم دانست و 
گفت: حجم مطالبات و درخواست های مردم نسبت به پنج ماهه ابتدای سال ۱۹ برابر شده است.حجت 
الاسلام والمسلمین احمد صالحی روز یکشنبه در جلسه هم اندیشی مراکز ارتباطات مردمی استانداری های 
سراسر کشور که با حضور سید صولت مرتضوی معاون اجرایی رییس جمهور برگزار شد، افزود: این نشست 
در راستای افزایش تعامل و هم افزایی بیشتر مجموعه ها و تقویت بنیان ارتباطات مردمی دولت است تا شاهد 
گام های مؤثرتر در ارتقای کمی و کیفی عملکرد و خدمت رسانی خالصانه به مردم در جهت عمل به روح 
منشور بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی باشیم.صالحی اظهار داشت: دولت مردمی در شرایطی فعالیت 
جهادی خود را آغاز کرد که انتظارات مردم در سال های اخیر با یأس و ناامیدی گره خورده و مشکلات 
معیشتی همراه با وضعیت اسفناک ناکارآمدی و شیوع کرونا عرصه زندگی مردم را سخت تر از همیشه کرده 

بود.

محمد کاسبی به بخش منتقل شد 
محمد کاسبی با بهبود نسبی شرایط جسمی اش به بخش بیمارستان منتقل شد.محمد کاسبی ـ 
 ـبعد از سپری کردن  فیلمنامه نویس، نمایشنامه نویس، کارگردان و بازیگر باسابقه تئاتر، سینما و تلویزیون 
2۵ روز سخت در سی سی یو بیمارستان عرفان، سرانجام به بخش انتقال یافت.دختر محمد کاسبی، ضمن 
تایید این خبر گفت: طبق گفته های پزشک معالج ایشان، دکتر بابک شریف کاشانی، چنانچه وضعیت 
پایداری قلب پدر ادامه پیدا کند، ان شاءالله پزشکان می توانند برای درمان و جراحی قلب، تصمیم نهایی 
خود را اتخاذ و عملی کنند.به گفته یلدا کاسبی، این بازیگر با سابقه، با وجودی که روزهای سختی را پشت 

سر گذاشته است، با اتکاء به خدا و دعای مردم عزیز ایران، همچنان به ادامه درمان امیدوار است. 

۳8۰۰ ایرانی زندانی در خارج از کشور وجود دارد
معاون امور بین الملل قوه قضاییه، گفت: از مجموع حدود ۳۸۰۰ ایرانی زندانی در خارج از کشور، فقط 
دو هزار نفر در ترکیه هستند.کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق 
بشر، درباره مسائل حقوقی و قضایی ایرانیان خارج از کشور، افزود: مسائل ایرانیان خارج از کشور صرفاً 
بهره مندی از خدمات حقوقی- قضایی نیست، بلکه برخی از ایرانیان در خارج از کشور زندانی هستند که 
به علت مجرم بودن و یا اینکه ناعادلانه و یا بهانه سیاسی و واهی از جمله دور زدن تحریم ها در حبس به سر 

می برند، که حمایت از آنان ضروری است.

رئیسی به قطر می رود 
قطر،  در  جهان  انرژی  ابرصادرکنندگان  اجلاس  در  شرکت  به منظور  ایران  اسلامی  رییس جمهوری 
اواخر هفته آینده به این کشور سفر می کند.به گزارش ایرنا، مقامات قطری تا چند روز دیگر میزبان ابر 
صادرکنندگان انرژی جهان در دوحه خواهد بود.امیر قطر هفتم بهمن ماه امسال معاون نخست وزیر و وزیر 
خارجه کشورش راهی تهران کرد تا دعوت نامه حضور رییس جمهور کشورمان به عنوان مهمان ویژه  اجلاس 

گازی قطر را تقدیم سید ابراهیم رئیسی کند.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

احداث و بهره برداری از پارکینگ 
عمومی در بلوار امین

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از احداث و بهره برداری 
از پارکینگ عمومی در بلوار محمد امین)ص( با هدف ساماندهی پارک خودروها و 
تامین بخشی از نیاز شهروندان در خصوص ایجاد پارکینگ عمومی در این بلوار خبر 

داد.
حسین شعبان زاده با اشاره به ضرورت ساماندهی پارک خودروها در سطح شهر و 

اماکن عمومی از برنامه ریزی، ایجاد و احداث طرحهای در این راستا خبر داد.
وی با بیان اینکه رشد سریع شهرنشینی در قم و افزایش جمعیت و به تبع آن رشد 
تردد خودرویی، موجی از مطالبات در خصوص ایجاد فضاهای عمومی پارکینگی و 
همچنین ساماندهی توقفگاه های موقت و طولانی مدت را بوجود می آورد تصریح 
کرد: رفتار ترافیکی صحیح رانندگان در این خصوص بسیار تاثیر گذار و مفید خواهد 

بود.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: با احداث 
پارکینگ روباز شهید کاظمی در خیابان شهداء )صفائیه( و ایجاد بستر مناسب جهت 
پارک خودرو به تعداد مناسب، باز هم شاهد توقف های دوبله و ساکن که منجر به 
انسداد مسیر و گره های ترافیکی شده هستیم که لازم است شهروندان از امکانات 
ایجاد شده به نحو صحیح استفاده نموده و تا حد امکان سطح معابر را جهت تردد 

اختصاص دهند.
شعبان زاده با اعلام خبر احداث پارکینگ در کوچه ۱6 بلوار محمد امین افزود: در 
بسیاری از معابر پر تردد و اصلی شهر قم با توجه به توان و امکانات موجود و زمین 
های خالی امکان ایجاد پارکینگ در سطح گسترده از استعداد بسیار کمی برخوردار 
است ولی سازمان ترافیک از هر امکانی در این خصوص استقبال نموده و آماده است 
ضمن آماده سازی، فضای ایجاد شده را جهت استفاده عمومی در اختیار شهروندان 

قرار دهد.
  

رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم :

قم کارت ویژه کارکنان شهرداری
 به زودی رونمایی می شود

رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم از رونمایی »قم کارت 
پرسنلی« ویژه کارکنان شهرداری در آینده نزدیک خبر داد.

کوروش محمدحسینی با اشاره به اینکه خدمات بانکی و غیربانکی متفاوتی مبتنی 
بر کارت های مختلف به همکاران شهرداری قم در حال ارائه می باشد، از روزنمایی یک 
کارت واحد با قابلیت ارائه خدمات متنوع بانکی و شهروندی برای همکاران شهرداری 

قم خبر داد.
وی با بیان اینکه تعدد ارائه خدمات مبتنی بر کارت باعث سردرگمی همکاران و 
صرف هزینه های موازی برای تولید و تأمین کارت های متعدد می گردد یادآور شد 
که کشور ما در شرایط تحریم قرار داشته و واردات کارت و چیپست های الکترونیکی 
آن برای کشور بسیار هزینه بر هستند، لذا با ایجاد زیرساخت های فناورانه مورد نیاز، 
»قم کارت پرسنلی« به عنوان راه حل یکپارچه ارائه خدمات مبتنی بر کارت، برای 
تمامی خدمات بانکی و شهروندی مرتبط با پرداخت های خرد، از جمله پرداخت 
هزینه های حمل و نقل عمومی، استفاده از اماکن و بوستان های شهر، خدمات 
همکاران  دسترس  زودی  به  غیره،  و  دستمزد  و  حقوق  دریافت  با  مرتبط  بانکی 

شهرداری قرار خواهد گرفت.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم افزود: این زیرساخت 
می تواند برای سایر دستگاه های اجرایی استان نیز مورد استفاده قرار گیرد و تمامی 
دستگاه های اجرایی و حتی بخش خصوصی می توانند با هماهنگی های لازم، از این 

زیرساخت به عنوان کارت یکپارچه شناسایی، شهروندی و بانکی بهره مند شوند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خبرداد:

وجود ۲۴ ایستگاه آتش نشانی
 ۲۴ ساعته درشهر قم

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت :بعد از سفر 
مقام معظم رهبری به قم ساخت همزمان ۱۰ ایستگاه آتش نشانی در قم شروع 
شد. قبل از این سفر پر خیروبرکت، قم ۱۴ ایستگاه آتش نشانی داشت و اکنون 2۴ 
ایستگاه فعال  در سه شیفت 2۴ ساعته در سطح شهر جهت خدمت رسانی به مردم 

وجود دارد.
حمید کریمی افزود: کلنگ زنی ایستگاه 2۵ آتش نشانی قم یعنی ایستگاه مادر در 
بلوار پیامبر اعظم)ص( انجام شده و ساخت آن  شروع شده است؛ جانمایی ایستگاه 
آتش نشانی مادر در قم کارشناسی شده است، چراکه بلوار پیامبر اعظم)ص( دارای 
مرکزیت است و در مسیر به شرق و غرب و شمال و جنوب استان دسترسی وجود 

دارد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۵22 آتش نشان عملیاتی و ستادی در شهر قم 
مشغول خدمات رسانی هستند، ابراز کرد: ۹6 دستگاه خودروی عملیاتی سبک، 
تجهیزات  جمله  از  مرتبه  بلند  نردبان های  و  پشتیبان  و  سنگین  سنگین،  نیمه 

آتش نشانی در قم است.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم اضافه کرد:  ۱2 
خودروی ستادی و بیش از 2۰ موتورسیکلت ستادی و عملیاتی جهت خدمت رسانی 

به شهروندان قم فعال هستند.
وی ادامه داد: بسته به نیاز شهر قم درخواست های را برای اضافه شدن تجهیزات 
از مسئولان انجام دادیم و پیگیری خواهیم کرد تا ان شاالله بتوانیم امکانات به روز و 

پیشرفته ای را برای خدمت به مردم قم جذب کنیم.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد:

اجرای مسیر دسترسی بوستان شهدای گمنام 
به مقابر شهدای گمنام کوه خضر نبی)ع(

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از اجرای مسیر دسترسی از بوستان شهدای گمنام 
به مقابر شهدای گمنام کوه خضر نبی )ع( با اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اجرای پروژه مسیر دسترسی از بوستان شهدای 
گمنام به مقابر شهدای گمنام کوه خضر نبی )ع( اظهار داشت: در راستای اجرای 
این پروژه بیش از ۳۰۰۰ مترمکعب خاک برداری انجام شده است . به گفته وی، در 
این پروژه زیرسازی پیاده روهای مسیر با رعایت اصول ایمنی بتن ریزی و بلوک چینی 
شده و در راستای ایمنی هر چه بیشتر تردد شهروندان، نرده گذاری به طول ۱۰۰ 
متر و ارتفاع 2 متر در کل مسیر انجام می شود. مدیر منطقه چهار شهرداری قم، 
مدت زمان اجرای این پروژه را ۴ ماه اعلام و تصریح کرد: هدف از اجرای این طرح 
ایجاد مسیر دسترسی ایمن به مقابر شهدای گمنام کوه خضر نبی )ع(، ساماندهی 
تردد محدوده کوه خضر نبی )ع( و دسترسی آسان و ایمن معلولین و جانبازان است.

  
با هزینه ۱۳ میلیارد ریالی صورت گرفت ؛

اتصال فضای سبز رینگ دوم
 مسجد جمکران به شبکه آب خام 

اتصال فضای سبز رینگ دوم مسجد جمکران به شبکه آب خام با حدود ۹ هزار متر 
لوله گذاری انجام شد.

به گزارش واحد خبر سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، لوله گذاری برای 
آب رسانی فضای سبز بلوار حضرت خدیجه)س( به طول ۸ هزار و 2۵۰ متر در رینگ 
دوم مسجد مقدس جمکران انجام شده و کل رفیوژ وسط و لاین ها به شبکه آبیاری 

تحت فشار و شبکه آب خام منطقه پنج متصل شده است.
با اجرای این پروژه فضای سبز رینگ دوم مسجد مقدس جمکران به طول کامل 
تحت پوشش آبیاری تحت فشار در شبکه آب خام قرار گرفته که برای این پروژه حدود 
۱۳ میلیارد ریال هزینه شده است  همچنین از بلوار انتظار تا خیابان حجر بن عدی 
نیز این شبکه اجراشده و با انجام این پروژه حجم زیادی از بار آبیاری سنتی تانکری 

کاسته و صرفه جویی ریالی قابل توجهی انجام شده است.
گفتنی است همچنین بوستان امام حسن)ع( با مساحت حدود سه هکتار در 
مجاورت جاده کاشان تحت پوشش آبیاری تحت فشار قرار گرفت که برای این عرصه، 
هزار و ۱۰۰ متر شبکه انتقال آب به شبکه آب خام متصل شد که ۱.۵ میلیارد ریال 

برای آن هزینه شده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:
دستگیری ۲6 تن از اراذل و اوباش در طرح اقتدار پلیس

جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری 26 تن از اراذل و اوباش در طرح اقتدار پلیس قم خبر 
داد. 

سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در راستای ابلاغ تدابیر فرمانده کل انتظامی کشور مبنی بر 
برخورد قاطع با اراذل و اوباش در استان ها، شب گذشته طرح اقتدار پلیس با حضور مأموران یگان 
امداد، یگان ویژه، پلیس امنیت عمومی، مأموران فرماندهی انتظامی شهرستان و همچنین همکاری 
بسیج در قم اجرا و 26 تن از اراذل و اوباش در این رابطه دستگیر و 6 قبضه سلاح سرد از افراد کشف شد.
وی با بیان اینکه ۱۰ تن از افراد دستگیر شده دارای سوابق متعدد کیفری هستند، تصریح کرد: یک نفر 

از این افراد با سلاح سرد به مأموران حمله ور شده بود که با تیراندازی پلیس زمین گیر شد.
سردار اسماعیلی اضافه کرد: از متهمان 2 دستگاه خودرو و همچنین یک دستگاه موتورسنگین 
۱۰۰۰cc توقیف و مقادیری مواد مخدر و 2۰ کیلو اکلیل سرنج برای ساخت مواد محترقه کشف شده 
است. جانشین فرمانده انتظامی استان قم از اهتمام پلیس قم در برخورد با اراذل و اوباش خبر داد و 
تاکید کرد: امنیت خط قرمز پلیس بوده و با کساني که موجب سلب آسایش مردم شوند به شدت برخورد 

خواهیم کرد. 
کشف ۱۶ دستگاه دستگاه استخراج ارز دیجیتال

جانشین فرمانده انتظامی استان  دربخش دیگری از سخنان خود از کشف ۱6 دستگاه استخراج ارز 
دیجیتال در این استان خبر داد   سردار اسماعیلی اظهارداشت: مأموران کلانتری 22 شهرک پردیسان 
در اجرای طرح برخورد با مکان هایی که مبادرت به استفاده از دستگاه های ماینر می کنند، یک منزل 

مسکونی را در این رابطه شناسایی و موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و طی بازرسی 

صورت گرفته ۱6 دستگاه ماینر )دستگاه استخراج ارز دیجیتال( غیر مجاز را کشف کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: کارشناسان ارزش ریالی دستگاه های استخراج 
ارز دیجیتال کشف شده قاچاق را حدود ۵ میلیارد ریال اعلام کردند. سردار اسماعیلی تصریح کرد: 
فعالیت غیر مجاز تولید کننده رمز ارز دیجیتال علاوه بر مضرات اقتصادي باعت اخلال در شبکه برق 

رساني مي گردد، لذا شهروندان هر گونه خبري در این زمینه را بلافصله به پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند. 

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:
ضرب شست پلیس به عاملان تخریب و نزاع دسته جمعی 

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری عاملان نزاع دسته جمعی که اقدام به تخریب ۳ 
دستگاه موتورسیکلت و یک دستگاه خودرو پراید کرده بودند، خبر داد. 

حبیب الله منصوری متین اظهار کرد: با اعلام مرکز پیام مبنی بر وقوع نزاع دسته جمعی و در پی آن 
تخریب یک دستگاه خودرو پراید و ۳ دستگاه موتورسیکلت، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 
کلانتری ۱۷ شهید بهشتی قرار گرفت. وی افزود: در ادامه ماموران با انجام اقدامات گسترده اطلاعاتی و 
پلیسی، مخفیگاه متهمان را شناسایی و در عملیات غافلگیرانه هر 6 نفر را دستگیر و یک دستگاه خودرو 
پژو پارس از افراد توقیف شد. جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه افراد دستگیر شده 
دارای سوابق متعدد کیفری و شرارت هستند، تصریح کرد: متهمان در نهایت به همراه پرونده تشکیل 
شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. منصوری متین در پایان با اشاره به 
اینکه دستگیری این افراد موجب خرسندی شهروندان شد، اظهارداشت: پلیس با تمام توان در راستای 
تامین نظم، امنیت و آرامش شهروندان پای کار بوده و با عاملان برهم زدن نظم عمومی و امنیت مردم به 

شدت برخورد خواهد کرد.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف محموله پارچه قاچاق در قم 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: از یک قاچاقچی پارچه در قم محموله ای به ارزش ۵,۱ 
میلیارد ریال کشف و ضبط شد. مهدی ریاضی اظهارداشت: از یک دستگاه کامیون ایسوزو در حومه 

شهر قم مقادیر قابل توجهی پارچه قاچاق به ارزش ۵,۱۵۵,۸2۸,2۵۴ ریال کشف و ضبط شد.
وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، 
ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک 
مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ و متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه 

قاچاق، جمعاً به پرداخت مبلغ ۵,۱6۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم کرد.
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خاطر نشان کرد: بر اساس قانون کلیه محمولهِ مکشوفه قاچاق 

توسط مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان شد.

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۲۷ صندوق اعتباری خرد زنان روستایی در قم فعال است

نماینده ولی فقیه در استان قم پیوند خانه، مسجد 
و مدرسه را پیوندی ارزشمند و اصیل دانست. 

آیت الله سیدمحمد سعیدی، امام جمعه قم در 
ارتباط تصویری با ششمین اجلاس استانی نماز قم 
که در شهرستان کهک برگزار شد، گفت: امیدوارم 
این نشست باعث خیر و برکت و اقامه نماز در سطح 
بهتر و بیشتری باشد و در پرتو اقامه این فریضه الهی 
ان شاءالله منکرات و زشتی ها هم رخت برمی بندد.

وی افزود: پیوند خانه، مسجد و مدرسه یک پیوند 
اولین  خانه  است.  اصیل  و  ارزشمند  و  محتوایی 
محیطی است که انسان با آنجا انس می گیرد، در 

آنجا اولین مراحل رشد و تربیت را طی می کند.
نماینده ولی فقیه در استان قم خاطر نشان کرد: 
مسجد دومین جایی است که انسان در آنجا حضور 
پیدا می کند، با مؤمنین ارتباط برقرار می کند، چه 
در سنین کودکی و نوجوانی که با والدین به مسجد 
و  مستقل  انسان  خود  که  وقتی  در  چه  و  می رود 
بزرگ می شود، اوقات نماز، مراسمی که در مساجد 
برگزار می شود، کارهای خیری که در مسجد انجام 

می شود.

تربیت  و  تعلیم  در  نقش مدرسه  به  اشاره  با  وی 
انسان ها اظهار داشت: مدرسه جایی است که انسان 
برای تعلیم و تربیت و فراگیری علوم به طور خاص در 
آن حضور پیدا می کند، با معلمان، آموزگاران عزیز، 
کسانی که برای رشد این جامعه فرصت های خود، 
سلامتی خود، عمر خود و امکانات خود را بسیج 
می کنند تا این نسل پاک و عزیز ما به رشد و موقعیت 

خوبی برسند.
امام جمعه قم، خاطر نشان کرد: این سه محور و 
این سه کانون به لحاظ تأثیرگذاری ای که در تقویت 
انسان، حفظ انسان از آسیب ها و بلاها و شکل گیری 
فعالیت ها و هماهنگ شدن کارهایی که انسان بنا 
است انجام دهد، بسیار مهمی دارد و اگر چنانچه 
این سه محور و سه کانون با هم همراه باشند، تأثیر 
مهمی در زندگی فردی و اجتماعی انسان و جامعه 
ما می گذارند. وی با اشاره به آفت های جدا بودن 
این سه رکن از یکدیگر گفت: اگر چنانچه هریک از 
اینها منفصل از هم کار کنند، کار جزیره ای باشد و 
هماهنگ نباشند کار به سامان نخواهد رسید، کارها 
منطقی و سالم پیش نخواهند رفت، بنابراین یکی از 

وظایف مهم هماهنگ شدن این سه مرکز، ارتباط 
داشتن این سه مرکز با یکدیگر است. هیچ وقت اولیا 
مدرسه از منزل و از خانواده دانش آموزان بی خبر 
نیستند، هیچگاه امام جماعت مسجد از مدرسه ها 
سه  این  کردن  کار  هماهنگ  در  نیست،  بی خبر 
محور خیر و برکاتی است که ما اساس انقلابمان و 
نهضتمان با هماهنگی این سه محور اصیل و مهم 

تأسیس شده است و انقلابمان شکل گرفته است.

آیت الله سعیدی در ارتباط تصویری با ششمین اجلاس استانی نماز قم :

پیوند خانه، مسجد و مدرسه پیوند ارزشمند و اصیل است

ترویج کشاورزی سازمان جهاد  مدیر هماهنگی   
کشاورزی استان قم گفت: به منظور توانمندسازی 
در  روستایی  درمناطق  ساکن  زنان  بیشتر  هرچه 
صندوق   2۷ اقتصادی،  و  اجتماعی  حوزه های 
اعتباری خرد زنان روستایی با 2۰ میلیارد ریال سرمایه 

و عضویت ۹۰۰ نفر در قم فعال است. 
کاظم شکوریان فرد اظهارداشت: این صندوق ها به 
دو منظور کلی ایجاد می شود، نخست به منظور ارتقا 
سطح فعالیت های اجتماعی زنان روستایی و سپس 
زمینه  در  ایشان  توانمندی های  تقویت  راستای  در 
انجام فعالیت های اقتصادی و کسب درآمد پایدار که 
هر دو این حوزه ها به پیشرفت هرچه بیشتر روستاهای 
تاسیس  جریان  در  افزود:  وی  می انجامد.  استان 
نفر  روستایی، سه  زنان  اعتباری خرد  صندوق های 
انتخاب  منشی  و  حسابدار  مدیرعامل،  عنوان  به 

می شوند و این افراد در دوره های آموزشی مدیریت 
و مهارت های ارتباطی با حضور اساتید برتر کشور 
شرکت می کنند که همین نکته موفقیت بیشتر ایشان 
در عرصه های اجتماعی را در پی  دارد. وی ادامه داد: 
همچنین با برگزاری دوره های مهارتی و توانمند سازی 
زنان روستایی با نحوه فعالیت در حوزه هایی مانند 
تولید و فرآوری محصولات کشاورزی، تولید گیاهان 
دارویی، فرآوری محصولات باغی و لبنی، خیاطی، 
پرورش پرندگان زینتی و نگهداری و پرورش دام آشنا 
می شوند و می توانند کسب وکار مورد نظر خود را ایجاد 
حاصل  درآمد  و  کار  این  با  گفت:  شکوریان  کنند. 
از آن، بخشی از هزینه های خانوار روستایی توسط 
بانوان تامین می شود و بسترهای لازم برای رشد و 
توسعه اقتصادی مناطق روستایی استان بیش ازپیش 
فراهم می آید. وی افزود: در همین رابطه و به منظور 

معرفی توانمندی ها و ظرفیت های تولید محصولات 
کشاورزی توسط بانوان روستایی استان، نمایشگاهی 
در دهه فجر سال جاری در سازمان جهاد کشاورزی 
قم دایر شد که در جریان آن 22 نفر از زنان فعال در 
این عرصه شرکت داشتند و محصولاتی همچون میوه 
محصولات  دارویی،  گیاهان  خشک،   سبزیجات  و 
فرآوری شده لبنی و باغی، صنایع دستی و نان های 

محلی تولید شده به دست خودشان را عرضه کردند.
وی با اشاره به استقبال خوبی که از این نمایشگاه 
صورت گرفت، ادامه داد: در حاشیه این نمایشگاه 
کارگاه های تخصصی مهارتی برای شرکت کنندگان 
در زمینه بسته بندی، برندسازی،  بازاریابی محصول 
با استفاده از فضای مجازی و ظرفیت بهره مندی از 
روستایی  زنان  اعتباری خرد  امکانات صندوق های 

به منظور توسعه کسب و کارشان برگزار شد.

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از ۱2۱ هزار متقاضی از این 
استان در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند که از این تعداد بیش از 2۹ 

هزار ثبت نام مربوط به مجردین است. 
محمد صادقی با اشاره به ثبت نام ۱2۱ هزار و ۵۴۳ متقاضی در مجموع 
طرح های اقدام ملی مسکن و نهضت ملی مسکن در این استان، بیان کرد: از 
این تعداد ۷۹ هزار و 2۹۵ ثبت نام مربوط به طرح نهضت ملی مسکن در استان 
بوده که ۱۹ هزار و ۸۳۷ مورد از ثبت نامی ها مربوط به مجردین2۳ الی ۴۵ سال 
است.  وی در مورد تامین زمین در استان گفت: تامین زمین حدود ۳۵ هزار واحد 

انجام شده و بقیه سهمیه چهار ساله مسکن استان در دست اقدام است.
صادقی با اشاره به تعداد 6۳ هزار واحد در نظر گرفته شده برای استان، افزود: 
از تمام ظرفیت ها از جمله بافت فرسوده و سایر شهرهای استان برای تولید و 

تأمین مسکن اقشار مختلف مردم استفاده خواهد شد.

مدیرکل راه و شهرسازی قم تاکید کرد: در عملیات اجرایی واحدهای مسکونی 
تمام موارد مربوط به استحکام و مقاومت ساختمان به لحاظ ایستایی و مقاومت 

در برابر زلزله و عمر مفید ساختمان در نظر گرفته می شود.
 وی در مورد اقدام های انجام شده در مورد طرح اقدام ملی مسکن در استان 
نیز خاطر نشان کرد: پروژه های اقدام ملی مسکن در شهر قم که توسط بنیاد 
مسکن و ستاد اجرایی فرمان امام در حال اجرا است، سطح پیشرفت فیزیکی 

متفاوتی دارند و برخی از پروژه ها به زودی تحویل متقاضیان خواهد شد.
تولید توسط  ابلاغ قانون جهش  بعد  ثبت نام نهضت ملی مسکن یک ماه 
رییس جمهور از 2۸ مهرماه در سامانه saman.mrud.ir آغاز شد؛ نهضت ملی 
مسکن یکی از سیاست های کلان دولت سیزدهم در حوزه مسکن است که بر 
اساس این سیاست، احداث چهار میلیون واحد مسکونی در چهار سال در برنامه 

دولت قرار گرفته است.

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد: 
ثبت نام بیش از ۱۲۱ هزار متقاضی قمی در سامانه مسکن 

مشکلات مرکز تفریحی آب و تاب برطرف می شود
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
پیگیری  تاب  و  پارک آب  استان قم گفت: مشکلات 
و  تفریحی  مراکز  نیازمند  استان  که  چرا  می شود 

سرگرمی است.
علیرضا ارجمندی به همراه سیدجواد جلالی نژاد 
و  گردشگری  های  مجتمع  صنفی  انجمن  رئیس 
واحدهای پذیرای استان قم در بازدید از مرکز تفریحی 
رزاقی  علیرضا  با  دیدار  و  قم  تاب  و  آب  سرگرمی  و 

سرمایه گذار و کارآفرین این مرکز تفریحی از نزدیک با 
مشکلات این پارک آبی آشنا شد و اظهار کرد: نشاط 
اجتماعی و انجام تفریحات سالم و مفرح به ویژه برای 
نوجوانان و جوانان همواره مورد توجه مسئولین استان 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل  است.  بوده 
صنایع دستی قم با بیان این که راه اندازی مجدد مرکز 
تفریحی و سرگرمی پارک آب و تاب قم ضروری است، 
ادامه داد: مراکز تفریحی در ایجاد شادابی، افزایش 

روحیه و تخلیه هیجانات جوانان نقش مهمی دارند.

ارجمندی با بیان این که مرکز تفریحی آب و تاب اولین 
پارک آبی کلانشهر قم و یکی از بزرگ ترین پارک های آبی 
سرپوشیده های کشور است، افزود: این مرکز قبل از 
تعطیلی برای 2۰۰ نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کرده 

که رقم قابل توجهی است.
گردشگری  در صنعت  موجود  موانع  به  اشاره  با  او 
استان گفت: تسهیلات بانکی، عدم هماهنگی میان 
دستگاه های اجرایی، هر کدام سهم به سزایی در ایجاد 

موانع در صنعت گردشگری قم دارند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

استان قم نیازمند مراکز تفریحی و سرگرمی است

مدیرکل دامپزشکی  استان قم گفت: طرح "پیش سرد" گوشت دام سبک با هدف 
جلوگیری از انتقال بیماری های دامی به انسان در این استان اجرایی شد. 

مهدی رفیعی محمدی فزود: در این طرح پس از ذبح گوشت در کشتارگاه،  گوشت 
به مدت 2۴ ساعت در دمای چهار درجه سانتی گراد در کشتارگاه نگهداری می شود و 

روز بعد لاشه های گوشت به بازار عرضه می شود.
وی اضافه کرد: اجرای این طرح باعث کاهش PH گوشت در لاشه دام سبک به 6.2 
و در لاشه دام سنگین به ۵.۸ می شود و در نتیجه از سرایت بیماری ها و عوامل خطرساز 

برای بهداشت انسان از جمله بیماری تب خونریزی دهنده جلوگیری می کند.
رفیعی با بیان این که کاهش PH گوشت باعث افزایش کیفیت و ماندگاری گوشت 

می شود، خاطرنشان کرد: لازمه اجرای طرح پیش سرد نیازمند ایجاد سردخانه با 
ظرفیت مناسب در کشتارگاه هاست.

وی با اشاره به این که آموزش ها و اطلاعات کافی و لازم به کشتارگاه ها و قصابان ارائه 
شده است، بیان کرد: طرح پیش سرد لاشه و آلایش های دام سنگین در خردادماه 

سال ۹6 اجرایی شد.
کشتارگاه های قم ظرفیت پیش سرد حدود سه هزار و ۵۰۰ لاشه دام سبک و ۱۵۰ 

لاشه دام سنگین را دارد؛ درحالی که مصرف قم نصف این ظرفیت است.
در حال حاضر 2 کشتارگاه دام جاهد واقع در کیلومتر هشت محور قم- جعفریه و 

کشتارگاه دام پرتو واقع در کیلومتر ۱۳ محور قم- جعفریه در استان قم فعال است.

مدیرکل دامپزشکی  استان قم:

طرح "پیش سرد" گوشت دام سبک در قم اجرایی شد

رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران از کاهش ۵۰ تا ۶۰ درصدی مصرف برنج ایرانی به دلیل افزایش بی رویه نرخ این محصول خبر داد.


